
مدیرعامل شرکت مخابرات ایران پاسخ داد

وانه و دلایل  علت طولانی شدن تمدید پر
مشکلات شرکت مخابرات ایران

خریدار  مدیرعامل شــرکت مخابــرات ایران 
درباره مشــکلات اخیــر این شــرکت و دلایل 
مأموریت وزیر ارتباطات برای رسیدگی به اوضاع 
مخابرات ایران همچنین علت اینکه بحث تمدید 
پروانه شــرکت مخابرات طولانی شــده اســت 

توضیح داد.
مجید ســلطانی- مدیرعامل شــرکت مخابرات 
ایران- درباره مباحث متعدد و مهم این شــرکت 
صحبت کــرد و بــه ســوالات خبرنــگاران این 
مجموعه پاســخ داد. او درباره مشــکلات اخیر به 
وجود آمده برای این شــرکت و دلایل مأموریت 
وزیر ارتباطات برای رسیدگی به اوضاع نابه سامان 
شــرکت مخابرات ایران، اظهار کرد:  وزیر محترم 
ارتباطات به واســطه اینکه به عنوان ســهامدار 
۲۰ درصدی شــرکت مخابرات ابــران و نیز یکی 
از اعضــای هئیت مدیره شــرکت مخابرات ایران 
می باشــد و نیز دو عضــو هئیت مدیره شــرکت 
ارتباطات سیار توسط ایشان منصوب می شوند، 
تاثیر مســتقیم در اداره شــرکت مخابرات ایران 
و شرکتهای تابعه دارد و از ســوی دیگر به استناد 
قانــون وظایــف و اختیــارات وزارت ارتباطات 
و فتــاوری اطلاعات ایشــان به عنــوان نماینده 
حاکمیت در خصوص شــرکت مخابــرات ایران 

نقش هدایت گر کلان دارند.
ســلطانی با اشــاره به مشــکلات مالی فعلی که 
براســاس تصمیمات ناصــواب در دولتهای قبل 
اســت، خاطرنشــان کرد: تضعیف جریان های 
نقدینگــی شــرکت مخابــرات میــوه همــان 
سیاست های قبلی است و موجب  بروز نارضایتی 
شاغلان این شرکت شــده چراکه تأخیر ۱۷ و ۱۸ 
روزه در  پرداخت  حقوق را به دنبال داشــته است. 
البته این مــوارد قبلا پیش بینی شــده بود و طی 
مکاتبات متعدد به اطــلاع مقامات عالی اجرایی و 
حاکمیتی رســیده بود.وی افزود: در همین راستا 
بنده با آقای مخبر جلســه ای داشــتم که طی آن 
مسائل و مشکلات شرکت را مطرح کردم و ایشان 
فرمودند که با وزیر ارتباطات صحبت می کنند تا 

جلسه ای برگزار و مشکلات این شرکت حل شود.
دســتور معاون اول محترم ریاست جمهور منجر 
به تنظیم جلســه ای بــا رئیس ســازمان تنظیم 
مقــررات ارتباطات رادیویی، جنــاب آقای دکتر 
لاجوردی شــده اســت که امیدوار هســتیم که 

تصمیمات این جلســه به خیر مردم و شــاغلان 
شرکت مخابرات ایران باشد.

ســلطانی با بیان اینکه در حال حاضــر به دلیل 
کاهش میزان نقدینگی امکان برنامه ریزی کردن 
زمان پرداخت حقوق شــاغلان شرکت مخابرات 
ایران میســر نیســت، تصریح کرد: علت اساسی 
این موضوع برهم خوردن تــوازن درآمد- هزینه 
این شرکت اســت. مخابرات ایران شرکتی است 
که براســاس ارایه خدمات به جامعه دارای درآمد 
برمبنای ریال اســت و می بایســت براساس این 
درآمد ریالی نسبت به هزینه کرد برپایه دلار و ارز 
اقدام نماید تا امکان تداوم خدمت رســانی وجود 
داشته باشد لذا تغییر در برابری ریال به ارز یا باید 
به صورت یارانه از ســوی دولت تامین شــود و یا 
اینکه متناسب به این تغییرات مرجع نرخ گذاری 
نســبت به برقراری تعادل بــرای موازنه درآمد و 
هزینه از طریق اصلاح و تعدیل نرخ خدمات اقدام 
نماید که متاسفانه از ســال ۹۱ به بعد کمیسیون 
تنظیم مقررات این تعرفه هــا را ترمیم نکردوعدم 
تعدیل تعرفه های خدمات شــرکت که در برخی 
تعرفه ها ۲ ســال و در تعرفه ثابت بیش از ۱۰ سال  
طول کشــیده اســت، منجر به عدم رشد متوازن 
در درآمد شرکت شــد.مدیرکل شرکت مخابرات 
تصریح کــرد: هرچند بــا حمایت جنــاب آقای 
دکتر زارع پور اقداماتی برای درمان این مشــکل 
صورت گرفت اما بــه علت مــدت دار بودن عدم 
اتخاذ تصمیم در دولت قبل موجب شده است که 

کارهای بیشتری برای اصلاح مورد نیاز باشد.

علت طولانی شدن تمدید پروانه و دلایل 
مشکلات شرکت مخابرات ایران

مدیر عامل شــرکت مخابرات ایــران در ادامه با 
تاکید بر اینکه به صورت کلــی تصمیم گیری در 
زمینه تعرفه بر عهــده وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات اســت، تصریح کرد: مسائلی دیگری هم 
وجود دارد و چون مخابرات ایران شــرکت بزرگی 
است، تاثیر افزایش تورم و تغییر برابری ریال و ارز 
برهزینه هایش تصاعدی خواهــد بود و نه خطی، 
این در حالی اســت که درآمدش رشدی نداشته 
اســت. درواقع مجوزی برای افزایش درآمد داده 
نشده و بر این اساس، در بخش ثابت، عملکرد ۱۲ 
ماهه ســال ۱۴۰۱ شــرکت، با زیان عملیاتی دو 

هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان بوده است.
وی با اشاره به اینکه تاکنون علت عدم صدور مجوز 
برای افزایش درآمد به مخابرات ایران اعلام  نشده، 
اســت، تأکید کرد: این مســاله برای ما هم جای 
سوال است. ســال گذشــته ۵۰۰ میلیارد تومان 
یارانه توســط شــرکت مخابرات  به واسطه عدم 

تعدیل نرخ خدماتی که به شــرکتهای خصوصی 
فعــال در حوزه ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات 
واگذار شــده است  پرداخت شــده است و این در 
حالی است که امســال این عدد به ۸۰۰ میلیارد 

تومان رسیده است.
سلطانی همچنین در ادامه به موضوع عدم تمدید 
پروانه شــرکت مخابرات ایــران پرداخت و اظهار 
کرد: مدت پروانه این شــرکت ۱۵ ســال بود که 
تمام شــده ومطابق فرآیند تمدید پروانه که مورد 
توافق طرفین اســت، در زمان قانونی مکاتبه های 
لازم برای تمدید انجام شــده اســت. البته طبق 
مســتندات حقوقــی موجــود وزارت ارتباطات 
با تمدید پروانه به مدت ۵ ســال از تیرماه ۱۴۰۲ 
موافقت کردند اما اعلام کردند که شــروطی لازم 

است که به آن الحاق شود و بعدا اعلام می کنند.
وی ادامــه داد: در این مــدت وزارت ارتباطات به 
 FCP ارائه پروانــه ای به شــرکت های کوچک تر
اقدام کرد تا بازیگران این عرصه در کنار شــرکت 
مخابرات برای تحقــق ۲۰ میلیون پورت فعالیت 
کنند. براســاس تصمیمــات ســازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی مقرر شد که شرکت 
مخابرات ایــران نیز در تحقق پــروژه ۲۰ میلیون 
پوشش به شــرط امضای تفاهم نامه ای که تدوین 
شده است، فعالیت نماید اما با بررسی  تقاهم نامه 
مشاهده شد که برخی موارد و شروط آن محاسبه 
و چشم انداز اقتصادی و طرح تجاری آن را خدشه 
دار می کرد و مدیران ارشــد مخابــرات ایران به 
واسطه مسئولیت در قبال ســرمایه سهامداران 
خرد که حق الناس بوده و نیز حراســت از منافع و 
سرمایه عموم مردم در قالب سهام دولت که بیت 
المال است، نســبت به آن ایراد کرده و چندین بار 
درخواست تغییر در این موارد را به وزیر محترم و 

ریاست سازمان تنظیم مقررات اعلام کردند.
وی گفــت: بنابراین هیأت مدیره و ســهام داران 
مخابرات، تفاهم نامه مذکور را با آن شــرایط امضا 
نکردند وعدم امضای ایــن  تفاهم نامه منجر به آن 
شده است که ســازمان تنظیم مقررات ارتباطات 
و شــرکت مخابرات ایران در شــروط ضمن نامه 

تمدید پروانه به نتیجه نهایی نرسند.
مدیرعامل شــرکت مخابرات ایران گفت: درباره 
این شرایط ما استدلال کرده ایم که برای شرکت 
مخابرات و حتی برای توســعه زیرساخت مبتنی 
بر فیبرنوری آورده ای ندارد امــا به دلیل اینکه به 
مردم و دولت ســیزدهم متعهد هســتیم، بحث 
توســعه فیبر نــوری را در هیأت مدیره شــرکت 
مخابرات تحت عنوان طــرح نهضت جهادی فیبر 
نوری)طرح نجما( تصویب کرده ایم و از خردادماه 

سال گذشته آن را به استان ها ابلاغ کردیم.

تصمیم مهم مجلس برای بازنشستگان 

مبنای حقوق بازنشستگی 5 ساله می شود؟
وزیـر صمت: 

 امکان تهاتر کالا
وس میسر شد  با بلار

صفحه 3

ما را دنبال کنیدیکشنبه      30 مهر 1402     سال هشتم     شماره 1437      8 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y87 خیابان انقلاب، خیابان ابوریحان، تقاطع لبافی نژاد، کاشی

MIRA

خانه  هنر   میرا

 جزئیات دهک بندی افراد برای کالابرگ 
ونیکی اعلام شد الکتر

رئیس سازمان توسعه تجارت ایران اعلام کرد
فعالیت ۵۰ مرکز تجاری در کشورهای هدف

 تهران نیازمند مسکن است یا هتل
هدف از ساخت مسکن ۲۵ متری چیست؟
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مادران مقاومت و سکوت فعالان حقوق زن
 زهرا میرزایی  تا این لحظــه از آغاز طوفان الاقصی بیــش از هزار کودک در 
سرزمین های اشغالی شهید شده اند. مادران زیادی پیکر بی جان فرزندان خود 
را از آغوش خود به تن ســرد خاک ســپرده اند. البته اگر مادران نیز هم آغوش 

فرزندان خود به خاک منتقل نشده باشند. 

یادداشت

بازی بزرگان و حذف مهره های سوخته
فریبا اشــوئی  مهره هــات رو  جــوری بچین که همــه کیــش و مات هم 
باشیم!سریال مرداب درامی معمایی- حادثه ای، ماجرا محور و پر کاراکتر است. 

دیدگاه

بودجه

 رییس ســازمان برنامه و بودجــه در مخالفت با 
بندی در لایحه برنامه هفتــم مبنی بر اختصاص 
۵ درصد اعتبــارات ســازمان های بیمه گر برای 
تخفیف، این اقــدام را موجب اختــلال در نظام 

اقتصادی این سازمان ها خواند.
 در جلســه علنی روز شــنبه مجلس شــورای 
اسلامی، ادامه رســیدگی به گزارش کمیسیون 
تلفیــق برنامــه هفتم توســعه در دســتور کار 
نمایندگان گرفــت و بندالحاقی )۴( ماده )۷۳ به 

رغم مخالفت دولت به تصویب رسید.
بــر اســاس بنــد الحاقــی)۴( که بــه تصویب 
نمایندگان رســید، ســازمان های بیمه گر پایه 
ســلامت مکلفند در طول اجرای برنامه، حداقل 
۵ درصد از اعتبارات مصوب سالانه خود را جهت 
ارتقای اصول پیشگیری در سطح جامعه در موارد 
خود مراقبتی )پایش عوامــل خطر متابولیک(، 
ورزش، تغذیــه ســالم، بهداشــت روان و مهار 
)کنتــرل( مصرف دخانیات بر اســاس اطلاعات 
موجود در پرونده الکترونیکی ســلامت در قالب 
مشــوق های مختلف برای بیمه شدگان از جمله 

تخفیف در حق بیمه هزینه نمایند.

آیین نامه اجرائی این بند توســط هیات وزیران 
تنظیم و ابلاغ می گردد.

داود منظور رئیس ســازمان برنامه و بودجه در 
مخالفت با بندالحاقی )۴( گفت: شــرکت های 
بیمــه براســاس محاســبات بیمــه ای رفتار 
می کنند تا حــق بیمه را چگونــه تعیین کنند 
و کجا و چه مقــدار تخفیف بدهند یا مشــوق 
اختصاص دهند که همه اینها طبق محاسبات 

بیمه ای است.
رییس ســازمان برنامه و بودجه افــزود: اینکه 
طبق این بنــد الحاقی، یکــی از اختیاراتی که 

بیمه گرها دارند تبدیل به قانــون کنیم دچار 
اشکال اســت. چرا که در بندالحاقی)۴( گفته 
شــده که ۵ درصد از منابع را برای این موضوع 
اختصاص دهیــد که در حقیقت بــا این حکم 
نظام مالی و نظــام اقتصادی بیمه هــا را دچار 
اختلال می کنیم.وی یادآور شــد: اگر شــرکت 
بیمه تشــخیص دهد که ۵ یا ۱۰ درصد تخفیف 
در حق بیمه بر اســاس پرونده ســلامت سبب 
می شــود،منابع بهتر شــده و هزینه هــا کمتر 
شــود، حتما این کار را انجام خواهد داد. ولی ما 
در این بنــد حکم تعیین می کنیم که بر اســاس 

محاسباتی بیمه ای باید این کار انجام شود.
منظور تاکیــد کرد: نباید با ایــن بندالحاقی )۴( 
دســت و پای دســتگاه هایی که بر اساس اصول 
اقتصادی رفتار می کنند، ببندیم و دستگاه های 
بیمه ای اختیار دارند کــه آنهایی که اهل ورزش 
هستند و از دخانیات دوری می کنند و مخاطرات 
ســلامت آنها کم اســت، تخفیف لازم را در بیمه 
لحاظ کنند. بر همین اســاس دولت با این تعیین 
تکلیف در بند الحاقی)۴( مخالف است و دخالت 

در سازوکار بیمه ها است.

 اعمال تخفیف اجباری، اختلال در اقتصاد بیمه است

شركت ملی مناطق نفتخيز جنوب ) سهامی خاص(
شركت ملی نفت ایران

  آگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای 
0208380130226 DT1 شماره

تقاضاي شماره    0130226-38-08  / اقلام حفاري

شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب

 شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب در نظر دارد كالاي مورد نیاز خود را مطابق جدول زیر بصورت فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاري مناقصه ي عمومي از طریق سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( تأمین نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه، از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکات از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی 

امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

شماره فراخوان در سامانه ستادجمع عدديموضوع مناقصهتعداد اقلام
1262002092288000432 عددتجهيزات سرچاهي18 قلم

لذا كلیه شركتهایي كه فعالیت آنها مرتبط با شرح كالاي مورد درخواست مي باشد مي بایست ظرف مدت 14 روز از تاریخ درج آگهي فراخوان نوبت دوم با مراجعه به درگاه سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(، نسبت به استخراج و تكمیل» فرم تعهد نامه ارائه كالا مطابق با استانداردهاي شركت ملي مناطق نفتخیزجنوب« و بارگزاری آن به همراه مدارك و 
مستندات لازم منطبق با موارد مندرج در جدول ارزیابي كیفي )براي معاملات كمتر از بيست برابر نصاب معاملات متوسط ( در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( اقدام 

نمایند.  
كسب حداقل نمره 60 در ارزیابي كیفي جهت دریافت اسناد مناقصه توسط فروشندگان/سازندگان الزامي است.

اسناد و مدارک مناقصه پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال دعوتنامه از طریق سامانه ستاد به مناقصه گران واجد شرایط ارسال خواهد شد.  
كالاي تقاضاي مذكورمیبایست ازسازندگان موردتاییدداخلي یاتامین كنندگان داراي نامه نمایندگي ازسازنده تامین و تحویل گردد. 

مدارك ارزیابي كیفي میبایست در قالب یك فایل بصورت فشرده بارگذاري گردد.
ضمناً مبلغ تضمین شركت در مناقصه    000ر650ر706ر9ریال مي باشد.

با وصول دو فقره پيشنهاد معتبر در موعد زمانبندي مناقصه گشايش پاكات انجام ميشود.
 واحد اقلام حفاري و لوله اداره تداركات خرید كالاي داخلي )تلفن تماس  061-341-22320  (

تاريخ انتشار نوبت اول: 1402/07/30 
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1402/08/03

نوبت اول
شناسه آگهی: 1587837



معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه خبر داد

و به کشورهای هدف امضای قرارداد صادرات خودر

تصمیم مهم مجلس برای بازنشستگان 

مبنای حقوق بازنشستگی 5 ساله می شود؟

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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با صدور پیامی صورت گرفت
تسلیت رییس جمهور در پی درگذشت آیت الله 

فاضل گلپایگانی
رییس جمهور در پیامی درگذشــت آیت الله فاضــل گلپایگانی )زالی( 

استاد حوزه علمیه و نماینده مجلس خبرگان رهبری را تسلیت گفت.
حجت الاسلام سید ابراهیم رییسی رییس جمهور در پیامی درگذشت 
آیت الله فاضل گلپایگانی )زالی( اســتاد حوزه علمیه و نماینده مجلس 
خبرگان رهبری را به حوزه های علمیه، شاگردان و علاقمندان ایشان، 
مردم شریف گلپایگان و تهران، ریاســت و نمایندگان مجلس خبرگان 

رهبری و بیت مکرم ایشان تسلیت گفت.
بر اســاس این گزارش، رییسی در پیامی با تســلیت رحلت عالم ربانی 
حضرت آیت الله فاضل گلپایگانــی )زالی( تصریح کــرد: این روحانی 
وارسته در دوران قبل از پیروزی انقلاب اســلامی از همراهان حضرت 
امام )ره( و پــس از انقلاب نیز عمــر بابرکت خویش را در ســنگرهای 
مختلف تدریس علم و اخلاق در حوزه علمیه قم و دانشــگاه های تهران 
سپری نمود تا اینکه نمایندگی مردم شریف تهران در مجلس خبرگان 
رهبری را بر عهده گرفت و نامی نیک و کارنامه پرباری از خود به یادگار 

گذاشت که یقیناً توشه ای گرانبها برای آخرت ایشان خواهد بود.
متن پیام رییس جمهور به شرح زیر است؛

بسم الله الرحمن الرحیم
انالله و انا الیه راجعون

رحلت عالم ربانی حضرت آیت الله فاضل گلپایگانی )زالی( استاد حوزه 
علمیه و نماینده مجلس خبرگان رهبری موجب تأثر خاطر شد.

این روحانــی وارســته در دوران قبــل از پیروزی انقلاب اســلامی از 
همراهان حضرت امــام )ره( و پس از انقلاب نیز عمــر بابرکت خویش 
را در ســنگرهای مختلف تدریــس علم و اخلاق در حــوزه علمیه قم و 
دانشگاه های تهران سپری نمود تا اینکه نمایندگی مردم شریف تهران 
در مجلس خبرگان رهبری را بــر عهده گرفت و نامــی نیک و کارنامه 
پرباری از خود به یادگار گذاشت که یقیناً توشه ای گرانبها برای آخرت 

ایشان خواهد بود.
اینجانب این ضایعه را بــه حوزه های علمیه، شــاگردان و علاقمندان 
ایشان، مردم شــریف گلپایگان و تهران، ریاســت و نمایندگان مجلس 
خبرگان رهبری و بیت مکرم ایشان تسلیت می گویم و از خداوند متعال 
برای آن فقید سعید رحمت واســعه و همجواری با ائمه معصومین )ع( 
و برای عموم بازماندگان محتــرم صبر و اجــر از درگاه خداوند متعال 

مسئلت دارم.
سید ابراهیم رییسی
رییس جمهوری اسلامی ایران

 الهیان: 
ونده رژیم صهیونسیتی در دادگاه لاهه باید  پر

بررسی شود
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس با اشــاره به 
جنایت حقوق بشــری، نسل کشــی و ســلب حیات امروز علیه ملت 
فلسطین گفت: پرونده رژیم صهیونســیتی در دادگاه لاهه باید بررسی 

شود.
 زهره الهیان نماینده تهران، ری، شــمیرانات، اسلامشهر و پردیس در 
مجلس شورای اسلامی، در نشســت علنی نوبت صبح امروز مجلس با 
اشاره به جنایات رژیم صهیونیستی در غزه، گفت: ملت فلسطین امروز 

تحت رنج و ستم و تحت جنایات حقوق بشر به سر می برند.
وی افزود: جنایت حقوق بشری، نسل کشــی و سلب حیات امروز همه 
یک جا توسط رژیم صهیونســیتی علیه ملت فلســطین در حال اجرا 

است.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه نهاد ها و سازمان های حقوق بشــری در قبال این جنایات 
ســکوت کردند، خاطر نشــان کرد: از دادســتان لاهه و دیــوان امور 
بین المللی کیفری می خواهیم که دســتور توقف فوری این نسل کشی 

را صادر کنند.
الهیان تصریح کرد: کشــورهای اســلامی در واقع تامیــن مالی برای 

بررسی پرونده رژیم صهیونسیتی در دادگاه  لاهه را داشته باشند.
بعد از آغاز عملیات »طوفان الاقصی« توســط جنبش مقاومت حماس 
علیه رژیم تروریست صهیونیستی در روز شــنبه ۱۵ مهر، کابینه رژیم 
اشــغالگر قدس ضمن اعمال محاصره همه جانبــه و جلوگیری از ورود 
غذا، دارو، برق، ســوخت و حتی آب به نوار غزه، دســتور آغاز حملات 

گسترده به این منطقه را صادر کرد.
در حمله رژیم صهیونیستی به بیمارســتان المعدانی غزه بیش از هزار 

زن و کودک به شهادت رسیدند و زخمی شدند.

کنعانی:
اعلام رژیم صهیونیستی بعنوان هویتی 

وریستی مطالبه همگان است تر
سخنگوی  وزارت  امور  خارجه  گفت:  اکنون اعلام و شناسایی بین المللی 
رژیم صهیونیستی بعنوان هویتی تروریســتی و محاکمه جنایتکاران 

جنگی صهیونیست مطالبه همه انسان های آزاده است.
ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه در شبکه اجتماعی ایکس 
نوشــت: بعد از حمله فاجعه آمیز بــه بیمارســتان  المعمدانی، برخی 
مساجد، مدارس و کلیسای ارتدکس یونانی در  غزه، رژیم صهیونیستی 

بیمارستان های دیگری در غزه را تهدید به حمله کرده است!
ســخنگوی  وزارت  امور  خارجه  عنوان  کرد:    این جنایــات هولناک به 
معنای عبور رژیم صهیونیســتی از مرز جنون و یک رســوایی اخلاقی 
بزرگ و شرم آور برای آن دسته از دولت هایی است که اکنون نیز همانند 
گذشته بطور بی قید و شــرط در کنار رژیم صهیونیستی قرار دارند و در 

عین حال هر روز به دیگران درس  حقوق بشر می دهند.
کنعانی  گفت:   اشــغالگری، تجاوز، جنگ، جنایت، ترور،  نســل کشی، 
کودک کُشی، حمله به مســاجد، کلیسا، بیمارســتانها، آمبولانس ها 
و خودروهــای امــدادی، مدارس، منــازل و مجتمع های مســکونی، 
اردوگاه های پناهنــدگان، خبرنگاران و … همگی جرایمی هســتند 
که در جهان امروز بطــور یکجا در خصوص یک رژیــم جعلی و هویتی 
تروریستی به نام اسرائیل با ۷۵ ســال جنایت بدون توقف مصداق پیدا 
می کند   و این روزها در قاب غزه ارتکاب تمامی جنایات یادشــده بطور 

همزمان و روزمره در مقابل دیدگان بهت زده جهانیان قرار دارد.
ســخنگوی  وزارت  امور  خارجه  تصریح  کرد:    اکنون اعلام و شناســایی 
بین المللی رژیم صهیونیســتی بعنوان هویتی تروریســتی و پیگرد و 
محاکمه جنایتکاران جنگی صهیونیســت مطالبه همه انســان های 

آزاده، منصف و عدالتخواه جهان است.

تریبون

خریدار   معــاون دیپلماســی اقتصادی 
وزارت امــور خارجــه از امضای قــرارداد 
صادرات خودرو به کشورهای هدف از جمله 
روسیه و بلاروس خبر داد و گفت: در بخش 
دانش بنیان ها تلاش کردیم صدور خدمات 
مهندسی بالایی داشته باشــیم که ۳۰۰ تا 
۴۰۰ میلیون دلار پــروژه دانش بنیان برای 

صادرات در دست اجرا است.
 مهدی صفری در مراسم بیست و هفتمین 
ســالروز ملی صادرات، اظهار کرد: سیاست 
دولت ســیزدهم برای توســعه تجــارت با 
کشورهای همســایه، قاره آفریقا، آمریکای 
لاتین و آسیای شــرق اســت که برخی از 
آنها حتی همســو با ایران نیز نبودند و حتی 
برخی از این کشورها هیچ ارتباطی با ایران 
نداشــتند، اما اکنون در موقعیت خوبی قرار 

داریم.
وی بــا تاکید بــر اینکه برخی از کشــورها 
علاقه مند به ارتبــاط با ایــران نبودند، اما 
اکنون دارای تجارت با ایران هستند، تاکید 
کرد: توســعه تجاری را با تاکید مقام معظم 
رهبری بــر تجارت خارجی و صــادرات در 
دســتور کار قرار دادیم؛ همچنین سیاست 

ارزآوری بــا دســتور رئیس جمهــوری در 
وزارت خارجه مورد توجه قرار گرفت.

معاون دیپلماســی اقتصــادی وزارت امور 
خارجه بــا بیان اینکه تلاش های بســیاری 
برای صادرات خودرو به کشــورهای هدف 
صادراتی از جمله روســیه و بلاروس انجام 
شده اســت، تاکید کرد: قراردادهای بسیار 
خوبی در این زمینه به امضا رسید که گامی 

رو به جلو محسوب می شود.
صفری با اشــاره بــه جلســات هفتگی با 
عنوان هــای مختلــف در جهت توســعه 
صادرات بــا فعالان اقتصــادی، تاکید کرد: 
ارزآوری فقــط از طریــق صــادرات انجام 
نمی شود؛ بلکه انتقال فنّاوری، واردات مواد 
اولیه ارزان و صدور خدمات فنی و مهندسی 
از راهکارهایی اســت که برای کشور ارز به 

دنبال دارد.
وی با بیــان اینکه صــادرات خدمات فنی و 
مهندسی به صورت ســنتی انجام می شد، 
تاکید کرد: در بخــش دانش بنیان ها تلاش 
کردیم صادرات خدمات مهندســی بالایی 
داشــته باشــیم که ۳۰۰ تــا ۴۰۰ میلیون 
دلار پروژه دانش بنیان را برای به ســرانجام 

رساندن در دست انجام داریم.
معاون دیپلماســی اقتصــادی وزارت امور 
خارجه تاکید کرد: یکی از محورهای اصلی 
رئیس جمهــوری در بازدید از کشــورها، 
تمرکز بر خدمات فنی و مهندســی و دانش 
بنیان ها بوده است که شــرکت ها و انتقال 

فنّاوری صورت بگیرد.

افزایش صادرات با پیوستن ایران
 به شانگهای و بریکس

صفری خاطرنشــان کرد: در یک کشوری 
شــبکه های انتقال گاز، پمپ و رصد کردن 
آن بــا نرم افزارهــای خاص انجام شــد که 
گام اول ۵۰۰ میلیــون دلار و در نهایت ۱.۲ 

میلیارد دلار را به سرانجام خواهد رساند.
وی با اشــاره به اهمیت ترانزیــت در حوزه 
ارزآوری برای کشــور اظهار داشت: در این 
حــوزه تعرفه ها بایــد هماهنگ باشــد؛ بر 
همین اســاس وزارت امور خارجه و وزارت 
راه و شهرسازی برای رســاندن تعرفه ها به 

صفر تلاش های بسیاری انجام داده اند.
معاون وزیر امور خارجه بــا تاکید بر اینکه 
برای صــادرات غیرنفتــی و خدمات فنی 

و مهندســی به حــوزه کشــورهای عضور 
پیمان شــانگهای و بریکس آمادگی داریم، 
اظهار داشت: پیوســتن ایران به شانگهای و 
بریکس پس از رایزنی هــای فراوان امکانات 
جدیدی را بــرای صادرات کشــور فراهم 

می آورد.
صفری با بیان اینکه در بریکس بانکی وجود 
دارد که بانک مرکزی تلاش کرده تا سهمی 
از آن را بخــرد، تصریــح کرد: با ســهامدار 

شــدن در این بانک از امکانات وام آن برای 
صادرات در صدور خدمات فنی مهندســی 

نیز می توانیم بهره مند شویم.
وی بیان کرد: امکان جدیــدی برای صدور 
خدمات فنی و مهندسی با استفاده از بانک 
توسعه اســلامی نیز ایجاد شــده که با رفع 
بدهی های این بانک امکانــات جدید برای 
صادرات خدمات فنی و مهندســی کشــور 

فراهم می شود.

وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی جزئیــات الحاق 
دو دهک 6 و ۷ بــه فرآیند افزایش یارانــه کالابرگی را 
تشریح کرد.ســید صولت مرتضوی، در مورد جزئیات 
الحاق دو دهک جدید به کالابــرگ الکترونیکی گفت: 
حسب دستور رئیس جمهور دهک های 6 و ۷ درآمدی 
هم مشــمول افزایش یارانه در صورتــی که اقلامی که 

پیش بینی شده را                              خریداری کنند، می شوند.
وی گفت: طرح کالابرگ پیشــرفت خوبی داشته و در 

حال اجراست.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در مورد شرایط جدید 
دهک بندی و صدک بنــدی افراد گفــت: قانون گذار 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعــی را                              مکلف کرده که 
نســبت به بازنگری در دهک بندی اقدامات جدیدی را                              
انجام دهد و ما با اســتفاده از داده ها و اطلاعات پایگاه 
اطلاعات رفاه ایرانیان مواردی که نیاز به اصلاح دارد را                              

هرچند وقت یکبار انجام می دهیم.
وی تأکید کرد: صدک بنــدی از قبل وجود 
داشته و ما از صدک بندی به دهک  رسیدیم. 
امکان دارد افرادی در ایــن دهک ها بالا و یا 
پایین شوند و همکاران ما مرتب این اطلاعات 
را                              بررســی می کنند و به محض اینکه اتفاقی 

بیفتد آن را                              به اطلاع رسانه ها می رسانیم.
مرتضوی در مــورد دلایل عدم اســتقبال از کالابرگ 
الکترونیکی گفت: دلایل مختلفــی دارد، برخی مردم 
ترجیح می دهند پولی که به عنوان یارانه نقدی دریافت 
می کنند، در اختیار خودشــان باشــد و هــر طور که 
علاقه دارند هزینه کنند. دلایل دیگری هم هســت و 
ما هرچند ماه یکبار بررســی جامعی انجام می دهیم و 
یافته های جدیدی به دســت می آوریم و بر اساس آن 

یافته ها، تصمیم جدیدی گرفته می شود.

وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی در مورد 
اینکه فرایند کالابرگ پیچیده اســت و باید 
فرد به انــدازه ۲۰۰ هزار تومــان از کالابرگ 
خود را                              از کالاهای مدنظر خرید کند تا ۱۲۰ 
هزار تومان یارانه اضافه خرید کند، گفت: ما 
متناسب با سبد نیاز خانوار با کمک انستیتو 
تغذیه و مراکز صاحب نظر ســبد کالابرگ را                              
انتخاب کرده ایم و البتــه نگفته ایم که صد درصد یارانه 
را                              از کالاهای این ســبد خریداری کنند که اگر آن طور 
باید باید همه ۴۰۰ هزار تومــان یارانه صرف خرید آن 
می شــد. اما گفته ایم هر کس تا ۲۰۰ هزار تومان یارانه 
خود را                              از کالاهای ســبد کالابرگ خریداری کند، آن 
موقع ۱۲۰ هزار تومان یارانه اضافــی دریافت خواهد 
کرد، بنابراین اختیاری در مــورد خرید اقلام کالابرگ 
برای خانوارها وجــود دارد. طرح کالابرگ الکترونیکی 

که مصوبه مجلس دارد، با هدف تامین ســلامت خانوار 
و مصــرف ۱۱ قلم کالای ضــروری مانند شــیر خام، 
ماســت، پنیر، مرغ، تخم مرغ، قند و شکر، روغن، برنج 
پرمحصول، گوشت قرمز منجمد، ماکارونی و حبوبات 
مورد مصرف خانوار قرار گیرد، بنابراین پیش شــرطی 
گذاشته اند تا دهک های یک تا ۷ درآمدی اگر به میزان 
۲۰۰ هزار تومان از این کالاها خریداری کنند، اولا این 
کالاها به قیمت ۱۴۰۱ برایشــان محاســبه می شود، 
ثانیا ۱۲۰ هزار تومان یارانه تشــویقی خواهند گرفت 
که این مبلغ جدید هم باید صــرف خرید همان کالاها 
شود.کالابرگ یک الزام قانونی است که بر اساس قانون 
بودجه بر دوش دولت قرار داده شده و وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی بر اســاس اطلاعات اقتصادی ایرانیان 
در پایگاه رفاه اجتماعی اقدام به شناســایی دهک های 

درآمدی می کنند.

وزیر

ونیکی اعلام شد  جزئیات دهک بندی افراد برای کالابرگ الکتر

خریدار   موضوع محاســبه ۵ ســال آخر 
برای حقوق بازنشســتگان در برنامه هفتم 
توســعه مطرح شــد، با این حال براساس 
اظهارات یک کارشــناس مبنا قــرار دادنِ 
درآمد اســمی ۵ ســال آخر بیمه پردازی، 
با توجه به افزایش نرخ تورم، مســتمری را 

کاهش می دهد.
تغییر مبنای محاسبه  مستمری از ۲ سال به 
۵ سال یکی از آن تصمیماتِ مناقشه برانگیزِ 
لایحه برنامه  توســعه هفتم است. تصمیمی 
که البته گفته شــده با مخالفت های بسیار 
از متن لایحه برنامه هفتم حذف شده است، 
اما برخی نمایندگان همچنــان از آن دفاع 

می کنند.
علی اصغر عنابســتانی، عضو کمیســیون 
اجتماعی مجلس شــورای اسلامی، ضمن 
تأکید بر اصلاحاتِ پارامتریک صندوق های 
اجتماعی گفته: »ما وقتــی می گوییم مثلًا 
حقوق بازنشسته به جای دو سال آخر بشود 
۵ سال آخر علت این اســت که می خواهیم 
از یک فساد عظیمی که در این مدل ۲سال 
اکنون دارد اتفــاق می افتد جلوگیری کنیم 
که افراد طی ۲۸ ســال در یک سطح حقوق 
دریافــت می کنند بعــد در ۲ ســال آخر با 
زدوبند یک پســت غیرواقعــی می گیرند، 
حقوق بــالا دریافت می کننــد و پس از آن 
این حقوق بالا را سال ها به صندوق تحمیل 

می کنند.«
عنابســتانی البته در ادامه تأکید کرده که با 
اجرای همسان ســازی می توان از مشــکل 
کاهش حقــوق بازنشســتگان جلوگیری 
کرد؛ او گفته بود: »در بحث افزایش متوسط 
حقوق از ۲ سال به ۵ ســال آورده بودیم که 
باید به نحوی اجرا شود که حقوق بازنشسته 
کمتــر از ۹۰ درصــد دریافتــی خــودش 
در زمان اشــتغال نشــود، یعنــی آن بحث 
همسان سازی که بازنشسته ها به دنبال آن 

هستند«.
علیرضا حیدری )کارشناس مسائل تأمین 
اجتماعــی( در خصوص صحبتهــای این 
نماینده مجلس و همچنیــن تغییر مبنای 
محاسبه ی مستمری به ایلنا گفت: در ابتدا 
یک مثال بزنم؛ تصور کنید در بانک سپرده 
گذاری کرده اید، اگر به شــما بگویند در دو 
سال آخر سپرده گذاری به اندازه پول مدت 
سپرده گذاری شما بر مبنای دو سال آخر به 
شــما جایزه تعلق می گیرد، چه می کنید؟ 
حتما سعی می کنید دو ســال آخر سپرده 
را بالا ببرید که جایزه ده ســاله را بر مبنای 

دو ســال آخر بگیرید. همیــن اتفاق هم در 
تأمین اجتماعی می افتد؛ یعنی بر مبنای دو 
ســال آخر بیمه پردازی به شما حقوق تعلق 

می گیرد.
 مهم نیست که در ۲۸ســال گذشته فرد بر 
اساس چه درآمدی حق بیمه پرداخت کرده 
باشد، برای تعیین مستمری به دو سال آخر 
توجه می کنند. خب مشــخص اســت که 
چون دو ســال آخر مبنا قرار می گیرد، بیمه 
پردازان مانند همان قاعده ی سپرده گذاری 
که به شما گفتم عمل می کنند، یعنی سعی 
می کننــد تا جایی کــه می تواننــد درآمدِ 

مشمول حق بیمه خود را بالا ببرند.
وی ادامه داد: این اتفاق طبیعی است و نیاز 
به محاســباتِ پیچیده نــدارد، تبانی به هر 
قیمتی اتفاق می  افتد. ظرفیــتِ قانونی ای 
اســت که البته در ذاتِ خود می تواند فساد 

ایجاد کند. 
اما قانون گذار این قانون را زمانی نوشته که 
نرخ تورم تا این حد ضربتــی بالا نمی رفت. 
وقتی درآمد امسالِ اسمیِ ما نسبت به سال 
گذشــته ۴۰ درصد افزایش می یابد، طبعا 
عدد اسمیِ میانگینِ دو سال آخرِ بیمه پرداز 

هم افزایش پیدا می کند.
این کارشــناس مســائل تأمین اجتماعی 
تأکید کرد: وقتــی این قانون را نوشــتند، 
فرض این بود که نرخ تورم تک رقمی با اعداد 
کوچک رشــد داشته باشــد؛ در آن شرایط 
مبنا قرار دادنِ میانگینِ دو ســال آخر هیچ 

مشکلی نداشــت. اما وقتی تورم اینگونه بالا 
می رود، طبیعی اســت که فرد تا جایی که 
می تواند درآمد خود را در دو ســال آخر بالا 
می برد.در چنین شــرایطی چه باید کرد؟ 
حیدری در پاسخ به این سوال می گوید: باید 
نظامِ امتیازی و تمام شــماری پرداختِ حق 
بیمه را جایگزین کرد. بــه این معنی که اگر 
فرد در طول دورانِ بیمه پردازی حق بیمه ی 
بیشــتری پرداخت کند، از مزایای بیشتری 
برخوردار می شود و اگر در طول این دوران 
حاصل جمع بیمه پــردازی کمتر بود، کمتر 

دریافت کند. 
در واقع مأخــذ برقراری مســتمری، دیگر 
دو ســال آخر نیســت بلکه طول مدت ایام 

بیمه پردازی است.
وی گفت: این مدل باعث می شــود که نظام 
پرداختِ حق بیمه به ســمتِ واقعی شدنِ 
درآمد حرکت کند. یعنــی اگر فرد بداند در 
شــروع بیمه پردازی پرداختِ حق بیمه در 
مستمری زمان بازنشســتگی تأثیر دارد، از 
همان سال اول فرد سعی می کند حق بیمه 
واقعی و یا درآمد واقعــی اظهار کند. در این 
شــرایط عدالت بیمه ای برقرار می شود و هر 
کس که بیشــتر پرداخت کرده و مشارکت 
بیشتری داشته اســت از مزایای بهتری هم 

بهره مند می شود.
این کارشــناس مســائل تأمین اجتماعی 
در مــوردِ مبنا قــرار گرفتنِ ۵ ســالِ آخر 
بیمه پــردازی گفت: مــا می گوییــم این 

موضوع باید براساس یک شاخص مشخصی 
محاسبه شــود. قطعا مبنا قرار دادنِ درآمدِ 
اســمیِ ۵ ســال آخر بیمه پردازی، با توجه 
به افزایشِ نرخ تورم، مســتمری را کاهش 
می دهد. منظور من این اســت که براساس 
شاخص حداقل دســتمزد به موضوع نگاه 
کنیم. یعنــی مثلا هر چه درآمد مشــمولِ 
کسر حق بیمه در ۵ سال گذشته بود آن را به 
حداقل دستمزدِ آن سال تقسیم کنیم و یک 
ضریب درآوریم و ضریب هــا را با هم جمع 

کنیم، نه اعداد را. 
ضریب اثرِ تخریبی روی مســتمری ندارد؛ 
مثلا اگــر متوســطِ جمع ضرایبِ ۵ ســال 
گذشــته، یک و نیم برابر حداقل دســتمزد 
شــود، آنوقت در ســالی کــه می خواهند 
مســتمری برقرار کننــد باید بــه حداقل 
دســتمزد نگاه کنند که چقدر است و یک و 

نیم برابر آن مستمری برقرار کنند.
طرحی کــه در مجلس در مــورد مبنا قرار 
دادنِ ۵ سال آخر مســتمری پیشنهاد داده 
می شــود کدام اســت؟ حیدری در پاسخ 
به این ســوال گفت: در مجلس گفته شــد 
پرداختِ اسمیِ مســتمریِ ۵ سال آخر را با 
هم جمع می کنیم که این کار سبب کاهشِ 
مســتمری می شــود. جمع کردنِ مجموعِ 
درآمد ۵ ســال آخر و گرفتنِ میانگین از آن، 

اقدامی اشتباه و به ضررِ بیمه پردازان است. 
با توجه به اینکه نرخ تورم در این چند ســال 
به شــدت بالا رفته اســت، این کار ســبب 

می شــود رقم مستمری به شــدت کاهش 
پیدا کند.وی افــزود: همچنین در این طرح 
گفتند، بعــد از آنکه میانگینِ ۵ ســال آخر 
حقــوق بیمه پــرداز را گرفتیــم، میانگین 
افزایش سه ســال آخر حقوق را هم در نظر 
می گیریم و در عددی که با توجه به متوسط 
گرفتنِ حقوق ۵ ســال به دســت آوردیم، 
جمع می کنیم و مبنای مستمری به دست 

می آید. 
محاســبه کرده اند و دیدند این کار ســبب 
می شود میزانِ مســتمری نسبت به زمانی 
که دو ســال آخــر بیمه پــردازی مبنا قرار 

می گیرد، کمتر می شود.
این کارشــناس تأمین اجتماعی بیان کرد: 
غیر از اینکه مستمری کاهش پیدا می کند، 
این محاسبه تبعاتِ دیگری نیز دارد؛ اینکه 
اگر فرد بنا به دلایلی از کار بیکار و به صندوق 
بیمه بیکاری وصــل و از طریق این صندوق 
برای بازنشستگی معرفی شود و یا فاصله ی 
چندساله بین سالهای انتهاییِ کارش بیفتد، 
مستمری فرد به میزانِ قابل توجهی کاهش 
پیدا می کند. این ملاحظات در فرمولِ مورد 
نظر مجلس دیده نشــده بود و به شــدت به 

ضرر کارگران بود.
حیدری گفت: آنچه من به آن اشــاره کردم، 
یعنی تمام شــماری بر اســاس شــاخصی 
مشــخص که توضیح دادم، این مســائل و 
مشکلات را نداشــت و به ســری پرداختِ 

بیمه پردازان توجه داشت.
این کارشناس تأمین اجتماعی در پاسخ به 
این ســوال که آیا می توان با همسان سازی 
مشــکلِ کاهشِ مســتمری ای که از طریقِ 
مبنا قرار دادنِ ۵ ســال آخر حقوق اســمی 
بیمه پــردازی ایجاد می شــود را حل کرد، 
گفت: ببیند وقتــی پرداخت منصفانه انجام 
شود دیگر نیازی به متناسب سازی نیست. 
متناسب ســازی برای جبرانِ قدرتِ خرید 
از دست رفته اســت اما وقتی حقوق را طبق 
آنچه فرد مســتحقِ ان است پرداخت کنیم 

دیگر نیازی به متناسب سازی نیست. 
در واقع نمیاندگان می خواهند کاری کنند 
که در فرمول عقب ماندگی مزمن ایجاد شود 
و بعد در مقطعی دوباره به روزرســانی و این 
عقب ماندگی را جبران کنند؛ این چه کاری 
است؟ اگر از همان اول منطبق بر واقعیت ها 
و با عدالت پرداخت ها انجام شــود و هر سال 
نیز بر اساس نظام مزدی و قوانین، مستمری 
افزایش یابد، دیگر نیازی به متناسب سازی 

نداریم.
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مالیات بر زمین های خالی راهکاری برای کاهش 
قیمت زمین

مالیات بر زمین های خالی یــک ابزار حکمرانی در راســتای تحریک 
عرضه زمین و کاهش قیمت این بخش مهم در نهاده های اقتصاد است.

مالیات بر زمین های خالی راهکاری برای کاهش قیمت زمین
 اخذ مالیات و عوارض از اراضی خالی یکی از راهکارهای تجربه شده در 
دنیا برای جلوگیری از حبس زمین به عنوان یک نهاده تولید و افزایش 

نقش این نهاده در توسعه اقتصادی است.
بر این اســاس اخذ مالیات و عــوارض زمین های خالی در دســتور کار 

وزارت راه و شهرسازی قرار گرفته است.
در نامه ای که شورای عالی شهرســازی و معماری به عنوان مصوبه این 
شــورا در تاریخ ۸ خرداد ۱۴۰۲ منعکس کرده است، مقرر شده ادارات 
کل راه و شهرسازی اســتان ها، ضمن بازپس گیری اراضی واگذارشده 
به تعاونی ها و سایر اشــخاص حقیقی و حقوقی که مطابق مفاد قرارداد 
احداث نشده است، نســبت به پیگیری تغییر کاربری اراضی مسکونی 
اقدام کنند.بر اساس این مصوبه بازپس گیری اراضی دولتی واگذارشده 
به ترتیب در مراحلی شامل شناســایی اراضی، دارای کاربری مسکونی 
کــه در طی دوره در فرآیند ســاخت و ســاز قــرار نگرفته انــد، اعلام 
ضرب الاجل 6 ماهــه پس از شناســایی برای اقدام مالــک به دریافت 
پروانه و احداث بنا و تعیین میزان کمبود کاربری های خدماتی عمومی 
انجام خواهد شد.همچنین ادارات کل راه و شهرسازی موظف هستند، 
گزارش اقدامات انجام شده را                              به کمیسیون ماده ۵ ارائه کنند. مسئولیت 
هماهنگی و نظارت بر حســن اجرای این مصوبه نیز با استانداران بوده و 
استانداری ها مکلف هســتند، گزارش دوره ای انجام مصوبه را                              به همراه 
مشکلات اجرایی و پیشنهاد ات اســتان به صورت 6 ماهه به دبیرخانه 

شورای عالی ارسال کنند.

کاهش قیمت مسکن با مالیات بر زمین های خالی
در این راستا فرشید ایلاتی، کارشــناس حوزه مسکن با اشاره به برنامه 
دولت برای عرضه زمین گفت: باز کردن کمربند حریم شــهری و ایجاد 
انگیزه برای ســازندگانی که زمین خــود را                              به بازار عرضــه نکرده اند، 
می توانند ســهم زمین از قیمت مســکن را                              کاهش داده و به ساماندهی 

مهم ترین و اساسی ترین نیاز مردم ختم شود.
 برخی کارشناســان اعتقاد دارند علاوه بر سیاست گذاری برای ساخت 
مســکن در زمین های شــهری، ابزار مالیاتی نیز می تواند اثر مثبتی بر 
بازار گذاشــته و به عنوان یک ابزار نرم در جهت سیاست گذاری صحیح 

مسکن در اختیار تصمیم سازان و تصمیم گیران قرار گیرد.
 )LVT( بر این اساس بسیاری از کشورهای دنیا مالیات بر اراضی خالی
را                              در دستورکار قرار داده و از این طریق روند عرضه زمین و ساخت بنا بر 

آن را                              پیگیری می کنند.

 متنوع سازی مبادی واردات در دستور کار است
حذف درهم از تامین ارز کالاهای اساسی

بر اساس اعلام قائم مقام تجارت وزارت جهادکشاورزی تا پایان سال ارز 
مورد نیاز کالاهای اساسی با منابع غیر درهمی تامین خواهد شد.

علیرضا پیمان پاک با اشــاره به اینکه متنوع ســازی مبــادی واردات 
کالاهای اساسی در دستور کار قرار گرفته است، گفت: در روزهای اخیر 
شورای خرید تشکیل جلسه داده و ۲۵ شــرکت تامین کننده موافقت 
نامه امضا کرده اند که بر اساس آن قیمت خرید کالاهای اساسی ونهاده 

های دامی تا ۲۰ درصد کمتراز موارد قبلی بوده است.

بر این اساس پیش بینی میشــود میزان ورود کالاهای اساسی در سال 
جاری نیز نسبت به میانگین بلند مدت کاهش یابد.

به گفته پیمان پاک،  ۹۰درصد  منابع مرتبط با واردات کالاهای اساسی 
با توجه به سیاست متنوع ســازی مبادی ورود این اقلام از ارزهای غیر 

درهمی تامین شده است.
وی گفت: هم اکنون بر اساس توافقات انجام شــده استفاده از ارزهای 
غیر درهمی چون لیــر ترکیه، یوان چین، منابع بانــک تی بی ای عراق  
در دســتور کار قرار گرفته و همچنین از منابــع ارزی قطر و عمان برای 
واردات غذا و دارو )کالاهای اساسی و نهاده های دامی( استفاده میشود.

خزانه دار کل کشور:
 مهمترین هدف مولدسازی، استفاده بهینه

 از اموال دولت است
 خزانه دار کل کشور گفت: اســتفاده بهینه از اموال و دارایی دستگاه ها، 

مهمترین هدف در زمینه مولدسازی است.

به گــزارش وزارت امور اقتصــادی و دارایی، »رحمــت الله اکرمی« در 
دومین گردهمایی فصلی مدیران کل امور اقتصادی و دارایی استان ها، 
اظهار داشــت: دلیل اینکه مولدســازی و طرح هــای عمرانی در یک 
مجموعه دیده شــده، همین است و اگر قرار اســت اموال غیر منقولی 
فروخته شود منابع حاصل از فروش آن باید صرف تکمیل و اتمام پروژه 

های عمرانی نیمه کاره شود.
وی بیان داشت: در بحث مولدسازی دارایی های دولت، باید با وسواس 
و دقت فراوان و توجه به مصوبات هیأت عالی مولدســازی و تبصره های 

مرتبط در قانون بودجه سال جاری عمل کرد.
اکرمی تصریح کرد: باید به گونه ای عمل شــود که مردم به عینه ببینند 
دارایی هایی که در دســتگاه اجرایی دولت مازاد اســت و از آن استفاده 
بهینه نمی شود، اگر فروخته شــود دقیقا صرف اتمام چه پروژه ای می 
شود.وی ابراز امیدواری کرد: در قانون بودجه سال ۱۴۰۳ که بر مبنای 
برنامه هفتم تدوین می شود، همین تفاوت های مختصری که در قانون 
بودجه ســال ۱۴۰۲ و مصوبه های هیأت عالی مولد سازی دارایی های 
دولت وجود دارد، نباشــد و یکپارچه، شــفاف و دقیق عمل شود.آیین 
نامه اجرایی مولدســازی دارایی های دولت در ۲۴ اسفند ماه ۱۴۰۱ به 
تصویب هیات عالی مولد ســازی دارایی های دولــت و در فروردین ماه 

۱۴۰۲ به تایید شورای عالی هماهنگی اقتصادی )سران قوا( رسید.

بازار

ســامانه یکپارچه خودروها در حالــی فعالیت خود را 
آغاز کرد که علاوه بر خودروهــای داخلی و مونتاژی، 
خودروهای وارداتی از سوی یک شرکت خودروسازی 
نیز مجوز عرضه گرفت و از پایان شــهریور ماه، فرآیند 
تحویل آغاز شد؛ حال این شرکت ۱۱۲۵ خودرو دیگر 
)علاوه بر ورود ۱۱۰۸ خودرو در گذشــته( وارد کشور 
کرده است؛ مدیرعامل این شــرکت  واردکننده پروسه 
قانونی و اخذ مجوزهــای لازم بــرای پلاک گذاری تا 

تحویل خودروها را ۲6 فرآیند برشمرد.
 در اولیــن دوره عرضه و ثبت نــام خودروهای واردتی 
یک شــرکت خودروســاز که مجوز واردات خود را نیز 
اخذ کرده بود، ۱۱۰۸ دســتگاه چانگان وارد کشــور 

شــد که برای متقاضیانی که در اســفند ماه 
ســال گذشــته از طریق ســامانه یکپارچه 
خودروهای وارداتی، اقــدام به ثبت نام کرده 

و اولویت بندی شده بودند، عرضه شد.
تا پایان شــهریور مــاه طــی دو هفته، 6۰ 
خــودروی وارداتی پــلاک شــده چانگان 
تحویل مشــتریان شــده بود و وعده شد که 

مابقی خودروها، پس از تکمیل وجه توسط خریداران، 
خودروها تحویل داده خواهد شد.

حال طبق جدیدترین آمار ۵۱۰ دستگاه های وارداتی 
دیگر طی مهر ماه تاکنون تحویل مشــتریان شده و بر 
این اساس تاکنون ۵۷۰ دســتگاه چانگان وارداتی به 

دست متقاضیان خود رسیده است.
محمدعلی تیموری - مدیرعامل سایپا - در 
حاشیه نشســتی در رابطه با آخرین وضعیت 
خودروهای وارداتی، اظهار کرد: در ســری 
اول واردات کــه ۱۱۰۸ خــودروی چانگان 
وارد شد، فرآیندها انجام شده و تاکنون ۵۷۰ 

دستگاه خودرو تحویل مشتریان شده است.
این مدیرعامل خودروســاز واردکننده، خاطرنشــان 
کرد: در مســیر فرآیند خودروهای وارداتی برای اخذ 
مجوزهای لازم، طبق تحلیل هایی که انجام شد، به این 
لیست رســیدیم که ۲6 فرآیند باید اجرا شود تا بتوان 
مجوز پلاک گــذاری خودروهای وارداتــی را دریافت 

کــرد؛ در حال حاضر فرآیندها تســریع و طی شــده، 
تحویل به مشتریان انجام شده و همچنان ادامه دارد و 

چانگان های وارداتی را در سطح شهر می بینیم.
وی افزود: برای چانگان های cs۵۵ که به تعداد ۱۱۲۵ 
دســتگاه وارد شــده، اکنون عرضــه در قالب فروش 
فوق العاده آغاز شــده اســت. قیمت اولیه اعلام شده، 
علی الحســابی است که توسط شــورای رقابت تعیین 
شده است. شــورای رقابت به ما این مجوز را داده است 
که برای چانگان cs۵۵، علی الحســاب یــک میلیارد 
تومان دریافت کنیم و ظــرف حداکثر ۹۰ روز، این ۲6 
فرآیند طی شــود تا خودرو پلاک شــود و بتوان آن را 

تحویل مشتری دهیم.

طبق گزارش اخیر مرکز آمار از نرخ بیکاری تابســتان، 
اســتان های سیســتان و بلوچســتان، هرمــزگان و 
لرستان، به ترتیب بیشترین نرخ بیکاری و استان های 
آذربایجان غربی، خراسان شــمالی و زنجان کمترین 

نرخ بیکاری را داشته اند.
 نتایج طرح آمارگیری نیروی کار تابســتان ۱۴۰۲ که 
توسط مرکز آمار ایران منتشر شــد، دارای یافته های 

مهمی است.
جمعیت شــاغلان ۱۵ســاله و بیشــتر در این فصل 
۲۴ میلیون و 6۸6 هــزار نفر بوده که نســبت به فصل 
مشابه ســال قبل ۹۰۷ هزار نفر افزایش داشته است. 

نرخ بیکاری جوانان ۱۵ تا ۲۴ ســاله حاکی از 
آن اســت که ۲۰.۱ درصد از فعالان این گروه 

سنی در تابستان ۱۴۰۲ بیکار بوده اند.
شــاخص های عمده بازار کار و تغییرات آن 
نشان می دهد اشــتغال جمعیت ۱۵ساله و 
بیشتر در تابســتان ۱۴۰۲ نسبت به ۱۴۰۱ 
افزایش حدود یک میلیونــی را تجربه کرده 

اســت. تعداد مردان شــاغل ۹ دهم درصد و زنان یک 
درصد نسبت به تابستان ســال گذشته افزایش داشته  
اســت.نرخ بیکاری در این رده ســنی و در همین برهه 
زمانی یک درصد کاهش داشــته اســت. کاهش نرخ 

بیکاری در مــردان یک درصــد و زنان ۱.۸ 
درصد بــوده است.بیشــترین کاهش نرخ 
بیکاری در رده سنی مربوط به جوانان ۱۵ تا 
۲۴ سال با ۲.۹ درصد اســت. اشتغال ناقص 
کاهش ۱.۳ درصدی را تجربه کرده اســت. 
اشــتغال در بخش خدمات یک دهم درصد، 
در بخش صنعت ۲ دهم درصــد و در بخش 

کشاورزی منفی سه دهم درصد بوده است.
بخش دیگــری از این گــزارش مشــارکت اقتصادی 
جمعیت ۱۵ســاله و بیشتر اســت که در نقاط شهری 
کشــور ۹ دهم درصد و در نقاط روســتایی ۱.۳ درصد 

افزایش داشته است. بیکاری در این رده سنی در نقاط 
شهری هشــت دهم درصد و در نقاط روســتایی ۱.۸ 

درصد کاهش داشته است.
بررسی اشتغال در بخش های عمده فعالیت اقتصادی 
نشــان می دهد کــه بخش خدمــات بــا ۵۰ درصد 
بیشترین سهم اشتغال را به خود اختصاص داده است. 
بخش های صنعت با ۳۴ و کشــاورزی بــا ۱۵.۵ درصد 

قرار دارند.
نرخ مشــارکت اقتصادی در کل کشــور در تابســتان 
۱۴۰۲ به ۴۱.6 درصد رســیده که این عدد در تابستان 

گذشته ۴۱ درصد بوده است. 

و خودر

بیکاری

خریدار   وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
گفت: امکان تهاتــر کالا با بــلاروس برای 
نخستین بار میسر شــد که با فعالیت های 

سابق متمایز خواهد بود.
»عباس علی آبادی« در بیست و هفتمین روز 
ملی صادرات با ابراز تالم نســبت به اقدامات 
ســفاکانه رژیم اشــغالگر قدس در حمله به 
غزه و کشــتار زنان و کودکان، اظهار داشت: 
در ســفر اخیر به بلاروس در معیت »محمد 
مخبــر« معــاون اول رئیس جمهــوری که 
»مهــدی صفــری« معــاون دیپلماســی 
اقتصــادی وزارت امور خارجــه نیز حضور 
داشــت، اتفاق مبارکی رقم خــورد که آن، 
میسر شــدن امکان تهاتر کالا بین دو کشور 
اســت به نحوی که متمایز بــا فعالیت های 
سابق باشد. پیشتر »مهدی ضیغمی« رئیس 
کل سازمان توســعه تجارت ایران از رایزنی 
برای افزایش تجارت ایران و بلاروس و توسعه 
همکاری های صنعتی، معدنی و کشــاورزی 
دو کشــور خبر داد و گفت: بر اساس توافقات 
انجام شده، حجم تجاری دو کشور تا دو سال 

آینده به ۴۰۰ میلیون دلار می رسد.

رشد صادرات  محور به جای
 جایگزینی واردات

وی با بیــان اینکــه یکــی از رویکردهای 
وزارت صمت رشد صادرات  محور در مقابل 
جایگزینــی واردات اســت، تصریح کــرد: 
رویکرد اصلی برنامه های ارائه شــده خلق 
ثروت، اشتغال  زایی و کاهش فاصله فناوری 
با کشورهای پیشــرو و با تمرکز در حمایت 
از تولید صــادرات  محور یــا خدمات دارای 
فناوری متوســط و بالا به جــای تمرکز بر 

جایگزینی واردات است.
علی آبادی گفت: این رویکــرد با تمرکز بر 

توسعه صنایع دارای مزیت رقابتی در عرصه 
بین المللی بدون یارانــه و رانت های پنهان 
منجر به بهبود پایدار تراز تجاری کشور و در 
نهایت کاهش اثرگــذاری تحریم  ها خواهد 

شد.
وی افزود: در مقابل این رویکرد، جهتگیری 
جایگزینــی واردات بــا افزایــش تعرفه ها 
و در برخی مــوارد ممنوعیــت واردات در 
کوتاه مدت بازار رقابتی شرکت های داخلی 
را حذف و سودآوری آنها را افزایش می دهد، 

اما بهره وری و کیفیت را کاهش می دهد.
وزیر صمت با بیان اینکه رویکرد جایگزینی 
واردات در دهه های ۸۰ و ۹۰ در بســیاری 
از کشورهای در حال توســعه امتحان شد 
و در همه کشــورها شکســت خورد، تاکید 

کرد: کشــورهایی که رشد صادرات  محور را 
زودتر دنبال کردند، جــزو نمونه های موفق 

کشورهای اخیر هستند.

صادرات، موتور رشد تجارت
 با کشورها و پیشرفت اقتصاد

وی بــا بیان اینکــه صادرات، موتور رشــد 
تجارت با کشــورها و پیشــرفت اقتصاد به 
ســمت دســتیابی به رفاه و پیشرفت مردم 
اســت، گفت: در ایران نیز توسعه صادرات 
غیرنفتی و رهایــی از صــادرات نفت خام 
یکی از اهداف محوری توسعه اقتصاد کشور 
است، اما به منظور رسیدن به هدف صادرات 
پایدار و توســعه صنعتی باید زمینه  لازم را 
فراهم کرد که یکــی از مهمترین رویکردها 

برای رســیدن بــه ایــن هــدف افزایش 
رقابت پذیری، نــوآوری و فناوری و پرهیز از 

ایجاد شرایط گلخانه ای است.
وی افزود: برای دســتیابی به تجارت پایدار، 
باید فضای کلان اقتصادی قابل پیش بینی 
باشــد و از صــدور دســتورالعمل و قوانین 

متعدد جلوگیری شود.
علــی آبــادی خاطرنشــان کرد: جایــگاه 
صادرات در اسناد فرادستی و سیاست های 
اقتصــاد مقاومتی عبارت از مــوارد مهمی 
نظیــر حمایــت همه جانبــه و هدفمند از 
صادرات کالاها و خدمات به تناســب ارزش 
افزوده و با خالــص ارزآوری مثبت از طریق 
سیاســت هایی مانند گسترش مشوق های 
لازم و گســترش خدمات تجارت خارجی، 

ترانزیــت و خدمات مــورد نیاز، تشــویق 
سرمایه گذاری خارجی برای تولید صادرات 

محور در داخل کشور است.
وی ادامــه داد: همچنیــن برنامه ریزی در 
تولیدات ملی متناسب با نیازهای صادراتی 
کشــورها هــدف، شــکل گیری بازارهای 
جدید، تنوع بخشی به پیوندهای اقتصادی 
با کشــورها به ویــژه کشــورهای منطقه، 
اســتفاده از ســاز و کار تهاتری و استفاده از 
ارزهای ملی، برای تسریع مبادلات با هدف 
گســترش پایدار ســهم ایران در بازارهای 

کشورهای هدف خواهد بود.

برخی الزامات دستیابی به رشد
 8 درصدی اقتصادی

وزیر صمت با بیان اینکه هدف گذاری رشــد 
متوسط اقتصادی هشت درصدی در لایحه 
برنامه هفتم توسعه اقتصادی کشور الزاماتی 
دارد، تاکید کرد: برخی از این الزامات عبارت 
است از رسیدن به رشــد حدود ۲۰ درصدی 
در صــادرات غیرنفتــی که خــود نیازمند 
سالیانه 6۰ تا ۸۰ میلیارد دلار سرمایه است.

وی با بیــان اینکه ظرفیت  ســازی در تولید 
محصولات رقابت  پذیــر صادراتی و حمایت 
جدی و کارآمد از این تولیــدات و تلاش در 
جهت بهبود فضــای کســب و کار نیازمند 
تعریف و شناســایی پروژه هــای صادراتی با 
ارزش افزوده بالا اســت، گفت: بدیهی است 
که بــرای ظرفیــت  ســازی نیازمند جذب 
ســرمایه های داخلی و خارجی و تکنولوژی 
و دانــش فنی هســتیم و برای ایــن منظور 
باید روابــط اقتصادی و سیاســی و تجاری و 
اقتصادی کشور با جهان به ویژه با کشورهای 
همســایه بهبود باید و تنش  زدایی از عرصه 

روابط میان کشورها انجام شود.

و وارداتی به کشور ورود بیش از ۱۱۲۵ خودر

خ بیکاری مربوط به کدام استان ها است؟ کمترین و بیشترین نر

رئیس سازمان توسعه تجارت ایران اعلام کرد

فعالیت ۵۰ مرکز تجاری در کشورهای هدف
خریدار  رئیس ســازمان توسعه تجارت 
ایران از فعالیت بیــش از ۲۰ رایزن بازرگانی 
و ۵۰ مرکز تجــاری در کشــورهای هدف 
صادراتی ایران خبر داد و گفت که در برنامه 
اولویت دار سازمان که در حال تدوین است، 
برای ایجاد نمایندگی های ســازمان توسعه 
تجارت در کشورهای هدف، افزایش تعداد 
رایزن هــا و احیای شــرکت های مدیریت 
صادرات در کشــورهای هدف برنامه ریزی 

شده است.
 مهدی ضیغمی در مراسم روز ملی صادرات 
اظهار کرد: پارســال بیــش از ۵۳ میلیارد 
دلار صادرات غیرنفتی انجام شــد و رکورد 
صادرات غیرنفتی در ســال های گذشــته 
شکسته شد و می توان گفت در حال نزدیک 
شــدن به این هدف هســتیم که بتوانیم با 
صادرات غیرنفتی مخارج کشور را پرداخت 

کنیم، نزدیک شویم.
همچنین بــه گفتــه وی در شــش ماهه 
امسال با وجود افت بیش از ۳۰ درصدی در 
ترازهای شــاخص های انرژی، پتروشیمی 
و معدنی، صادرات کشــور بــه لحاظ وزنی 
۲۹ درصد افزایش و به لحاظ ارزشــی ۲.۵ 
درصد کاهش داشــته اســت. همچنین در 

این مــدت در حوزه های صنعــت، معدن و 
کشاورزی رشــد صادرات داشــتیم، اما در 
حوزه پتروشــیمی به دلیــل کاهش ارزش 
شاهد کاهش صادرات هستیم. در مجموع 
صادرات غیر نفتی در نیمه نخســت امسال 

بیش از ۲۴ میلیارد دلار بوده است.
ضیغمی با بیان اینکــه راهبرد اصلی دولت 
توسعه روابط تجاری با کشورهای همسو و 
کشورهایی است که تاکنون کمتر در نقشه 
تجاری ایران بودند، گفت: توسعه تجارت با 
آفریقا، شرق و جنوب شرق آسیا، آمریکای 
جنوبی و غیره در همین راســتا بوده است. 
همچنین پیوســتن به بریکس و ســازمان 
همکاری های شانگهای نوید افزایش مراوده 

با این کشورها را می دهد.
این مقام مسئول با اشــاره به فراهم کردن 
زیرســاخت ها بــرای توســعه صــادرات، 
اظهار کــرد: از جملــه این زیرســاخت ها 
می توان به صــدور مجوز بــرای حضور در 
بیش از ۱۰۰ نمایشــگاه خارجــی، مجوز 
پذیرش هیئت های تجاری برای حضور در 
نمایشگاه های ایران، برگزاری اولین اجلاس 
ایران و کشــورهای غرب آفریقا و همچنین 
ایران اکســپو با حضور بیش از ۱۳۰۰ تاجر 

خارجی از حدود ۷۰ کشور اشاره کرد.
وی در ادامــه با بیان اینکــه تاکنون یبیش 
از ۲۰ رایزن بازرگانی به کشــورهای هدف 
اعزام کردیم برنامه ریزی شــده این عدد تا 
پایان ســال به ۴۵ برســد، گفت: البته این 

کافی نیست.
 برخی کشورها در ایران بیش از چند رایزن 
دارنــد و ما فعــلا در حال تهیــه حداقل ها 
هســتیم. همچنی در برنامــه اولویت دار 
سازمان توســعه تجارت که در حال تدوین 
است و ظرف یک ماه آینده تدوین و از سوی 
وزیر صمت به هیئت وزیران تقدیم خواهد 
شد، برنامه ایجاد نمایندگی سازمان توسعه 

در کشورهای هدف دیده شــده تا بتوانیم با 
بیش از چند رایزن در کشورهای هدف کار 

را پیش ببریم .
این مقام مســئول با بیان اینکــه در برخی 
کشورها به دلیل محدودیت ها، امکان اعزام 
رایزن نداریم و به جــای آن از قابلیت مراکز 
تجاری اســتفاده می کنیم، گفت: در حال 
حاضر در ۳۵ کشــور ۵۰ مرکز تجاری دایر 

شده است. 
البتــه هنــوز برخی مراکــز به بلــوغ لازم 
نرســیدند و در ابتدای مسیر هستیم. بحث 
احیای شــرکت های مدیریت صادرات هم 
فعال شــده که نقش موثری برای صادرات 
به ویژه بــرای کالاهــای دانــش بنیان به 
کشورهایی که امکان ارسال خدمات پس از  

فروش دشوار است، خواهد داشت.
رئیس ســازمان توســعه تجارت بــا بیان 
اینکه در دو دهه اخیر از صــادرات نفتی به 
محصولات خام پتروشــیمی در لایه اول و 
بعد محصولات بــا ارزش افزوده بالاتر تغییر 
گفتمان دادیم، گفت: طی ۱۰ سال گذشته 
ســرمایه گذاری خوبــی در حــوزه دانش 
بنیان ها انجام شده، اما هنوز این ظرفیت در 
حوزه صادراتی شکوفا نشده است. بنابراین 

صادرات در ایــن حوزه در اولویت اســت و 
مشوق های صادراتی نیز بیش از ۲۵ درصد 
بیش از ســایر شــرکت ها به شــرکت های 

دانش بنیان اعطا خواهد شد.

تخصیص بودجه مشوق های صادراتی 
در اول سال

وی در ادامه با بیان اینکه در حوزه ارز تلاش 
کردیم به سمت تک نرخی شدن برویم، اما 
موفق نبودیــم، گفت: اما تلاش شــد برای 
صادرات غیرنفتی واقعی کشور مزیت هایی 
مثل روش های دیگر بازگشــت ارز از جمله 
بازگشــت طلا و واردات با ارز خــود در نظر 

گرفته شده است. 
همچنین بــه طور کلــی یک ابــزار مهم، 
مشــوق صادراتی اســت که کل بودجه آن 
۱۰۰۰ میلیارد تومان که رقم پایینی است. 
اما همین رقم هم باید به جای پایان ســال، 
اول سال به سازمان تخصیص داده شود که 

برای آن برنامه ریزی شود.
گفتنی اســت روز، شــنبه )۲۹ مهر ماه(، 
بیست و هفتمین ســالروز ملی صادرات با 
شــعار »صادرات پایدار، محور توسعه« در 

سالن اجلاس سران برگزار شد.
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مادران مقاومت و سکوت فعالان حقوق زن
 زهرا میرزایی  تا این لحظه از آغاز طوفان الاقصی بیش از هزار کودک 

در سرزمین های اشغالی شهید شده اند.
 مادران زیادی پیکــر بی جان فرزنــدان خود را از آغــوش خود به تن 
سرد خاک ســپرده اند. البته اگر مادران نیز هم آغوش فرزندان خود به 
خاک منتقل نشده باشند. هر ســاعت و یا هر لحظه تصاویری از مادران 
فلسطینی که داغدار گشــته و از نحوه شــهادت جگرگوشه های خود 

می سرایند مخابره می شود.
مگر می شود مادر بود این لحظه ها نفس کشید؟ فرقی نمی کند کجای 
این کره خاکی باشــیم؛ فرقی نمی کند فرزندان جنین چند روزه باشد 
یا فرزندی چند ده ســاله. غم از دســت دادن فرزند هر مادری را زمین 

می زند. 
مادران ســمبل عاطفه و پرورش بشــریت اند. مادران لحظه آغاز نفس 
کشــیدن طفل خود را دیده اند. هیچ مادری پــس از آخرین نفس های 
فرزندش نخواهد توانست مثل گذشــته زندگی کند. او مثل فرزندش 

شاید نیمی از نفس هایش را نتواند فرو برد.
این احساســات، این تجربه ها! متعلق به هیچ فرهنگ یا دین یا مذهب 
خاصی نیســت. آنچه گفته شــد مادرانگی مادران تمام دنیاست. مادر 
فرزندش را ثمره وجود خود می داند. شــاید بند نــاف کودکش را قطع 
کرده باشــند. اما هنوز مادر از روح خود به فرزندش متصل است. اما این 
روزها دنیا به دیدن مادران عزادار و فرزند از دســت داده چشم دوخته 

است. 
گمان نمی کنــم هیچکس بتواند خــود را حتی در این شــرایط تصور 
کند اما گمــان می کنم هر مادری اگر به لحظه پیکــر پاره پاره کودکان 
فلسطینی نگاه کند نیاز داشته باشــد کودکش را گرم در آغوش گیرد تا 

جانش آرام گیرد که تن فرزندش گرم است.
در دنیایی که آمار چند صدم درصد از وضع ســلامت و بهداشــت مادر 
و کودک سنجیده و بررسی می شــود، کودکان و مادران مقاومت گروه 
گروه، مســتقیم و غیر مستقیم توســط صهیونیســم و با ظلم جهانی 

سلامت و جان خود را از دست می دهند و مهم نیست. 
امروزه هرکســی که در حوزه زنان کمترین کنشی دارد، باید بیاندیشد 
چگونه ســازمان ها و نهادهای بین-المللی در مقابل این حجم از نسل 
کشی هماهنگ اســتکبار ســکوت کرده اند؟ آیا زین پس می توان به 
قوانین و سندها و سیاست های سراسر شــعارهای توخالی و پوچ چشم 

داشت؟ 
آیا خون مادران مقاومت در جای جای سرزمین اشغالی جوهر نگارش 

این شعارهای خالی از انسانیت نخواهد بود؟ اگر
امروزه زنــان و مردانی که بــرای جریان های حمایــت از حقوق زنان 
گریبان می درند و گلو خراش می دهند سکوت کرده اند! شرم بر تمامی 

ادعاهای پوچ و توخالی شأن.
در حالی که جریانات متنوع نگران کمتریــن تبعیض یا انتقال مفاهیم 
ارزشی و هنجارهای فرهنگی و دینی به کودکان در تمامی دنیا هستند 
و آن را ظلم می خوانند. در حالی که وضع قوانین به جهت حفظ امنیت 
روانی و سلامت جامعه از ترویج امر جنسی ظلم به زنان شمرده می شود 
و می تواند هر جامعه ای به ویژه کشورهای مسلمان را مشمول تهدید و 

تبعیض و تحریم نماید!
 اگر زنی بر علیه هرگونه قانون در کشــورهای اســلامی شورش کند، 
حمایت و مورد اقبال خواهد بود! در همین روزها مادران مقاومت علیه 
ظلم و تجاوز همه جانبه نادیده گرفته می شوند. چرا که منفعت دنیا در 
دیدن جهاد و مبارزه مادران شهدا و همسران شهدا نیست! همان گونه 
که تمامی زنان حــق طلب مورد ظلم بودند و جریان کفر به هر روشــی 

دست به محو کردن زنان مقاوم نموده است!
اما امروزه وظیفه تمامی فعالین حوزه زنان )فارغ از دین و ملیت( در تمام 
دنیاست که در برابر این ظلم سکوت نکرده و از مادران مقاومت حمایت 
کنند. باز باید تاکید کرد که، سکوت در برابر این جنایات و این خشونت 

علیه زنان ننگی است بر دامان تمامی جریانات فعال حوزه زنان!

در کارزاری عنوان شد
درخواست عدم تصویب افزایش سه برابری 

شهریه دانشجویان علوم پزشکی
دانشجویان شــهریه پرداز شــاغل به تحصیل در دانشــگاه های علوم 
پزشکی از وزیر بهداشت درخواســت کردند افزایش سه برابری شهریه 

این دانشجویان تصویب نشود.

پس از اعلام پیشــنهادهای معاونت آموزشــی وزارت بهداشت مبنی 
بر افزایش شهریه های دانشجویان علوم پزشــکی در دوره های شهریه 
پرداز، کارزاری از سوی دانشجویان شــهریه پرداز شاغل به تحصیل در 
دانشگاه ها و دانشکده های علوم پزشکی به راه افتاده است که نسبت به 

ارقام این پیشنهاد اعتراض داشته اند.
این دانشجویان از وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی درخواست 
کرده اند که این افزایش سه برابری لغو شــود چرا که این موضوع باعث 
عذاب روحی بسیاری از دانشجویان شده و خانواده هایی که فرزند خود 

را راهی دانشگاه کرده اند با مشکل مواجه می شوند.
این دانشــجویان در بخش دیگــری از اعتراض خود یادآور شــده اند: 
»تمامی هیأت امناهای دانشگاه های علوم پزشکی از سال ۹۷ با ترمی-

واحدی کردن شهریه دانشجویان به تفکیک میزان شهریه برای دروس 
عمومی، پایــه، اختصاصی، کارآمــوزی و کارورزی و پایان نامه تا پایان 
تحصیل به طور مشــخص پرداخته اند و میزان دقیق شهریه پرداختی 
مشــخص اســت؛ حال چگونه مصوبه ای قرار اســت تمامی مصوبات 
گذشــته را لغو کند؟ با کدام منطق قانونی و محکمه پســند قرار است 

تفسیر به رأی صورت پذیرد؟«
همچنین این دانشــجویان با انتقاد از زمان اعلام افزایش شــهریه، 
تاکید کرده انــد: »این افزایش بایــد در روز ثبت نــام و هنگام اخذ 
تعهد ضامن به اطلاع دانشــجویان می رســیده؛ نه حال که هیچ راه 
پس و پیشــی برای دانشــجویان باقــی نمانده و پس از چند ســال 
تحصیل و پرداخت شــهریه و اجاره منازل، نه توان پرداخت همچین 
شهریه ای برای دانشــجویان مقدور اســت و نه امکان انصراف برای 
آنان! زیرا با توجه به اخذ ســفته بانکی و ضامن باید غرامت سنگینی 

را بپردازند.«
این گروه از دانشجویان معترض به افزایش شــهریه با اشاره به موضوع 
کمبود پزشک که در کشــور به آن پرداخته می شــود، یادآور شده اند: 
»حتی نودانشجویان ورودی ترم جاری )مهر ۱۴۰۲( قطعاً اگر از شرایط 
چنین افزایــش بدون حســاب و کتابی مطلع می بودند، شــک نکنید 
اکثریت مطلق آنان اقدام به انتخاب رشته های شهریه پرداز نمی کردند 
و یا حاضر می بودند رنج دوری از خانواده و شهر خود به جان خریده تا در 

دورترین نقاط کشور در رشته روزانه به تحصیل بپردازند.«

یادداشت

دیوار

مظاهــر گــودرزی  رئیــس ســازمان 
پیشــگیری و مدیریت بحران شهر تهران به 
خبرآنلاین می گوید: »شهر بم حدود ۱۰۰ 
هزار نفر جمعیت داشت که در آن زلزله آمد، 
چرا در شــهری که ۱۰۰ هزار نفر جمعیت 
دارد و برای هر ۴ نفر یک چادر اســتاندارد 
اســت، باید ۱۵۰ هزار چادر توزیع شود و باز 
هم چادر کم بیاید؟ توزیع ما منظم نیست، 
دســتگاه ها هماهنگ نیســتند و هرکسی 

برای خودش عمل می کند.«
 زمین لرزه تهران افســانه نیست، واقعیتی 
اســت که روزی خودش را به این شــهر و 
آدم هایش نشان می دهد، این که چه روزی 
می آید هــم معلوم نیســت، اما اگــر بیاید 
روزهای ســختی رقــم می زند، حســاب و 
کتاب میزان خسارت آن روزها کار ساده ای 
نیست، ولی هرچه هســت یک کشور باید 
امداد کند تا تهران دوباره شــهر شود؛ علی 
نصیــری، رئیس ســازمان پیشــگیری و 
مدیریت بحران شــهر تهران به خبرآنلاین 
می گوید که »برآوردهایــی از میزان تلفات 
احتمالی وجود دارد اما محرمانه اســت.« با 
این وجود قبل تر پیروز حناچی، شــهردار 
ســابق پایتخت به خبرآنلایــن گفته بود: 
»اگر زلزله بالای ۷ ریشتر در بدترین شرایط 
یعنی زمانی کــه مردم در خانه های شــان 
خوابیده اند فعال شــود، پیش بینی شده در 
این زلزله ۴۰۰ هزار نفر کشــته می شوند.« 
مرگ هایی که عوامل زیادی می تواند داشته 
باشــد، اما چیزی که از همه بیشتر مدیریت 
بحران تهران را نگران کرده یک چیز است، 
وقتی »عدم هماهنگی میان دســتگاه های 
مســئول« نتواند بحران زلزلــه را مدیریت 

کند.
علی نصیری می گویــد: »نگرانی اصلی من 
عدم هماهنگی میان دســتگاه های مسئول 
و بخشی نگری ها است، این که دستگاه های 

مسئول همه می خواهند رئیس باشند.«
ایــران کم به خــود زلزلــه ندیده اســت، 
زلزله هایی که تلفات جانــی و مالی زیادی 
برجای گذاشــتند و رفتند، بــا این وجود 
نگرانی از زلزله نیامده تهران زبان زد اســت، 
زلزله ای که اگر قرار باشد با عدم هماهنگی 
دستگاه های مســئول گره بخورد می تواند 
خسارتی فراموش نشــدنی برپا کند. رئیس 
سازمان پیشــگیری و مدیریت بحران شهر 
تهران به خبرآنلاین می گوید: »کشــور ما 
کمبود منابع ندارد، در بســیاری از زلزله ها 
ما تا ۵ برابر نیاز منابع توزیع کردیم اما باز به 
برخی امکانات نرسید، شهر بم حدود ۱۰۰ 
هزار نفر جمعیت داشــت کــه در آن زلزله 
آمد، چرا باید در شــهری که ۱۰۰ هزار نفر 
جمعیت دارد ۱۵۰ هزار چادر توزیع شــود 
و باز هــم چادر کــم بیایــد درحالی که هر 
۴ نفر یک چادر داشــته باشــند، استاندارد 
است؟ توزیع ما منظم نیســت، دستگاه ها 
هماهنگ نیســتند و هرکسی برای خودش 

عمل می کند، هرچند از قبل بهتر شــده ایم 
اما عملکرد دستگاه های ما مانند تسبیحی 
است که نخ آن پاره شده اســت، مانند یک 
گروه ارکست بدون رهبر هردستگاه دنبال 
کار خودش است، به نفع سلامت مردم باید 
از بت پرستی سازمانی خارج شویم و به نفع 
مردم هم افزایی داشــته باشــیم، با هم کار 
کنیم نه این که بخواهیــم خودمان قهرمان 

شویم.«
او با طــرح پرســش های متوالــی درباره 
هماهنگی دســتگاه ها ادامه می دهد: »چرا 
باید در مراســم عید غدیــرِ ۱۰ کیلومتری 
سه تا ســتاد همزمان تشــکیل شود؟ مگر 
ما قانــون نداریم؟ چرا بــرای هر موضوعی 
وزارت کشور باید ســتاد تشکیل دهد؟ مگر 
ما ســتاد مدیریت بحران نداریم؟، چرا برای 
تجمع های انبــوه از ظرفیت ســتاد بحران 
استفاده نمی کنیم؟ وقتی قانون داریم چرا 
آن را دور می زنیم، چرا دستگاه ها به وظایف 
خودشــان در قانون مدیریت بحران عمل 
نمی کنند؟ چرا آموزش و پــرورش به روی 
خودش نمی آورد که دو واحد درســی به نام 
آمادگی در برابر حوادث و سوانح باید داشته 
باشــد؟ چرا وزات علوم توجــه نمی کند؟ 
چرا همــه نادیده می گیرنــد؟ فقط وزارت 

بهداشت این کار را انجام داده است.«

قطع نخاع کمتر در زلزله بم اگر مردم 
کمک نمی کردند

نگرانی از عدم هماهنگی مســئولین جای 
خود دارد، اما آمــوزش ندیدن مردم هنگام 
مواجهه بــا زلزله ایــن نگرانی رو بیشــتر 
می کند. علی نصیری می گویــد: »نگرانی 
دوم من این اســت کــه آموزش های مردم 
اندک اســت، مردم باید بدانند سه روز اول 
)بعد از وقوع زلزله( به عهده آن ها اســت، از 
روز چهارم به بعد است که دولت ها در صحنه 

حوادث ورود می کنند، مردم ســه روز اول 
خودشــان باید به داد خودشان برسند، این 
استاندارد بین المللی اســت، لذا مردم باید 
آموزش ببیننــد، کوله های نجات داشــته 
باشند و بدانند در شــرایط بحران چه کاری 
انجام بدهند و چه کاری انجام ندهند؛ نباید 
هیجان زده بشویم، برخی معتقدند در زلزله 
بم اگر مردم کمک نمی کردنــد قطع نخاع 
کمتری درست می شد، این ها را می شود با 
آموزش های شــهروندی انجام داد، مدارس 
بسیار مهم هستند، هرجایی در دنیا درباره 
مدیریت بحــران موقف شــدند آموزش در 
مدرسه ها را جدی گرفتند، ما وقتی مدارس 
را جــدی نگیریم، نســل بعدی هــم بدون 

مهارت های لازم خواهد شد.«

آمادگی تهران برای وقوع زلزله 
چقدر است؟

علیرغم همه این مشکلات تهران چقدر برای 
مواجهه با زلزله احتمالی آماده است، نصیری 
در پاســخ به این ســوال می گوید: »مطالعه 
جدیدی برای سنجش میزان آمادگی تهران 
در برابر زلزله انجام نشــده که بشــود دقیق 
گفت، ولیکن مسلماً این آمادگی بالا نیست. 
با این وجود اوضاع ما از قبل بهتر شــده اما با 

وظعیت مطلوب فاصله داریم.«
رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران 
شــهر تهران درباره این آمادگــی توضیح 
می دهد: »آمادگی در برابر زلزله چند مورد 
را دربر می گیرد، یکی از آن ها وجود سامانه 
هشدار ســریع است، در دو ســال گذشته 
یک پیشــرفت ۱۰۰ درصــدی دراین باره 
داشتیم، از ۵۰ شــتاب نگار پیش بینی شده 
برای تهران چهار شتاب نگار اول را ژاپنی ها 
نصب کردند و ۲۲ شتاب نگار بعدی در طول 
ادوار شهرداری نصب شــد، ۲۴ شتاب نگار 
باقی مانده هم در این دو سال اخیر نصب شد. 

در صورت تکمیل این پروژه شــتاب نگارها 
می توانند موج اولیــه زلزله که خرابی ایجاد 
نمی کند را حــدود ۱۰ ثانیه تــا نهایت ۳۰ 

ثانیه زودتر به ما اطلاع دهد.«
او می گوید: »اگــر مراحل نصــب این ۵۰ 
شتاب نگار تکمیل شود و سامانه نرم افزاری 
آن که به عهده دانشــگاه فردوســی مشهد 
اســت طراحی شــود، که امیدوار هستیم 
تا آخر امســال به پایان برســد، امکان ارائه 
اطلاعات وقوع اولیه زلزله به سایر دستگاه ها 
آمــاده می شــود، دســتگاه های مربوطه 
)۳۵ دســتگاه( هم برای این کــه بتوانند از 
اطلاع اولیه زلزلــه اســتفاده خوبی کنند 
باید یکســری زیرســاخت ها ایجاد کنند، 
با تکمیل این مراحل در زمــان اولیه وقوع 
زلزله یکســری از اقدامات بایــد اتوماتیک 
انجام شود و یکســری از اقدامات اتوماتیک 
انجام نمی شود. ما در این زمان اندک خیلی 
وقت اطلاع دادن به عموم مــردم را نداریم، 
بلکه در مرحله اول باید از سیستم اتوماتیک 
اســتفاده کنیم، یعنی بتوانیــم انتقال گاز 
یا آب را به صورت اتوماتیــک قطع کنیم، یا 
مثلًا درب ایســتگاه های آتش نشانی به طور 
اتوماتیک باز شــود، یا دیــزل ژنراتورهای 
بیمارستان ها فعال شود که درصورت قطع 
برق بلافاصلــه ژنراتور وارد مدار شــود. ۲۱ 
کشور برای راه اندازی این ســامانه درحال 
کار کردن هســتند اما فقط در ۸ کشور این 
سامانه راه اندازی شده است، بنابراین اگر ما 
بتوانیم این سامانه را راه اندازی کنیم نهمین 
کشور هســتیم، کشــورهایی مثل آمریکا، 
ژاپن، مکزیک، ترکیه این ســامانه هشدار را 

راه اندازی کرده اند.«

از مخزن آب اضطراری
تا امدادرسانی هوایی

نصیری بیان می کند: »گام بعدی که باید 

انجام بدهیم طرح جامع مدیریت بحران 
تهران است، ســه برنامه شــامل برنامه 
پیشــگیری کاهش خطر، برنامه آمادگی 
و پاســخ، و برنامــه بازســازی و بازتوانی 
درحال نوشته شدن اســت، این برنامه ها 
وظایــف همه دســتگاه ها را در شــرایط 
زلزله مشــخص می کند، البته این به آن 
معنا نیســت که تا امروز برنامه ای وجود 
نداشته است، بلکه به معنای به روز رسانی 

برنامه ها است.«
او ادامه می دهد: »اســتانداردی وجود دارد 
که براساس آن یک انسان در شبانه روز به ۳ 
لیتر آب نیاز دارد، با همین استاندارد سال ها 
قبل از شورای شــهر مجوز گرفتیم که برای 
تامین مخــازن آب اضطــراری از هر قبض 
آبی که شــهروندان پرداخت می کنند هزار 
تومان بیشتر دریافت شود، مخازن ۱۰۰ متر 
مکعبی فولادی کــه در مناطق تهران نصب 
می شــوند، مجموع این مخازن ۳۷۴ عدد 
باید بشــود، روزی که من مسئولیت قبول 
کردم ۲۷ مخزن داشــتیم ولــی الان ۱۰۴ 

مخزن داریم.«
او می گویــد: »۱۰۷ پایگاه بحران در شــهر 
وجود دارد، نیمی از این پایگاه ها در اختیار 
ســازمان ورزش بود طوری که حتی خود ما 
را هم راه نمی دادنــد، در این دوره مدیریت 
شــهری کار انتقال مالکیت انجام شد، ۵۲ 
پایگاهی که به طور کامل در اختیار سازمان 
ورزش بــود، بــدون این کــه ورزش بانوان 
تعطیل شــود انتقال مالکیــت آن ها انجام 
شد، آقایان می توانند در بیرون ورزش کنند 
اما چون بانوان بیشتر از ســالن ها استفاده 
می کنند تلاش شــد این انتقال مالکیت به 
ورزش آن ها آسیبی وارد نکند، فقط طبقات 
بالای این پایگاه ها را تجهیــز می کنیم آما 
بخش توپی چنــد منظــوره آن در اختیار 

ورزش است.«
نصیری یــادآور می شــود: »۴۰۰ تمرین و 
مانور انجــام دادیم، درحــال تکمیل طرح 
جامع امداد هوایی هستیم چیزی که تا حالا 
نداشتیم بلکه فقط هر دستگاه برای خودش 
برنامه ای داشته است، می خواهیم این طرح 
جامعه را تکمیل کنیم تا دســتگاه هایی که 
ظرفیت های امــداد هوایی دارند )اورژانس، 
هلال احمر، ارتش، سپاه( هماهنگ شوند، 
چراکه بار امدادرسانی در تهران هنگام بروز 
حادثه در ســه روز اول به دوش امداد هوایی 

خواهد بود.«
رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران 
شهر تهران بیان می کند: »ما تلاش کردیم 
علاوه بر آموزش شهروندی، آموزش هایی به 
کارکنان خودمان بدهیم، تلاش کردیم این 
آموزش ها مهارتی شوند، مثلًا دوره های کار 
با پهباد، همچنین یــک اردوی دو روزه در 
دریاچه مصنوعی فشــافویه داریم و درباره 
مباحث مربوط به سیل تمرین هایی برگزار 

می کنیم«

حبیب احسنی پور  کمبود شیرخشک در 
کشور، سرانجام باعث شــد تا سازمان غذا و 
دارو دســت به واردات بزنــد و این در حالی 
اســت که تولید کننــدگان داخلی مدعی 
هســتند از دریافت ارز بــرای واردات مواد 

اولیه محروم بوده اند.
 چالش سازمان غذا و دارو با تولید کنندگان 
شیرخشــک در داخل کشــور، باعث شد تا 
مزایده واردات شیرخشــک برگزار شود تا 

کمبودها از طریق واردات جبران شود.
ایــن در حالی اســت که تولیــد کنندگان 
داخلی از نحوه حمایت ســازمان غذا و دارو 

از شرکت های داخلی گلایه دارند.
انجمــن  رئیــس  زاده  تحویــل  هانــی 
تولیدکنندگان شیرخشــک اطفال گفت: 
هر قوطی شیرخشک اطفال که وارد کشور 
می شــود ۳ برابر ارزبری بیشتری نسبت به 
محصولات داخلی مصــرف می کند و اگر ما 
ارز مواد اولیه را به موقع تأمین کنیم نیازی 

به واردات شیرخشک آماده نداریم.
وی افــزود: ظرفیــت تولید ســالانه ۱۱۷ 
میلیون قوطی شیرخشــک در کشور وجود 
دارد و میزان مصرف در ســال گذشــته 6۱ 
میلیون قوطی بــود، ما ۲ برابر نیاز کشــور 
ظرفیت تولید داریم کــه در صورت تأمین 
مواد اولیــه می توانیم علاوه بــر نیاز داخل، 

صادرات هم داشــته باشــیم.تحویل زاده 
ادامه داد: سازمان غذا و دارو از ابتدای سال 
تخصیص ارز مــورد نیاز بــرای تأمین مواد 
اولیه شیرخشــک را کاهــش داده و میزان 
مواد اولیه ای که با ارزهای ســال گذشــته 
وارد شــده بود رو به کاهش است.وی افزود: 
زمانی کــه ارز از ســوی بانــک مرکزی به 
شــرکت ها اختصاص می یابد، بانک عامل 
ارز را به خارج از کشور حواله می کند و بابت 
هر میزان ارزی که حواله می شود از شرکت 
تولید کننده، تعهد ارزی دریافت می کنند. 
شرکت ها حداکثر ۹ ماه فرصت دارند تا مواد 
اولیه مورد نیاز خــود را وارد کنند و در غیر 
این صورت به عنوان متخلــف به نهادهای 

نظارتی معرفی می شوند.
رئیس انجمن تولیدکنندگان شیرخشــک 
اطفال گفت: مــواد اولیه ای که از ارز ســال 
گذشته باید تأمین می شد، حتی زودتر از ۹ 
ماه وارد کشور شده و آمارهای تولید و عرضه 
شیرخشک نیز موجود اســت. متأسفانه به 
جای تخصیص ارز برای مواد اولیه، ما شاهد 
تخصیص ارز برای واردات شیرخشک آماده 
هستیم و ســازمان غذا و دارو برای واردات 
فراخــوان داده و به فوریت یــک محموله 

بزرگ هم از کشور ترکیه وارد کرده اند.
بر اساس اعلام بانک مرکزی، از ابتدای سال 

تا ۲۵ مهر ۱۴۰۲، بنا بر ثبت ســفارش ها و 
اعلام اولویت ها و نظر دســتگاه ســازمان 
غذا و دارو، فقط برای واردات شیرخشــک، 
ماده اولیــه و مکمل هــا بــا ارز ترجیحی، 
بانک مرکزی مجموعــاً ۱۵6 میلیون دلار 
تخصیــص داده که ۱۰6 میلیــون دلار آن 

تأمین و پرداخت شده است.
در همین حال، عبدالحســین روح الامینی 
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس، 
با اشــاره به برگــزاری جلســه ای با حضور 
تولیدکنندگان شیرخشــک، گفت: چندی 
پیش در کمیسیون بهداشت جلسه ای را با 
حضور تولیدکنندگان شیرخشــک برگزار 
کردیم. فریادشــان به آســمان بلند بود که 
مقدار ارز درخواســتی آنها تأمین نشــده 
و همچنان منتظر گشــایش بــرای تأمین 
مواد اولیه هســتند.وی افزود: در حالی که 
ظرفیت تولید شیرخشــک در داخل کشور 
بــالای ۱۰۰ میلیون قوطی و میــزان نیاز و 
مصرف 6۰ الی ۷۰ میلیــون قوطی و حتی 
در برخــی مواقــع و در ســال های اخیر به 

کشورهای اطراف، صادرات هم داشتیم.
در همیــن حــال، ســیدحیدر محمدی 
رئیس ســازمان غــذا و دارو، گفت: ما طبق 
وظیفــه خود بــه تولید کننــدگان گفتیم 
اگر می توانند تأخیر انتقــال ارز را در تولید 

جبران کنند ما قطعاً نیاز به واردات نخواهیم 
داشت. بخشــی از محصولاتی که به اندازه 
کافی موجود بود، وارد نمی شــود اما برخی 
نام های تجــاری که احســاس کمبود آن 
وجود دارد مجــوز واردات بــا اولویت خود 

تولید کنندگان دارد که نیاز بازار رفع شود.
وی تاکید کرد: این موضوع کوتاه مدت است 
و ما در بلند مدت با کمــک تولیدکنندگان 
مشــکل را به شــکل کامل مرتفع می کنیم 
و اگر هم جایی اعلام مشــکل کمبود شــد 
می توانند از جابجایی نام تجاری اســتفاده 
کنند.محمدی افزود: برآورد ما این است که 
در طول یک ماه آینده تمام نام های تجاری 

شیرخشک در بازار تأمین شود.
وی ادامه داد: ارز تخصیص داده شــده است 
اما به دلیل مشــکلات تحریمــی انتقال ارز 
دوره ای مشکل داشت که گروه های کالایی 

تغییر پیدا کــرد و در آن مرحله واردات مواد 
اولیه با تأخیر صــورت گرفت که اکنون این 

مشکل برطرف شده است .
منوچهر دادگرنژاد مدیــرکل فرآورده های 
طبیعی، ســنتی و مکمل سازمان غذا و دارو 
گفت: در حال حاضر مشکلی از لحاظ تأمین 
شیرخشــک وجود ندارد و با توجه به تأمین 
این فرآورده از مسیر تولید داخل و واردات، 

به زودی نیاز بازار مرتفع خواهد شد.
وی افزود: برنامه توزیع شیرخشــک مورد 
نیاز هر استان بر اساس الگوی مصرف سال 
۱۴۰۱، میزان موالید ســال جــاری و نیاز 

تعیین و به صورت ماهانه بازنگری می شود.
دادگرنژاد تاکید کرد: هدف اصلی ما تأمین 
شیرخشــک مورد نیاز کشــور، روان شدن 
فرآیند توزیــع و البته مقابله بــا قاچاق این 

فرآورده مهم غذایی است.

مدیر عامل شــرکت کنترل کیفیت هوای تهران گفت: 
نتایج عملیاتی ســفر شــهردار تهران به پکن می تواند 
باعث کاهــش قابل ملاحظه آلودگی هــوا در پایتخت 

شود.
ســیدمحمد مهدی میرزایی قمی درباره تاثیر ســفر 
شــهردار تهران به پکــن در حوزه برقی ســازی حمل 

و نقل پایتخت اظهار کرد: ســفر شــهردار تهران که با 
رویکرد حمل  و نقلی صورت گرفتــه در یکی از اهداف  
خود برقی ســازی پایتخت را مد نظر قرار داده است و 
نتایج عملیاتی آن می تواند باعث کاهش قابل ملاحظه 

آلودگی هوا در پایتخت شود.
وی با بیان اینکه با برقی ســازی نــاوگان حمل و نقلی 

تهران، ســوخت فســیلی و آلاینده ای کــه از اگزوز 
خودروها خارج می شــود، دیگر وجود نخواهد داشت، 
گفت: باید برقی ســازی پایتخت را در سه بعد بررسی 
کنیم؛ یکی اتوبوس های شهرداری است که ۵.۷ درصد 
باعث انتشــار ذرات معلــق و نیم تا یــک درصد باعث 

انتشار آلاینده گازی می شود. 

میرزایــی قمــی ادامــه داد: در حــوزه تاکســی ها و 
موتورســیکلت ها نیز که تاثیر بیشــتری در انتشــار 
آلاینده هــا دارند، شــرایط بــه همین صورت اســت 
بنابراین برقی ســازی این ســه بعد مانع از آلودگی ۱۸ 
درصدی ناشــی از ذرات معلق و حــدود ۳۰ درصدی 

آلاینده های گازی خواهد شد.

هوا

بهبود کیفیت هوای پایتخت با برقی سازی ناوگان حمل و نقل عمومی
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بازی بزرگان و حذف مهره های سوخته
فریبا اشــوئی  مهره هات رو  جوری بچین که همه کیش و مات هم 
باشیم!ســریال مرداب درامی معمایی- حادثه ای، ماجــرا محور و پر 
کاراکتر اســت. داســتان زندگی و کار فیاض، عاقل مردی که به تازگی 
پسرش پارسا را به دلیل ظاهرا اوردوز ناشی از مصرف مواد از دست داده 
و در جریان خاکســپاری او به دام یک جوان نعش کشِ بچه زرنگ می 

افتد و... 
داستان مرداب در عرض گسترانیده می شــود و شخصیت ها با واسطه 
و بی واسطه تک تک به آن اضافه می شــوند. فیاض و پسر متوفای او پی 
رنگ اصلی قصه هســتند و خرده پی رنگ های این داستان تو در تو هر 
کدام به سان قطعات یک پازل هزار تکه همراه با خالقان خود) شکیب، 
ایرج،آفاق، کیوان، کوهیار و..  ( آرام آرام در میزانســن اصلی جایگیر می 

شوند.
مرداب روایتی تازه از بــازی قدبلندها با آدم کوتولــه های جاده صاف 
کن اســت. بازی بزرگان با بازی ســازان و پیاده نظامی کــه هر کدام از 
ســر اســتیصال به عنوان مهره های این بازی به کار گرفته می شــوند 
تا آن وقت کــه ببازند و به عنوان مهره ســوخته از بازی حذف شــوند. 
سرباز ســرباز را بزند. اســب ها چموشــی کنند و فیل ها از سر هیبت 

سهمگینشان در گیر حماقت.
داستان مراب در دو لوکیشــن شــمال و پایتخت تعریف و دامنه آن تا 
استانبول نیز ادامه دار می شود.بررســی و معرفی انواع بزه و خاستگاه 
شــکل گیری آن، یکی از اهداف موضوعی این مجموعه پر ماجراست. 
دریا و جنگل هم به عنوان بســتر اتفاقات، انتخاب هوشمندانه و جذابی 
است که فیلمســاز به مخاطبش ارائه می کند تا با تعقیب اصل ماجرا و 
یافتن ســرنخ های ارتباطی این دو اقلیم با موضوع، با اشتیاق بیشتری 

درگیر کلونی اتفاقات شود.
تا این قســمت داســتان) قســمت دوم( با وجود این که کارگردان در 
تدارک چیدن قصه خویــش بوده و نقاط کور و گره هــا را معرفی کرده 
اســت، اما ریتم بی نقصی را هم برای داســتانش رقم زده است. ریتمی 
که در اداره هیجان قصه موفق عمل می کتد. تا این جای روایت مرداب، 
هنوز قهرمان اصلی داســتان هم معلوم نشــده تا بر اساس اکَت های او 
داســتان اوج و فرود بگیرد، اما با همین طراحی و پرداخت ضد قهرمان 
های متعدد، شــخصیت های خاکســتری و پیچیدگی لایه های قصه، 
هیجان کافی و مناســب برای همراهی و تعقیب داســتان فراهم آمده 

است.
حضور مهدی هاشمی و شــهرام حقیقت دوســت در کنار هم یکی از 
فرصت های مغتنمی اســت که به جذابیت بیشتر داستان افزوده است. 
باید دید مجموعه مرداب در ادامه، چگونه مســیر خــود را طی خواهد 

کرد. آیا این شروع خوب، ادامه دار خواهد بود؟

ود الناز شاکردوست در تئاتر شهر به صحنه می ر
الناز شاکردوســت با بازی در نمایش »آواز عاشــقانه دختر دیوانه« به 
کارگردانی آروند دشــت آرای و مارین ون هولک بــر روی صحنه تالار 

اصلی تئاترشهر می رود.
به نقل از روابــط عمومی کمپانــی فیلم و هنرهــای اجرایی ویرگول، 
نمایش »آواز عاشــقانه دختر دیوانه« به نویســندگی طلا معتضدی، 
بر اســاس رمان »ریش آبی« به نویســندگی »آمیلی نوتوم« و ترجمه 
»ویدا ســامعی« به کارگردانی آروند دشــت آرای و مارین ون هولک و 

نقش آفرینی »الناز شاکردوست« به صحنه خواهد رفت.
این نمایش، آبان ماه ۱۴۰۲ در کنار نمایش »پدر« به کارگردانی آروند 
دشــت آرای اجراهای خود را در تالار اصلی مجموعه تئاترشــهر آغاز 

خواهد کرد.

نمایش فیلمی مرمت شده از داریوش 
مهرجویی در موزه سینما

 موزه سینمای ایران نســخه اصلاح و مرمت شده فیلم سینمایی »گاو« 
به کارگردانی داریوش مهرجویی را به همراه تصاویری از پشــت صحنه 

این فیلم نمایش می دهد.
به گزارش روابــط عمومی موزه ســینما، به یاد داریــوش مهرجویی 
کارگردان نامدار و ارزشــمند سینما فیلم ســینمایی »گاو« به همراه 
تصاویر پشت صحنه این فیلم که توســط فیلمخانه ملی ایران اصلاح و 

مرمت شده در موزه سینمای ایران به نمایش درمی آید.

علاقه مندان به آثار این کارگردان فقید ســینما در بخش نمایش پشت 
صحنه فیلم »گاو«، تصاویری بیشتر از آنچه که در گذشته نمایش داده 

شده است در پرده سالن فردوس موزه سینما خواهند دید.
بخشی از این تصاویر مربوط به زمانی اســت که بازیگران فیلم »گاو« با 
لباس های خودشان و در محل روســتای لوکیشن فیلم جلوی دوربین 
قرار می گیرند و با هدایت کارگردان بــرای صحنه های مختلف فیلم به 
طور آزمایشی بازی می کنند. بخشی از صحنه های آزمایشی در حیاط 
اداره فرهنگ و هنــر آن دوران که محل فعلی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی است، فیلمبرداری شده اســت و در این نماها، بازیگران لباس 

صحنه و یا همان لباس روستایی ها را بر تن دارند.
بخشی از این تصاویر مربوط به بازیگرانی است که در این فیلم به ایفای 
نقش پرداخته اند اما در حال حاضر متاســفانه در قید حیات نیســتند 
همچون جمشید مشــایخی، عزت الله انتظامی و جعفر والی که تست 
بازیگری آنان را در این فیلم ها می بینیم. همچنین تصاویری وجود دارد 
از بازیگرانی که خوشبختانه هنوز در بین ما هستند و در سینمای ایران 

فعالیت می کنند، مثل علی نصیریان.
همچنین با ملاحظه این نماهای آزمایشــی مشخص می شود که ابتدا 
قرار بود زنده یاد جعفر والی نقش دیوانه روســتا را بازی کند اما در فیلم 
نهایی این نقش به عزت الله رمضانی فر داده شده و والی نقش کدخدا را 

بازی کرده است.
این تصاویــر اگرچه همچون ســایر راش هــا و تصاویــر اضافی دیگر 
فیلم های سینمایی قدیمی بی صدا هستند و حداکثر زمان آنها نیز ۳۰ 
دقیقه است اما با توجه به اینکه تصاویر زیادی از پشت صحنه فیلم های 
قبل از انقلاب و به ویژه نماهایی از تســت بازیگری افــراد وجود ندارد، 

ارزش زیادی داشته و بسیار دیدنی هستند.
فیلم ســینمایی »گاو« برنده جایزه فیبرشی از جشــنواره ونیز، جایزه 
بخش نگاه نو جشنواره برلین، جایزه بهترین فیلم از جشنواره لاروشل 

فرانسه را بدست آورده است.
در این نمایش ویژه که روز سه شــنبه-دوم آبان ماه ساعت ۱۵ در سالن 
فردوس موزه سینما است، بعد از نمایش فیلم و پشت صحنه آن، احمد 
طالبی نژاد نویسنده، منتقد سینما و فیلمساز درباره سینمای داریوش 
مهرجویی و مشــخصا فیلم »گاو« به عنوان یکــی از بهترین فیلم های 

تاریخ سینمای ایران صحبت خواهند کرد.

دیدگاه

قاب

علیرضا ســعیدی  تعــدادی از گروه ها 
و هنرمنــدان فعال حــوزه موســیقی در 
بخش های مختلف، خــود را برای برگزاری 
چند کنسرت در تهران و شهرستان ها آماده 
می کنند. تعدادی از گروه هــا و هنرمندان 
فعال حوزه موســیقی در بخــش مختلف، 
خــود را در حالی برای برگزاری کنســرت 
تهران و شهرستان ها آماده می کنند که طی 
روزهای اخیر در کنار اســتقبال مخاطبان، 
موضــوع کیفیــت برگزاری کنســرت ها و 
بحث داغ پلی بک همچنــان به عنوان یکی 
از موضوعــات اصلــی اجراهــای زنده بین 
اهالی رســانه و منتقدان مطرح می شــود. 
مســیری که در صورت ســرعت گسترش 
می توانــد تبدیل به یکــی چالش های مهم 
فرآیند تولید، بازاریابی و عرصه محصولات 

موسیقایی کشورمان شود.
آنچــه تهیه کننــدگان، برگزارکنندگان، 
خوانندگان، نوازندگان و رهبران ارکســتر 
گروه هــای موســیقی می تواننــد در این 
شــرایط به آن توجه کنند، موضوع احترام 
به مخاطــب و هزینه گرانبهایی اســت که 
آنها برای حضور در کنســرت های موسیقی 
می پردازند و در ازای این هزینه انتظاری جز 
ارائه کیفیت مطلوب و خوانش و اجرای زنده 
ندارند. چارچوبی که در این ماه ها با توجه به 
استقبال خوب مخاطبان با انتقاداتی مواجه 
شــده و می بایســت برای برون رفت از این 

شرایط چاره ای اندیشید.
درباره آنچــه »پلی بک« نامیده می شــود، 
شــرایط متفاوتی وجود دارد کــه برخی از 
گروه ها و هنرمندان آن را با »فضاســازی« 
اشــتباه گرفته اند. فرآیندی که کنکاش و 
نظارت بر آن امری بســیار تخصصی است و 
می بایست توســط مراجع نظارتی و کیفی 
کنسرت ها روی این موضوع تمرکز بیشتری 
شود. این مساله باعث شده تلاش بسیاری از 
گروه ها و خوانندگانی که با ســخت کوشی 
و وجدان کاری درصدد برگزاری کنســرت 
هستند، تحت تأثیر قرار گیرد و موجب شود 
تا این فرآینــد در آتش ندانــم کاری تعداد 
انگشــت شــماری از گروه ها و هنرمندان 

خطاکار بسوزد.
به هر ترتیب برنامه کنســرت های موسیقی 
در آبان ماه سال ۱۴۰۲ در شرایطی بر اساس 
اسامی مندرج در سامانه های رسمی فروش 
بلیت کشــور، اعلام شــد که امید می رود 
گروه ها و هنرمندان فعال این عرصه به ویژه 
در حوزه موســیقی پاپ بــا کیفیت بهتری 
نسبت به ارائه آثار پرطرفدارشان در کورس 

داغ کنسرت های پاییزی اقدام کنند.
کنسرت های آبان ماه از این قرار هستند:

 یکشنبه 30 مهر
- کنســرت حمید هیراد - ســالنی سیتی 
ســنتر اصفهــان - ســاعت های ۱۸:۳۰ و 

۲۱:۳۰
کنسرت حجت اشــرف زاده - سالن میزبان 

بابلسر - ساعت های ۱۸ و ۲۱
- کنسرت اشــوان - رویال هال اسپیناس - 

ساعت های ۱۹ و ۲۲
- کنسرت مجید رضوی - مجتمع فرهنگی 
هنری بوعلی ســینا همدان - ســاعت های 

۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰
- کنســرت علیرضــا طلیســچی - مرکز 
همایش های برج میلاد تهران - ساعت های 

۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰
- کنسرت گرشــا رضایی - تالار زمرد قروه 

- ساعت ۱۹
- کنسرت بهنام بانی - سالن اکومال کرج - 

ساعت های ۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰
- کنســرت مســعود صادقلو - آمفی تئاتر 
فنی و حرفه ای ایلام - ســاعت های ۱۸:۳۰ 

و ۲۱:۳۰
- کنســرت معین زنــدی - ســالن میلاد 
نمایشــگاه بین المللی تهران - ساعت های 

۱۹ و ۲۲

 دوشنبه 1 آبان
- کنسرت پرواز همای - سالن حافظ کرج - 

ساعت های ۱۹ و ۲۲
- کنســرت بابک جهانبخش - سالن ارشاد 

گنبدکاوس - ساعت های ۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰
- کنسرت راغب - ســالن فخرالدین اسعد 

گرگانی گرگان - ساعت های ۱۸ و ۲۱
- کنســرت علی یاســینی - ســالن اریکه 

آریایی آمل - ساعت های ۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰
- کنســرت گروه مــاکان - تــالار مرکزی 
فرهنگ و هنر کرمان - ساعت های ۱۸ و ۲۱

- کنســرت میثــم ابراهیمــی - مجتمع 
فرهنگــی هنری فــدک اردبیل - ســاعت 

۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰

 سه شنبه 2 آبان
- کنسرت پرواز همای - سالن حافظ کرج - 

ساعت های ۱۹ و ۲۲
- کنســرت گروه مــاکان - تــالار مرکزی 
فرهنگ و هنر کرمان - ساعت های ۱۸ و ۲۱

- کنسرت حامیم - ســاان میلاد نمایشگاه 
بین المللی تهران - ساعت های ۱۹ و ۲۲

- کنســرت بهنام بانی - ســالن هال مریم 
کیش - ساعت ۲۳:۵۵

- کنسرت راغب - ســالن فخرالدین اسعد 
گرگانی گرگان - ساعت های ۱۸ و ۲۱

- کنســرت علی یاســینی - ســالن اریکه 
آریایی آمل - ساعت های ۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰

پنجشنبه 4 آبان
- کنسرت مجید رضوی - هال مریم کیش 

- ساعت ۲۳:۵۹

جمعه ۵ آبان
- کنسرت فرج علیپور - سالن حافظ کرج - 

ساعت های ۱۸ و ۲۲
- کنســرت ویــژه بانــوان گروه نهــال به 
سرپرســتی لیــلا نجفی - تــالار وحدت - 

ساعت ۱۴
- کنســرت معین زندی - ســالن امپراتور 

سلماس - ساعت ۲۱:۳۰
- کنسرت فرزاد فرزین - مرکز همایش های 
بیــن المللی تبریز - ســاعت های ۱۸:۳۰ و 

۲۱:۳۰
- کنســرت حامیــم - هال مریــم کیش - 

ساعت ۲۳:۵۵

شنبه ۶ آبان
- کنسرت معین زندی - سالن همیشه بهار 

خوی - ساعت ۲۱:۳۰
- کنسرت گروه ماکان - ســالن آمفی تئاتر 
فدک اردبیل - ساعت های ۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰

- کنســرت علی یاســینی - ســالن میلاد 
نمایشــگاه بین المللی تهران - ساعت های 

۱۹ و ۲۲

 یکشنبه 7 آبان
- کنســرت روزبــه بمانــی - رویــال هال 

اسپیناس تهران - ساعت های ۱۹ و ۲۲
- کنســرت حامیــم - تالار شــهید اوینی 

بندرعباس - ساعت های ۱۹ و ۲۲
- کنسرت علی یاســینی - سینما فلسطین 

بروجرد - ساعت های ۱۹ و ۲۱
- کنسرت معین زندی - سالن جردن نقده 

- ساعت ۲۱:۳۰
 - کنســرت رســتاک حلاج - نمایشــگاه 

بین المللی - ساعت های ۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰
- کنســرت مجیدرضــوی - مرکزهمایش 
های برج میلاد تهران - ساعت های ۱۹ و ۲۲

 دوشنبه 8 آبان
- کنسرت رضا بهرام - رویال هال اسپیناس 

- ساعت های ۱۸:۴۵ و ۲۱:۴۵
- کنســرت ســینا شــعبانخانی - مرکــز 
همایش های برج میلاد تهران - ساعت های 

۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰
- کنســرت مســعود صادقلو - سالن میلاد 
نمایشــگاه بین المللی تهران - ساعت های 

۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰
- کنســرت حامیــم - تالار شــهید اوینی 

بندرعباس - ساعت های ۱۹ و ۲۲
- کنســرت مجیــد رضــوی - ســالن 
همایش های خاوران تبریز - ســاعت های 

۱۸ و ۲۱

 سه شنبه ۹ آبان
- کنسرت معین زندی - یادمان مصدومان 
شــیمایی سردشــت - ســاعت های ۱۹ و 

۲۱:۳۰
- کنســرت مجیــد رضــوی - ســالن 
همایش های خاوران تبریز - ســاعت های 

۱۸ و ۲۱
- کنســرت احمدرضا شــهریاری - مرکز 
همایش های برج میلاد تهران - ساعت های 

۱۹:۳۰ و ۲۲:۳۰

 چهارشنبه 10 آبان
- کنسرت رحیم شــهریاری - سالن میلاد 
نمایشــگاه بین المللی تهران - ساعت های 

۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰
- کنسرت معین زندی - تالار وحدت مهاباد 

- ساعت های ۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰
- کنســرت مجیــد رضــوی - ســالن 
همایش های خاوران تبریز - ســاعت های 

۱۸ و ۲۱

 پنجشنبه 11 آبان
- کنســرت مهدی احمدوند - سالن میلاد 
نمایشــگاه بین المللی تهران - ساعت های 

۱۹ و ۲۲
- کنسرت مجید رضوی - هال مریم کیش 

- ساعت ۲۳:۵۹
- کنســرت معین زندی - ســالن شــهید 

سلیمانی بوکان - ساعت های ۱۸ و ۲۱
- کنســرت علــی یاســینی - ســالن 

همایش های خاوران تبریز - ســاعت های 
۱۸:۳۰ و ۲۲

 جمعه 12 آبان
- کنســرت فرزاد فرزیــن - رویــال هال 
اســپیناس تهران - ســاعت های ۱۸:۴۵ و 

۲۱:۴۵
- کنسرت رضا صادقی - هال مریم کیش - 

ساعت ۲۳:۵۹
- کنســرت علــی یاســینی - ســالن 
همایش های خاوران تبریز - ســاعت های 

۱۸:۳۰ و ۲۲

 شنبه 13 آبان
- کنســرت علــی یاســینی - ســالن 
همایش های خاوران تبریز - ســاعت های 

۱۸:۳۰ و ۲۲
- کنســرت ســیامک عباســی - مرکــز 
همایش های برج میلاد تهران - ساعت های 

۱۹ و ۲۲

 یکشنبه 14 آبان
- کنسرت رضا صادقی - سالن شهید آوینی 

بندرعباس - ساعت عای ۱۹ و ۲۲

 دوشنبه 1۵ آبان
- کنسرت آرون افشار - مرکز همایش های 
برج میــلاد تهران - ســاعت های ۱۸:۳۰ و 

۲۱:۳۰
- کنسرت معین زندی - سالن همایش های 

خاوران تبریز - ساعت های ۱۸ و ۲۱
- کنسرت رضا صادقی - سالن شهید آوینی 

بندرعباس - ساعت عای ۱۹ و ۲۲

 سه شنبه 1۶ آبان
- کنســرت علیرضــا پوراســتاد - مرکــز 
همایش های برج میلاد تهران - ساعت های 

۱۹ و ۲۲

 چهارشنبه 17 آبان
- کنسرت امین بانی - ســالن شهید آوینی 

بندرعباس - ساعت ۲۲

 جمعه 1۹ آبان
- کنسرت داود آزاد - تالار وحدت - ساعت 

۲۱:۳۰
- کنســرت علــی عبدالمالکــی - مرکــز 
همایش های برج میلاد تهران - ساعت های 

۱۹ و ۲۲
- کنسرت ویژه بانوان گروه »نوشه« - تالار 

وحدت - ساعت ۱۴

 دوشنبه 22 آبان
- کنسرت ســالار عقیلی - ســالن آرتامهر 

فیروزکوه - ساعت های ۱۸ و ۲۱

 شنبه 27 آبان
- کنسرت رضا بهرام - مرکز همایش های بین 

المللی تبریز - ساعت های ۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰

 یکشنبه 28 آبان
- کنسرت رضا بهرام - مرکز همایش های بین 

المللی تبریز - ساعت های ۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰

ســری جدید برنامه »نمای رادیو« به روی آنتن شبکه 
نســیم می رود.به نقل از روابط عمومی صداوســیما، 
ســری جدید برنامه »نمای رادیو« بــه تهیه کنندگی 
مجید فتاحی شنبه تا چهارشنبه، هر شب، ساعت ۱۸ 

به مدت ۲۰ دقیقه روی آنتن این شبکه خواهد رفت.

»نمای رادیو« بــا چندین دوربین ضبط شــده و هنر 
هنرمندان رادیویی را به نمایش می گذارد.

تفاوت ســری جدید ایــن برنامه با فصل پیشــن آن؛ 
نمایش های متنــوع از تولیدات متفاوت شــبکه های 
معاونت صدای جمهوری اســلامی مثل: سیاه و سفید 

از رادیو صبا، کوی نشاط از رادیو ایران و تولیدات رادیو 
نمایش است.

»نمای رادیو« توجه ویژه ای به هنر هنرمندان در رادیو 
دارد که آن را بــه صورت تصویری بــه نمایش خواهد 
گذاشت. این برنامه تعاملی بین رادیو و تلویزیون است 

که معنای صداوســیما را به خوبی برای مخاطبان خود 
به همراه دارد.»نمــای رادیو« برای نخســتین بار در 
سیما، در سال ۱۳۹۸ از شــبکه نسیم پخش شده بود. 
مخاطبان می توانند بازپخش این برنامه را در ساعات 6 

صبح و ۱۳ روز بعد مشاهده کنند.

 نمای رادیو

دوربین های تلویزیونی به رادیو بازگشت

کارگردان فیلم کوتاه داستانی »ناظر«:

فیلمسازی به من آموخت که خودم باشم
خریدار   کارگردان فیلم کوتاه داســتانی 
»ناظر« بیــان کرد: جرقه ایــن فیلم از یک 
خاطره دور به ذهنش رســیده اســت و به 
ســینمای رضا میرکریمــی و فیلم »خیلی 
دور خیلی نزدیک« این کارگردان برجسته 

علاقه دارد. 
ابوالفضل عزیــزی کارگــردان فیلم کوتاه 
»ناظر« از آثار راه یافته به بخش داســتانی 
چهلمین جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه 
تهران، درباره اثر خود توضیح داد: داســتان 
این فیلم درباره یک مأمور حراســت است 
که مسئولیت بازرسی بدنی افراد را برعهده 
دارد. او بابت گرفتــاری دخترش، خودش 
در شرایطی مشــابه قرار می گیرد. سال ها 
پیش اتفاقی خیلی دورتــر از اتفاقی که در 
فیلم شاهد هستیم برای پدرم رخ داده بود. 
آن اتفاق، آرام آرام در ذهنم، بعد از ســال ها 

تبدیل به این فیلمنامه شد.
وی ادامه داد: در واقع اتفاقی که برای پدرم 
رخ داده بــود، در حد جرقه بــرای این ایده 

در ذهنم بــود و بعدها براســاس آن به قصه 
فیلم »ناظر« رســیدم. فرآیند رســیده از 
ایده به پیش تولیــد، خیلی زمان برد چراکه 
فیلمنامه برایم بسیار مهم بود. معتقدم اگر 
فیلمنامه خوبی نداشته باشید، هرچقدر هم 
فیلم باکیفیتی بســازید بازهم هم اثر خوبی 
نساخته اید. برای همین نگار فیلمنامه این 

فیلم حدود دو سال زمان برد.
عزیزی افزود: از زمان حضــور فیلم قبلی ام 
در جشنواره فیلم کوتاه تهران، دیگر فیلمی 
نساختم تا بتوانم فیلمنامه این کار را نهایی 
کنــم. پیش تولید کار هم حــدود چهارماه 
طول کشــید اما برای تولید فیلم متأسفانه 
فقط ســه روز و نیم فرصت داشتیم. به دلیل 
امکانــات کم، مجبــور به ایــن زمان بندی 
بودیــم و حتی اگر این زمان بــه چهار و نیم 
روز می رســید، اتفاقات بهتــری را در فیلم 
شاهد بودیم.این کارگردان سینمای کوتاه 
درباره بزرگ ترین ترس و بهترین لحظه در 
فرآیند فیلم ســازی هم گفت: بزرگ ترین 

ترسم این است که فیلمنامه خوبی در دست 
نداشــته باشــم. بهترین لحظه هم زمانی 
اســت که نگارش یک فیلمنامه خوب را به 
پایان رســانده ام. تلاش من در فیلمسازی 
این اســت که تمامی ایده ها به یک پاکی و 

آرامش منتهی شوند.
وی درباره مهمترین آموخته خود از تجربه 
فیلمســازی توضیح داد: مهمترین آموخته 
این است که فهمیدم همیشــه باید خودم 

باشم. نباید اینگونه باشــد که برای اتفاقات 
حاشیه ای، بخواهی شــکل خودت را تغییر 
بدهــی. باید در بیــان آنچــه در وجودت، 
هست، صادق باشــی. فیلمسازی به من یاد 
داد که خودم باشــم و حرف خودم را بزنم، 
حتی اگر عده ای آن را دوست نداشته باشند.

عزیزی در پاســخ به اینکه آفت نسل جدید 
فیلمسازی در ســینمای کوتاه چیست، هم 
گفت: احســاس می کنم گرفتار یک چشم 
و هم چشمی شــده ایم. گویی رقابتی شکل 
گرفته تا بهترین های سینمای بلند را در یک 
فیلم کوتاه به کار دعوت کنند. متأسفانه این 
نگاه باعث شده است، نســلی از فیلمسازان 
خوب ما که از نظر مالی تــوان بالایی ندارند 
و غالبا هم در شهرستان ها هستند، نتوانند با 
آن ها رقابت کنند. البته می دانیم که انجمن 
سینمای جوان در حال فعالیت است تا این 
اســتعدادها مورد حمایت قرار بگیرند، اما 
اصل وجود این نگاه در سینمای کوتاه غلط 

است.

وی تأکید کــرد: فضای ســینمای کوتاه، 
فضایی جوانانه اســت و فضایی نیســت که 
چهره های معتبر و درجه یک سینمای بلند 
بخواهند به آن ورود کنند. این فرآیند کمی 

دور از انصاف است.
کارگردان »ناظر« با اشــاره بــه علاقه خود 
به ژانر علمی-تخیلی در فیلمســازی گفت: 
باوجود این علاقه مندی، تا به امروز بیشــتر 
فیلم هــای درام بــا پس زمینــه اجتماعی 
و تا حــدودی حتــی معناگرا ســاخته ام. 
کمااینکه کارگردان موردعلاقه ام سیدرضا 
میرکریمی است و فیلم »خیلی دور، خیلی 
نزدیک« را هم دوســت دارم. بــه برخی از 
فیلم هــای ابراهیم حاتمی کیــا هم خیلی 
علاقه مند هســتم. در عین حــال امیدوارم 
به زودی بتوانــم یک فیلــم در ژانر علمی-

تخیلی هم بسازم.
چهلمین جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه 
تهران به دبیری مهدی آذرپندار ۲۷ مهر تا ۲ 

آبان ۱۴۰۲ برگزار می شود.
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میدان

ایمان گــودرزی  در روزهای گذشــته 
خمس و مورایس تمایل خود را برای رفتن 

از ایران اعلام کردند.
 لیگ برتر بعــد از وقفه ای طولانــی دوباره 
شــروع شــد، ولی مشــکلات مختلف آن 
همچنان پابرجاســت و اجازه نمی دهد که 
کیفیت مســابقات بالا برود. باشــگاه ها در 
شرایطی که راه های کسب درآمد محدودی 
دارند به زحمت وارد مسابقات شده اند، ولی 
وقفه های طولانی و مشــکلات بیرون زمین 
اجازه نمی دهد که همان کیفیت متوسط را 

هم به نمایش بگذارند.
بعد از مشــکلات مالی که تیم ها در شــروع 
فصل با آن درگیر بودند، این روزها مهم ترین 
بحرانی که لیگ برتر را تحت تأثیر قرار داده، 
کیفیت بد زمین های چمن است. بازی این 
هفته پیکان- پرســپولیس تأییدی بر این 
بحران بــود و دو تیم تهرانی مجبور شــدند 
بازی شان را به دلیل کمبود زمین چمن در 

قزوین برگزار کنند.

مصدومیت بازیکنان به خاطر
 کیفیت چمن

پرســپولیس در ایــن بــازی تعــدادی از 
بازیکنانــش را به دلیل آســیب دیدگی در 
اختیار نداشــت و نمی تــوان از کیفیت بد 
چمن ورزشــگاه آزادی در مصدومیت آنها 

گذشت. 
در بــازی حســاس پرســپولیس- النصر 
کیفیت چمــن ورزشــگاه آزادی فاجعه بار 
بود و مهدی ترابی و وحید امیری، دو ستاره 
ســرخ ها در این بازی مصدوم شدند. چمن 
این ورزشگاه برای بازی نســاجی- الهلال 
ترمیم شد، ولی هنوز با شــرایط استاندارد 

فاصله دارد.
حتی چمــن ورزشــگاه قزوین کــه ظاهراً 
شرایط خوبی دارد هم چندان مساعد نیست 
و سروش رفیعی، هافبک پرسپولیس بعد از 
بازی درباره آن گفت: »بازی را خوب شروع 

کردیم، اما متأسفانه شکل زمین طوری بود 
که فکر می کردیم خوب اســت. ظاهر زمین 
خیلی خوب بود، اما زیر چمن بســیار نرم و 
خطرناک بود. درصد آسیب دیدگی و اشتباه 

بازیکنان را بالا می برد.«
دانیــال اســماعیلی فرد هــم در تأییــد 
حرف هــای هم تیمی اش گفــت: »برای ما 
عجیب و غریب اســت که در تهــران به این 
بزرگی هستیم و باید در قزوین بازی کنیم. 
زمین خوشــگل بود، ولی شــرایط جالبی 

نداشت.«

وقتی نقشه های مربیان هدر می رود
مربیان ایرانی تا حدودی بــه وضعیت این 
چمن هــا عادت دارنــد. آنهــا در تیم های 
مختلف مربیگــری کرده انــد و می دانند 
که بایــد خودشــان را بــا ایــن وضعیت 
تطبیــق بدهند. بــرای مربیــان خارجی 
اما ایــن کیفیت چمن قابل تصور نیســت 

و نمی تواننــد بپذیرند که فوتبــال ایران، 
یکــی از قطب های آســیا و تیم بیســت و 
یکــم رنکینــگ فیفــا زمین هــای چمن 
استانداردی برای برگزاری مسابقات لیگ 

برتر ندارد.
ژوزه مورایــس، ســرمربی ســپاهان کــه 
مصاحبه مفصلــی در زادگاهــش پرتغال 
داشــته، درباره کیفیت بد چمن های ایران 
گفته است: »من مشکل زیادی برای تطبیق 
فرهنگی نداشــتم، چون قبلًا در کشورهای 
حوزه خلیج فارس و عربســتان کار کرده ام. 
ولی مواردی وجــود دارد که تصور می کردم 

کمی بهتر باشد. 
مثلًا باید به وضعیت زمین های چمن اشاره 
کنم. کشــوری با توان مالی بالا نباید چنین 
مشکلاتی داشته باشــد، ولی فاصله زیادی 
بین کیفیت بازیکنان و کیفیت زیرساخت ها 
وجود دارد. فکر می کنم فوتبال ایران جای 
پیشــرفت زیادی دارد و امیدوارم در آینده 

نزدیــک شــاهد آن باشــیم.«او در بخش 
دیگــری از ایــن مصاحبه بــه علاقه اش به 
بازگشــت فوری به فوتبال پرتغال اشــاره 
کرده که می تواند نشانه ای از نارضایتی اش 

از وضعیت فعلی باشد.
 مهم ترین بخش مصاحبــه او ابراز تعجبش 
از آیین نامه نقل و انتقالات و تعیین ســقف 
بودجه اســت که در آستانه شــروع فصل 
جدیــد اعلام شــد و همچنیــن صراحتاً از 
کیفیت زمین های چمن گلایه کرده است. 
حتی مدل بازی سپاهان هم نسبت به فصل 
گذشــته تغییر کرده و مورایس بیشتر روی 
توپ های بلند اصــرار دارد و این نمی تواند 
دلیلــی جز کیفیــت بد زمین هــای چمن 

داشته باشد.
پاکو خمــس، دیگر مربی مطــرح خارجی 
اســت که در دو سال گذشــته در لیگ برتر 
فعالیت دارد. مربی اســپانیایی تراکتور که 
از مورایس صریح تر است، در نشست خبری 

پیش از بازی با شــمس آذر گفت که حتی 
ممکن است به خاطر کیفیت بد زمین های 
چمن تصمیم بــه جدایی بگیــرد. خمس 
تأکید زیادی روی بازی سازی از عقب زمین 
و فوتبال مالکانه دارد و پیاده کردن این ایده 
روی زمین های ناهمــوار تقریباً غیرممکن 

می شود.
حرف های خمس درباره شرایط لیگ برتر 
قابل تأمل اســت: »همه مــا می خواهیم 
لیگ ایــران بهتر شــود. فوتبــال ایران 
ظرفیــت پیشــرفت خیلی خوبــی دارد. 
مثلًا در قضیه زمین های بــازی می تواند 
پیشــرفت کند و تماشــاگران بیشــتری 
جــذب فوتبــال ایــران شــوند. حتی ما 
خارجی ها بایــد کمک کنیــم لیگ ایران 

حرفه ای تر شود.«
او دربــاره تمریــن چهارشــنبه تیمش در 
ورزشگاه یادگار امام گفت: »احساس کردم 
زمین نرم شده و از کیفیت خوبی برخوردار 
نیست. سال گذشــته هم گفتم که باید این 
چمن عوض شــود. بعضی وقت ها فکرش را 
می کنم که آیا ارزش دارد من با این وضعیت 
نامطلوب چمــن در ایــران بمانــم یا نه؟ 
زمستان امسال هم مشــکل سال گذشته را 

خواهیم داشت.«
باشــگاه های لیگ برتر دســتمزد بالایی 
برای مربیــان خارجــی می پردازند، ولی 
فوتبال ایران به جــای بهره بردن از تجربه 
و نــگاه حرفه ای آنهــا حتی شــرایط اولیه 
برگزاری یک بازی استاندارد را ندارد تا آنها 
ناامیدانــه از رها کردن تیم شــان و جدایی 

بگویند. 
هر ســاله مبالغ زیادی برای نقل و انتقالات 
بازیکن در لیگ برتر هزینه می شــود، ولی 
باشگاه ها حاضر نیستند بخشی از این هزینه 
را صرف بــالا بردن کیفیت ســخت افزارها 
کننــد و فدراســیون و ســازمان لیگ هم 
نقش شــان به عنوان ناظر را به خوبی انجام 

نمی دهند.

علی پروین نسبت به وضعیت پرسپولیس در این فصل 
امیدوار است.

علی پروین ســرمربی اسبق پرســپولیس از بردهای 
متوالی پرسپولیس خوشحال است. پروین که چند روز 
پیش مریض شده بود حالا وضعیتش خیلی نرمال شده 
و به نظر می رســد به زودی تمرین شاگردان خودش را 

زیر نظر خواهد گرفت.

 علی آقا کسالت تان کاملًا برطرف شده؟
خدا را شــکر وضعیتم خیلی بهتر شــده و ان شــاءالله 
اگرخدا بخواهد سه شــنبه هم سر تمرین پیشکسوتان 

می روم تا با بچه ها در کنار هم باشیم.

 در بیمارستان تندیس هم که بودید 
خیلی ها به ملاقات تان آمدند؟

بله دســت همه دوســتان درد نکند. واقعاً از 
همه آنها ممنونم که خیلی لطف داشــتند و 
به ملاقاتم آمدند. ان شاءالله که همه دوستان 

همیشه صحیح و سلامت باشند.

 علی آقا فکر می کردید پرسپولیس در غیاب 
خیلی از بازیکنان اصلــی اش پیکان را با قدرت 

شکست دهد؟
من به شــما گفتم که پرســپولیس مدعی اول عنوان 
قهرمانی است و اگر اتفاق خاصی نیفتد چند هفته قبل 

از پایان فصل قهرمان می شود. در این گفته ام 
شــک ندارم و دوســت دارم که پرسپولیس 
همین جور با قــدرت ادامه دهــد و قهرمان 

شود. 
پرســپولیس هم آن قدر خوب بسته شده 
که دیدید در غیاب چند تــن از بازیکنان 
اصلــی اش چقدر خــوب و پرقدرت بازی 
کرد و ســه گل به پیــکان زد و اگر یــک کم خوش 
شــانس تر بود با نتیجه پرگل تری پیکان را شکست 

می داد.
 البته انصافاً پیکان هم اصــلًا ضدفوتبال بازی نکرد و رو 
به جلو کار کرد اما انگیزه بالای بازیکنان پرســپولیس 

و میل به پیروزی و خوشــحال کردن هــواداران که در 
ورزشــگاه بودند یا در خانه ها پای تلویزیون نشســته 
بودند موجب شد تا بازیکنان پرســپولس پیروز شوند 

و برنده از زمین خارج شوند. 
حضور هــوادار خیلی در بازی های پرســپولیس مهم 
است و ان شــاءالله در بازی مقابل نماینده تاجیکستان 
هم اگر هوادار بیاید که حتماً می دانم تمام ســکوها پر 
خواهد شد پرســپولیس تیم اســتقلال تاجیکستان 
را هم شکســت می دهد واز ســد این تیــم می گذرد 
و جایگاهش را باز هم در جدول لیــگ قهرمانان بهتر 
خواهد ساخت تا شــانس صعودش را به بیشترین حد 

ممکن برساند.

پرسپولیس

وین درباره آینده پرسپولیس پیش بینی جذاب علی پر

کنعانی زادگان: 
یکی از ماشین هایم ۱۰۰میلیارد است

حســین کنعانی زادگان، مدافع تیم فوتبال پرســپولیس در خصوص 
حواله پاداش فدراســیون به ملی پوشــان صحبت کرد.محمدحسین 
کنعانــی زادگان در خصوص ماجــرای قدیمی حضورش در باشــگاه 
پرســپولیس با یک خودروی گران قیمت گفت: باشــگاه پرسپولیس 

آن قدر بازرگ است که باید با همین ماشین های گران به آن جا برویم.
مدافع پرسپولیس در واکنش به صحبت مجری برنامه که گفت ماشین 
بنزش حدود ۱۰۰ میلیارد می ارزد گفت: آن خودرو گذر موقت بود ولی 
یک خودرو رنج روور دیگر دارم که قرار است با همین حواله های پاداش 
فدراســیون فوتبال وارد کنم و آن ماشــین همین حدود قیمت یعنی 

۱۰۰میلیارد تومان می ارزد.

افشاریان مطرح کرد
استراحت اجباری برای داوران متخلف در لیگ 

برتر فوتبال
رئیس کمیته داوران فدراسیون فوتبال گفت تاکید دارد که به داورانی 
که با اشتباه خود در نتیجه بازی تاثیر مستقیم بگذارند، استراحت داده 

و با آنها برخورد خواهد شد.
خداداد افشــاریان رئیس کمیته داوران فدراسیون فوتبال در ارتباط با 
خریداری سیستم های صوتی برای داوران در مسابقات لیگ برتر اظهار 
داشت: در جلسه پیشــین هیأت رئیسه مصوب شــد که سازمان لیگ 
۱۸ دســتگاه صوتی برای برقراری ارتباط داوران خریداری کند. برخی 
از داوران هم به دلیل اینکــه در رویدادهای بین المللــی باید قضاوت 
می کردند و برای اینکه در مســابقات داخلی هم مشــکلی برایشان به 

وجود نیاید، سیستم صوتی را برای خود خریداری کرده اند.
او ادامه داد: وظیفه ما اســت که این سیســتم را خریــداری کنیم و در 

اختیار داوران قرار دهیم و به زودی این مشکلات رفع خواهد شد.
افشــاریان درباره عملکرد داوران در رقابت های لیگ برتر گفت: داوران 
هم مثل بازیکنان لیگ تمرینات فشــرده ای دارند کــه وقفه در طول 
برگزاری مســابقات باعث خواهد شــد تا آنها هم از آمادگی کافی دور 
بمانند، وضعیت داوری لیگ برتر نســبت به فصل گذشــته بسیار بهتر 
شــده و در این مدت تنها یکی، دو بازی با اشــتباه داوری همراه بوده و 
در ســایر دیدارها بازیکنان و اعضای تیم ها از نحوه قضاوت داور رضایت 

داشتند.
رئیس کمیته داوران در مورد اعزام داوران به شهر دمام عربستان، بیان 
کرد: روادید و بلیت های آن ها آماده شــده بود، طبق برنامه سفرشــان 

انجام شد.

افشاریان درباره جریمه داوران در صورت اشتباه در مسابقات لیگ برتر 
بیان کرد: طبیعتاً تنبیه و تشویق برای داوران خواهیم داشت و اگر داور 
با اشــتباهات تأثیرگذار خود باعث تغییر در نتیجه دیدارها شود طبق 

قانون به او استراحت خواهیم داد و برخورد می کنیم.
رئیــس کمیتــه داوران در خصوص تکلیــف دو دســتگاه کمک داور 
ویدئویی که در ورزشــگاه های آزادی و نقش جهان قــرار دارند، گفت: 
رئیس فدراسیون با کنفدراسیون فوتبال آســیا رایزنی کرده که این دو 
دستگاه در ایران بماند که هنوز نظر قطعی خود را به ما اعلام نکرده اند. 
در کنار آن در تلاش هستیم تا دو دستگاه دیگر را هم وارد کنیم، در کل 
باید منتظر بمانیــم تا AFC در خصوص آن دو دســتگاهی که فعلًا در 

اختیار داریم نظر خود را به ما اعلام کند.

 حکمی که آشفتگی را باز می گرداند
عمر کوتاه آرامش در ژیمناستیک

ژیمناستیک که با کســب مدال در بازی های آســیایی دست به تاریخ 
ســازی زد در صورت صدور حکم مبنی بر ابطال انتخابات برگشــت به 

عقب خطرناکی به حواشی و گره های دو سال پیش خواهد داشت.
مجمع پرحاشیه انتخابات فدراسیون ژیمناستیک ۲۴ اسفندماه سال 
گذشــته برگزار و عابد حقدادی به عنوان رئیس این فدراسیون انتخاب 
شد. با انتخاب رئیس این تصور به وجود آمد که حاشیه های فدراسیون 
تمام و روال عادی در پیش گرفته می شود اما این اتفاق رخ نداد و با وجود 

برگزاری مجمع باز هم حواشی گریبان گیر این رشته مادر شد.
پیش از برگزاری مجمع انتخاباتی ژیمناســتیک، زهرا اینچه درگاهی 
رئیس ســابق کــه یکــی از نامزدهای ریاســت این فدراســیون بود، 
صلاحیتش برای حضور مجدد در انتخابات اعلام نشد و به همین خاطر 
او اقدام به ترک مجمع انتخاباتی کرد و پس از آن نیز تعدادی از اعضای 

مجمع از جلسه بیرون آمدند.
همه این اتفاقات مقابل چشمان »یوســف الطبا« رخ داد که نماینده و 
ناظر ویژه فدراســیون جهانی بود و در پایان مجمع هم گفت که »همه 

اتفاقات را چه خوب و چه بد، به فدراسیون جهانی منتقل خواهد کرد«.
در حال حاضر با گذشــت ۷ ماه از انتخابات فدراســیون ژیمناستیک 
هنوز نام زهرا اینچه درگاهی به عنوان رئیس فدراسیون ایران در سایت 
جهانی درج شــده، چندی پیش هم نامه ای از سوی فدراسیون جهانی 
ژیمناستیک به کمیته المپیک رسید و در آن توضیحاتی درباره برخی 
مســائل از جمله دلیل عدم حضور اینچه درگاهی در مجمع انتخاباتی، 
علت غیبت ســه کارشــناس خبره در مجمع و توضیح پیرامون علت 
رأی دادن نماینــدگان وزارت ورزش و کمیته المپیــک در انتخابات، 
درخواست شد که مسئولان ورزش ایران به این سه سوال پاسخ دادند و 

آن را برای فدراسیون جهانی ارسال کردند.
حالا بعد از گدشــت هفت ماه از آن انتخابات پرحاشــیه، خبرنگار مهر 
کســب اطلاع کرده که انتخابات این فدراســیون ابطال خواهد شد که 
در این صــورت دوباره روزهای بلاتکلیفی شــروع می شــود. از طرفی 
ایمیل های فدراســیون هم در اختیــار اینچه درگاهی رئیس ســابق 
فدراسیون ژیمناستیک است، با این شــرایط وضعیت ورزشکاران این 
رشته در هاله ای از ابهام است، ورزشــکاران این رشته در زمان برگزاری 
مسابقات یونیورســیاد هم به خاطر اتمام اعتبار لایسنس ها نتوانستند 
در این مســابقه شــرکت کنند. در مســابقات قهرمانی آســیا هم سه 
ژیمناستیک ایران سهمیه مســابقات جهانی بلژیک را به دست آوردند 

اما به خاطر مشکلات فدراسیون از شرکت در مسابقات بازماندند.
در این شرایط مسابقات کسب سهمیه المپیک ۲۰۲۴ پاریس در رشته 
ژیمناستیک در چهار تورنمنت جام جهانی در کشورهای مصر، آلمان، 
آذربایجان و قطر در اواسط اســفندماه پیش رو است و ملی پوشان این 
رشــته فرصت دارند تا با حضور در این چهار مســابقه جواز حضور در 

معتبرترین آوردگاه جهانی را کسب کنند.
فرصت ثبت نام برای حضور در این مسابقات اوایل آبان ماه است و از آن 
جایی که وضعیت فدراسیون ژیمناستیک هم مبهم است، بحث معرفی 
این ورزشکاران از طریق فدراســیونی که بار دیگر دوران سرپرستی را 

تجربه می کند، شرایط را سخت می کند.

 ماجدی:

 بعید می دانم اموال هیأت فوتبال را برده باشند
عضو هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال گفت: بعید می دانم اموالی که مطرح شده 

به حدی ارزش داشته باشد که کسی بخواهد آنها را از هیأت فوتبال تهران ببرد.
 سیدمیرشــاد ماجدی در حاشــیه مراســم بدرقه تیم ملی فوتبــال بانوان به 
مسابقات مرحله دوم انتخابی المپیک اظهار داشت: خیلی خوشحالم مانند سایر 
اعضای هیأت رئیسه در این مراسم شــرکت کردم به هر حال بانوان ما خیلی از 
لحاظ فوتبال عقب هستند و باید امکانات بیشتری به آنها بدهیم. در کلیپی که 
امروز از اعضای تیم بانوان پخش شد فقط یک فوتبالیست متوجه می شود وقتی 
یک تیم مقابل حریفی پرقدرت قرار می گیرد و می تواند آن را شکست بدهد چه 

معنا و مفهومی دارد. واقعا این موضوع را حس کردم.
وی افزود: تیم ملی بانوان ما در تورنمنت بســیار بزرگی شرکت می کنند فارغ از 
هر نتیجه ای حضور در این تورنمنت یک برگ برنده برای بانوان ما خواهد بود و 
تجربه خوبی را برای فوتبال آنها با ارمغان می آورد امیدواریم جدا از بحث نتیجه 
دستاورد خوبی از این مسابقات داشته باشیم. از همین تریبون استفاده کرده و 
از مریم منظمی )نایب رئیس بانوان فدراسیون فوتبال(، خواهش می کنم صفر 
تا صد حضورشان در این دوره از مســابقات را یادداشت کرده و گزارش کاملی را 
پس از مسابقات به فدراســیون بدهند تا بتوانیم برای فوتبال بانوان برنامه ریزی 
بهتری داشته باشیم.عضو هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال که از حدود دو هفته 
قبل به عنوان رئیس هیأت فوتبال تهران انتخاب شده در مورد مشکلات موجود 
در فوتبال پایتخت توضیح داد: فوتبال در کشــور ما در تمام بخش ها با مشکل 
مواجه اســت وقتی هم فدراســیون فوتبال را تحویل گرفتم چنین مشکلاتی 
وجود داشت اما با همت همکاران و همکاری آنها توانســتیم کم کم آنها را رفع 
کنیم. برای فوتبال تهران هم اینگونه نیست که یک روزه، یک شبه یا یک ماهه 
بتوانیم تغییرات اساســی به وجود بیاوریم اما قطعا کار را اولویت بندی کرده و 
به یک یک این مشکلات رســیدگی خواهیم کرد. مهمترین موضوعی که برای 
آینده نزدیک در مورد هیأت تهران در نظر دارم بحث اســتعدادیابی در رده زیر 
۱۷ و زیر ۲۰ اســت قول می دهم حداکثر تا پایان ســال دو تیــم منتخب که با 

تیم های ملی ما در این رده رهبری کنند فقط از تهران تشکیل می دهیم.
ماجدی در مورد اینکه پس از خروج حبیب الله شیرازی از هیأت تهران اخباری 
در مورد خروج برخی اموال این هیأت توســط او منتشر شــد و خودش در این 
مدت چه پیگیری هایی در این مورد انجام دادهت اســت عنــوان کرد: از روزی 
که به عنوان رئیس هیأت انتخاب شــدم فقط یک روز در محل این هیأت حضور 
داشــتم زیرا باید به جلســه مدیران فنی فیفا به اندونزی می رفتم شب گذشته 
به تهران بازگشــتم. فکر می کنم ادواتی که به آنها اشــاره شده به حدی ارزش 
ندارد که یک نفر بخواهد با اســتفاده از آنها با شأن و شــخصیت خودش بازی 
کند. صحبت می کنیم اگر چنین اتفاقی افتاده باشــد قطعا این اموال به هیأت 
بازمی گردد با شخصیتی که از شیرازی ســراغ دارم بعید می دانم چنین کاری 
انجام شده باشــد.وی در خصوص وضعیت ســاماندهی مدارس فوتبال تهران 
که مورد تأکید مهــدی تاج نیز قرار دارد گفت: به عنــوان رئیس کمیته جوانان 
فدراسیون حدود سه ماه قبل آئین نامه ای را برای مدارس فوتبال تدوین کردیم 

که پس از تصویب هیأت رئیسه به همه استان ها ابلاغ شد. 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قزوین
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد 

سند رسمی 
شناسه آگهی: 1579353

برابر رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۹۰۶۸۰۰۲۸۱۲ مورخ ۱۴۰۲/۰۶/۰۸ پرونده 
کلاسه ۳۲۰ ۱۴۰۱۱۱۴۴۰۹۰۶۸۰۰۰ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی مالکیت 
آقای محسن شاه سواریان به شناسنامه شماره ۱۷۷ کد ملی ۴۳۲۳۵۰۰۵۵۶ 
صادره از قزوین فرزند ابوالقاســم در ششدانگ یک قطعه باغ سنتی با این 
توضیح که صورت مجلس تحدیدی بایســتی طبق مقررات رسیدگی و اصلاح 
گردد به مساحت ۲۱۵۱ متر مربع با قید کسر جرایم احتمالی پلاک شماره ۶۶ 
فرعی از ۲۳ اصلی واقع در قزوین بخش ۵ حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین 
خریداری مع الواسطه از میرزا محمود خان همرنگ و خدیجه سلطان خانم تائید 
و محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز آگهی میشــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۰۷/۱۵
تاریخ انتشار نوبت دوم :۱۴۰۲/۰۷/۳۰

فرح معینی- رئیس ثبت اسناد و املاک

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــمار۴۰۶۳ ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۱۰۰مــورخ ۱۴۰۲/۶/۲۷ هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
بندرگنــاوه تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی اقای محمود عباس پور فرزند عباس به شــماره 
شناســنامه ۷۱۳۰ کد ملی ۳۵۳۹۲۶۱۳۰۳ صادره از گناوه را نسبت به ششدانگ عرصه واعیان 
یک قطعه زمین کشــاورزی مشهور به مازه شور به مساحت ۱۳۴۳۲۱ مترمربع درقسمتی از پلاک 
۱۳۶۴ اصلی واقع در قریه چاه شور گناوه خریداری مع الواسطه از اقای عباس عباس پور و شرکاء 
محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵روز آگهی می شود. 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به ظرف مدت دو ماه آگهی اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند 
مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قضایی نمی 

باشد. م الف: ۶۰۵
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۷/۱۵ تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۷/۳۰

محمد چهابدار- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــمار۴۰۶۳ ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۱۰۰مــورخ ۱۴۰۲/۶/۲۷ هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
بندرگنــاوه تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی اقای محمود عباس پور فرزند عباس به شــماره 
شناســنامه ۷۱۳۰ کد ملی ۳۵۳۹۲۶۱۳۰۳ صادره از گناوه را نسبت به ششدانگ عرصه واعیان 
یک قطعه زمین کشاورزی به مساحت ۷۲۲۰۷/۷۷ مترمربع درقسمتی از پلاک ۱۳۶۴ اصلی واقع 
در قریه چاه شور گناوه خریداری مع الواسطه از اقای عباس عباس پور و شرکاء محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به ظرف مدت دو ماه آگهی اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قضایی نمی باشد. م الف: ۶۰۶
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۷/۱۵
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۷/۳۰

محمد چهابدار- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــمار۳۹۶۸ ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۱۰۰مــورخ ۱۴۰۲/۶/۲۵ هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
بندرگناوه تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی اقای محمدکریم حسینی فرزند محمد قلی به شماره 
شناســنامه ۱کد ملی ۳۵۳۹۸۲۲۴۶۱ صادره از گناوه را نســبت به ششدانگ عرصه واعیان یک 
قطعه زمین کشــاورزی به مساحت ۴۴۶۱۳/۳۷ مترمربع درقســمتی از پلاک۹۰۳اصلی واقع در 
چهارروستایی گناوه خریداری مع الواسطه از اقای محمد قلی حسینی و شرکاء محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به ظرف مدت دو ماه آگهی اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قضایی نمی باشد. م الف: ۶۰۹
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۷/۱۵
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۷/۳۰

محمد چهابدار- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابــر رای شــمار۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۱۰۰۳۹۶۶مورخ ۱۴۰۲/۶/۲۵ هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
بندرگناوه تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی اقای محمدکریم حسینی فرزند محمد قلی به شماره 
شناسنامه ۱کد ملی ۳۵۳۹۸۲۲۴۶۱ صادره از گناوه را نسبت به ششدانگ عرصه واعیان یک قطعه 
زمین کشاورزی به مساحت ۴۰۲۸۳مترمربع درقسمتی از پلاک۹۰۳اصلی واقع در چهارروستایی 
گناوه خریداری مع الواسطه از اقای محمد قلی حسینی و شرکاء محرز گردیده است. لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به ظرف 
مدت دو ماه آگهی اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد. صدور 

سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قضایی نمی باشد. م الف:۶۱۰
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۷/۱۵
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۷/۳۰

محمد چهابدار- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه



استان

ســنندج - فاطمــه ملایــی   شــهردار ســنندج گفــت: 
نــگاه رونــق  بــا  توســعه متــوازن و همــه جانبــه شــهر 
صنعــت  توســعه  و  درآمدپایــدار  ایجــاد  اقتصــادی، 

گردشگری اولویت شهرداری سنندج است.
ســیدانور رشــیدی در جلســه تجلیــل از فعالیــن ســتاد 
اربعین استان در ســنندج، اظهار کرد: تلاش در راستای 
ایجاد بسترهای لازم برای رفاه حال شــهروندان و توزیع 
عادلانــه خدمــات از اولویــت هــای اصلــی در مدیریــت 

شهری است.
وی خاطرنشان کرد: شهر سنندج به عنوان مرکز استان 
ویترین خدمات دولــت بوده و به همین منظور توســعه 
و ایجاد بســترهای رفاهی در این شــهر می تواند الگویی 

برای سایر شهرهای استان باشد.
وی با اشــاره به انتخاب استان کردســتان و مرز باشماق 
به عنــوان یکی از مبــادی ورود و خــروج زائریــن اربعین و 
حضور زائرین در مرکز اســتان، گفت: تمــام تلاش خود را 
بــرای آماده ســازی شــهر در راســتای اســتقبال از زائرین 
اربعین بــکار گرفیتــم و در این راســتا اقدامــات خوبی در 

بخش های مختلف انجام گرفت.
شهردار ســنندج تصریح کرد: عشــق و ارادت اهل سنت 
و خاصتــا مــردم متدین شــهر ســنندج بــه پیامبــر مکرم 
اســلام و اهل بیــت مثال زدنــی اســت و خوشــبختانه در 
کنــار ارائــه خدمــات شــهرداری اســتقبال بســیار خوبی 
مــردم در قالــب موکــب هــا و غیــره موجــب شــد کــه طــی 

ســالجاری شــاهد افزایش حضور زائرین نســبت به سال 
قبل باشــیم. رشــیدی بــا بیــان اینکه تمــام تــوان نیروی 
انســانی در مدیریــت شــهری در مســیر خدمــت زائریــن 
کــت، ریســه و  ، ترا اربعیــن قــرار گرفــت، گفــت: نصــب بنــر
...برای فضاســازی محیطی، مشــارکت در برپایی و ارائه 
کــب شــهدای فراجــا، موقوفــات اهــل  خدمــات بــه موا
ســنت، شــهید حــاج قاســم ســلیمانی، شــهید بامدی، 
، شــهید  رقیــه خاتــون،اردوگاه قــدس، ســلیمان خاطــر

بروجــردی، اجاره دســتگاه پرس زبالــه و 7 هــزار و 400 روز 
نفر میزان خدمات پرســنل خدوم شــهرداری به زائرین 
و شــهروندان در بــازده زمانــی حضــور زائریــن اربعیــن 

حسینی بوده است.
کــرد: در ایــن بــازده زمانــی  شــهردار ســنندج اضافــه 
آســفالت مبــادی ورودی و معابــر  روکــش  و  آســفالت 
اصلی، بیش از 80 هزار متر ترمیم ســنگ فرش، جداول، 
کــب و همــکاری  در محــل ورودی و خروجــی شــهر و موا

با تمام دســتگاه ها و ادارات در پیشــبرد خدمات ســتاد 
اربعیــن آماده ســازی تمامی پارک و فضای ســبز شــهری 

برای استفاده زائرین و مسافرین انجام شده است.
گردشــگری  صنعــت  اربعیــن  زائریــن  ورود  رشــیدی 
در کردســتان را تقویــت بخشــیده اســت، تصریــح کــرد: 
شــهرداری ســنندج همزمــان بــا ســفرهای اربعیــن در 
، ســنگ فــرش،  راســتای بهســازی معابــر ســطح شــهر
توســعه و بهســازی پــارک هــا و فضاهــای ســبز شــهری و 
خدمــات رســانی هــای مختلــف بیــش از  22 میلیــارد 

تومان هزینه کرده است.
وی افــزود: از محــل ســتاد اربعیــن حســینی اعتباراتــی 
به شــهرداری هــای ســطح اســتان تخصیــص یافــت که 
بــر اســاس برنامــه ریــزی هــای صــورت گرفتــه و بــا توجه 
بــه نیازهای اعــلام شــده در ســرفصل هــای مختلــف در 
راســتای خدمات رســانی به زائرین و شــهروندان هزینه 

شده است.
وی بــا بیــان اینکــه حضــور زائریــن اربعیــن بــه عنــوان 
ســفیران فرهنگی هر نقطه از ایران اســلامی بستر بسیار 
ارزشــمندی بــرای توســعه و تقویــت صنعت گردشــگری 
در اســتان و خاصتــا شــهر ســنندج اســت، گفــت: تمــام 
تلاش و تــوان مــا ایجاد بســترهای لازم توســعه شــهری و 
بســتر جذب ســرمایه گــذاران و گردشــگران بــرای ایجاد 
درآمــد پایــدار بــرای شــهر و خدمت رســانی شایســته به 

شهروندان است.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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آثارتاریخیصنعتنفتباهمتنفتیها؛ از مرمتیکیدیگر

 پل خاطره انگیز "دَك دَكو" مسجدسلیمان 
ترمیم و بهسازی شد

اهــواز - محمــد مجــدم   پل معلــق خاطــره انگیز و نفــر رو موســوم به 
“دَک دَکو” که 2 منطقه پرجمعیت نفتون و پشــت برج را به هم متصل 
می سازد با همت شــرکت نفت و گاز مسجدســلیمان ترمیم و بهسازی 

شد.
 مســئول مــوزه نفــت مسجدســلیمان بــا اعــلام خبــر بــالا افــزود: ایــن 
اقــدام بــه دنبــال بریدگــی کابل هــای نگهدارنــده پــل در اثــر خوردگــی 
شــدید و خطر بروز حادثه برای رهگــذران، به درخواســت اداره میراث 
فرهنگی،صنایــع دســتی و گردشــگری شهرســتان و اهالــی منطقــه بــا 

اعتباری معادل یک میلیارد و 200 میلیون ریال انجام شد.
فریــد کاوش افــزود: طــی عملیــات مرمــت ایــن پــل قدیمــی و خاطــره 
انگیــز که بــا هماهنگــی اداره میــراث فرهنگــی و نظــارت اداره خدمات 
مهندسی این شرکت انجام شــد، سیم های بُکسِل فرســوده سایز 26 
با ســیم های نو ســایز 29 تعویــض، نرده هــای جانبی نصــب و تکمیل، 

قلاب های آویز محکم نصب و ورق کف پل ترمیم شد .
گفتنی اســت این پل کابلی نفر رو در اوایل دهه 20 خورشــیدی توســط 
شــرکت نفت ایــران و انگلیــس جهــت ارتبــاط 2 منطقه کارگری نشــین 
و پرجمعیــت نفتــون و پشــت برج احداث شــد و با گذشــت ســال های 
طولانی همچنان مورد اســتفاده شــهروندان قرار دارد. بدلیل کابلی و 
معلق بودن، در میانه پل در حین عبــور عابرین،پل دچار تکان هایی 
می شــد که در گویــش محلــی بــه ایــن تــکان و لــرزش، دَک زدن گفته و 

برهمین اساس پل مزبور را دَک دَکو ) لرزان ( گفته و می گویند.

برایدومینسالپیاپیمحققشد؛

وی برق استان اردبیل   درخشش شركت توزیع نیر
در جشنواره شهید رجایی 

اردبیل-افسون جبارزاده   شــرکت توزیع نیروی برق استان اردبیل 
برای دومین ســال متوالی توانســت در ارزیابی عملکرد شــاخص های 
عمومی و اختصاصی »در جشــنواره شهید رجایی ســال ۱40۱«  عنوان 

دستگاه برتر گروه زیر بنایی و توسعه زیر ساخت را کسب نماید .
، برخــی از معاونیــن  در جلســه شــورای اداری کــه  بــا حضــور اســتاندار
استاندار ، رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان و  مدیران کل 
دســتگاههای اجرایی برگزار شد از حســین قدیمی مدیر عامل شرکت 

توزیع نیروی برق استان اردبیل تقدیر شد .
در این لوح آمده است:

جناب آقای حســین قدیمی مدیر عامل محترم شــرکت توزیع نیروی 
برق استان اردبیل 

به همــت و تلاش مجموعــه کارکنان و مدیران آن دســتگاه و بر اســاس 
نتایــج نظــام ســنجش و ارزیابــی عملکــرد شــاخص هــای عمومــی و 
اختصاصی در جشــنواره شــهیدرجایی ســال ۱40۱ عنوان دستگاه برتر 

گروه زیر بنایی و توسعه زیر ساخت را کسب نموده اید.
بدین وســیله و با اهــدای لوح ســپاس از زحمات و مســاعی ارزشــمند 
صــورت گرفته در جهــت اعتــلای عملکــرد ســازمانی تشــکر و قدردانی 
می نمایــم . امید اســت در ســال »مهار تــورم و رشــد تولید« با تــوکل به 
خداوند ســبحان در راســتای نهضت خدمت رســانی به مردم شــریف 

استان موفق و سربلند باشید.

کانیدرچین،هوشیاردرترکیه زا

 نقش دیپلماسی های بین المللی 
در جذب سرمایه برای كلانشهرها

، یکــی از شــهرهای کلیــدی و تاریخــی ایــران اســت کــه  تبریــز   تبریــز
می تواند با جذب سرمایه گذار روند توسعه ی خود را بهبود ببخشد.

برگــزاری همایــش بیــن المللــی فرصــت هــای ســرمایه گــذاری تبریــز و 
نقش راهبردی این رویداد در تســریع و تسهیل سیاست های دولت و 
جریان ســازی هدفمند برای تعاملات بین المللی کلانشهر های ایران 

را پر رنگ تر می کند.
امــروزه بازیگــران روابــط بین الملــل چندگانــه و متنوع شــده و اهمیت 
ملت هــا  بیــن  ارتباطــات  در  ایــران  هــای  کلانشــهر  نقش آفرینــی 
هماننــد  ایــران  کلان شــهرهای  اســت.  محســوس  پیــش  از  بیــش 
دیگــر کلان شــهرهای جهــان در حــال تــلاش بــه منظــور بهره گیــری 
از فرصت هــای جهانی شــدن هســتند فرصتــی کــه در صــورت نبــود 

برنامه ریزی استراتژیک به مثابه جا ماندن از قطار پیشرفت است.
کانــی شــهردار تهــران در  اجــلاس "راه ابریشــم" در  حضــور علیرضــا زا
کشــور  چیــن و یعقوب هوشــیار شــهردار تبریــز در ترکیــه برای پیشــبرد 
برنامــه های همایــش بیــن المللی فرصــت های ســرمایه گــذاری تبریز 
نشــان از فعال شــدن دیپلماســی شــهری ایران در ابعاد منطقــه ای و 

جهانیست. 
دیــدار شــهردار  تبریــز بــا رییــس نمایندگــی بازرگانــی ســفارت روســیه 
در ایــران، ســفیر ترکمنســتان در ایــران، ســفیر تاجیکســتان در ایران، 
ســفیر هند در ایران، وزیرمختار و رایزن تجاری ســفارت چین در ایران 
مدیــرکل شــرق اروپــا و مدیترانــه وزارت امــور خارجه، ســفیر جمهوری 
کــری،   ســفیر ایــران در اندونــزی، ســفیر  اســلامی ایــران در گینــه کونا
جمهــوری اســلامی ایــران در ترکیه، ســفیر آفریقــای جنوبــی در ایران، 
ســفیر جمهــوری کرواســی در ایــران گام موثــری در جــذب و حضــور 
ســرمایه گــذاران و مشــارکت آنهــا در پــروژه هــای ســرمایه گذاری شــهر 

تبریز به شمار می رود.
یکی از مباحث اساســی در توســعه ی شــهرها و ایجاد زیرساخت های 
آن، حضــور فعال بخــش خصوصی برای مشــارکت و ســرمایه گذاری در 
پروژه های مدیریت شهری است. ضرورت گذر شهرداری ها از ساختار 
ســنتی همگام با رفع خلاءهای قانونی در حوزه سرمایه گذاری شهری 
اجتناب ناپذیر بوده و لزوم اتخاذ شیوه های مناسب، کارآمد و عملگرا 

برای جلب نظر سرمایه گذاران داخلی و خارجی در اولویت است.
همچنیــن ورود حجم مناســب ســرمایه به کشــور، کاهش تــورم، افزایش 
کـــــــارایی اقتصادی، انتقال دانش، ایجاد مشاغل جدید با ورود ســرمایه 
های جدید و افزایش اشــتغال را مــی توان از دســتاورد های مهم توســعه 
دیپلماسی شــهری دانست. افزایش ســرمایه گذاری مســتقیم خارجی، 
کیفیت نهادها در کشورهای میزبان را به صورت مثبت و منفی تحت تأثیر 
قرار میدهد. شواهد رو به رشد نشان میدهد که تمایل کشورها به جهانی 

شدن روی کیفیت نهادی تأثیر دارد.
، دولت را به تعامل با ســایر بازیگــران اقتصادی  ورود ســرمایه به کشــور
در سطح ملی و فراملی وادار می کند. کشورهای در حال توسعه مانند 
ایــران مبه طــور معمول برای ســرعت بخشــیدن بــه فرآیند توســعه، بر 
کیــد دارنــد. در چنیــن شــرایطی وجود  راهبردهای توســعه بخشــی تا
محرك هــای بیرونی ماننــد معاهده های بیــن المللی و حضور شــرکت 
کنش هایی کــه منجر به  ، بــرای تأمین وا های خارجی صــادرات محور
توســعه پیوندها و تحولی مثبت در روابــط عقب مانده میشــود مانند 
کاتالیــزور عمــل میکند. بدیــن معنی کــه مجرایــی بــرای ورود دانش و 
فناوری به کشــور میزبان بــوده و به دلیــل ارتباط متقابل بیــن نهادها، 
میتواننــد حرکــت بــه ســوی وضعیتی جدیــد مبتنــی برســطح آموزش 
و مهــارت را  ایجــاد  کنــد که بــه افزایــش کیفیــت، بهــره وری، بهبــود زیر 

ساخت های سیاسی، فرهنگی و اقتصادی منجر شود.

اصفهان - مریــم مومنی   در آییــن برگزاری  نخســتین جشــنواره اعطای 
نشــان اقتصــاد مقاومتــی اســتان اصفهــان کــه 27 مهرمــاه بــا محوریــت 
امتنان از واحــد های تولیدی برتــر اســتانی در زمینه اقتصــاد مقاومتی و با 
گرامیداشت شهید شــاخص جامعه کار و تولید کشور )شهید محمد کاظم 
زاده ( بــه میزبانی هلدینگ پتروپالایــش اصفهان و به همت بســیج کارگری 
ســپاه صاحــب الزمان)عــج( در ســالن اجتماعــات شــهرک شــهید محمــد 
منتظری برگزار شــد از ۵0 شــرکت برتر با اعطای نشــان درجه ۱؛ 2 ؛۳ اقتصاد 

مقاومتی تجلیل شد.
در این آیین مدیر عامــل هلدینگ پتروپالایــش اصفهان با اشــاره به اینکه 
 پالایشــگاه نفــت اصفهــان در دولــت ســیزدهم بــه هلدینــگ پتروپالایــش 
گــر چه برخــی قصد دارنــد تا تلاش هــای صورت  تبدیل شده اســت گفت: ا
کارآمد جلوه دهند اما باید گفــت که حجم فعالیت  گرفته در این دولــت را نا
هــای تولیــدی و اقتصــادی در ایــن دولــت بســیار زیاد اســت کــه نمونه ای 
از تــلاش هــای جهــادی صورت گرفتــه دولــت ســیزدهم را در پتروپالایــش 

اصفهان شاهد هستیم.
دکتر محسن قدیری، با اشــاره به وجود 6 شــرکت در مجموعه پتروپالایش 
اصفهــان از جذب یکهــزار نخبــه در ایــن شــرکت خبر داد و اشــاره داشــت: 
در راســتای ایجــاد انگیزه و جــذب نخبگان درکشــور تا ســال ۱40۵ هــزار نفر 

نیروی نخبه در پتروپالایش اصفهان جذب می شوند.

وی از فعالیــت هــای شــبانه روزی کارکنــان جهادگــر تولیــد پتروپالایــش 
اصفهان قدردانی کرد وگفت: در شرکت مشــعل پویا بیش از40 هکتار زمین 
برای اســتقرار۱۵0 شــرکت دانش بنیان و اســتقرار تجهیــزات هایتک درنظر 

گرفته شده است که بزودی بهره برداری می شود.
قدیری با اشــاره بــه انعقــاد توافــق نامــه هلدینــگ پتروپالایش اصفهــان با 
معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری گفت: در قالب این تفاهم نامه 
پترو پالایــش اصفهان قلــب واحد های صنعتی ســاخت ایران بــا نام عقاب 
خواهد شــد که این واحد با شــعار مرگ بــر آمریــکا افتتاح می شــود. تمامی 
تجهیــزات نرم افزاری و ســخت افزاری این واحد در حال ســاخت اســت که 

نزدیک به 80 درصد آن تولید شده است .
گــذاری یکی از واحدهای  مدیرعامل پترو پالایش اصفهان حضور زنان و وا
مهــم ایــن شــرکت بــه بانــوان را گام مهمــی در راســتای توجــه بــه عدالــت 
اجتماعی دانســت و گفت: در این واحد نســل آینده الکل های چرب برای 

شوینده ها  جدید تولید می شود.
قدیــری ادامــه داد: متاســفانه تحریــم هــای داخلــی بیــش از تحریــم های 
خارجی به ما ضربه وارد می کند . اما به دنبال این هستیم که اقتصادمان را 

چنان قوی کنیم که دشمن را زمین گیر کنیم .
وی اضافه کــرد: می خواهیم تا ســال ۱40۵ تولید بنزیــن در پتروپالایش را به 
24.7 میلیون لیتر برســانیم در دولت ســیزدهم تولید بنزیــن از ۱2میلیون 

لیتر به ۱4میلیون رسید .
مدیرعامــل هلدینــگ پتــرو پالایــش اصفهــان بــا اشــاره بــه اینکــه پدافنــد 
غیر عامــل رضایتمندی کارکنان اســت که بیــش از 90درصــد رضایتمندی 
کارکنــان حاصــل شــده اســت افــزود:در ایــن هلدینــگ 60 طــرح هــوش 
مصنوعی طراحی شده است که با پایان طرح ERP در پالایشگاه اصفهان، 

تمامی امور با هوش مصنوعی انجام می شود.
وی بیان داشــت: هــدف گذاری مــا حمایت از شــرکت هــای دانــش بنیان 
اســت و قصد داریم تمامی تولیدات آن ها را خریداری نمایم تا ایجاد انگیزه 

برای جامعه کار و تولید نماییم.

اصفهان

لایش اصفهان : مدیرعامل هلدینگ پتروپا

هدف گذاری ما حمایت از شركت های دانش بنیان است

اردبیل
باحضورمعاونسازمانمحیطزیست؛

خانه فناور محیط زیست در اردبیل راه اندازی شد
اردبیل-افســون جبــارزاده   بــا حضــور معــاون 
آموزش و مشــارکت هــای مردمی ســازمان حفاظت 
محیط زیســت، خانه فنــاور محیط زیســت در محل 

پارک علم و فناوری استان اردبیل افتتاح شد.
معــاون آمــوزش و مشــارکت های مردمــی ســازمان 
حفاظت محیط زیست در آیین افتتاحیه این خانه 
فناور محیط زیســت گفت: خانه فنــاور حلقه اتصال 
بیــن نخبــگان و مخترعیــن بــا محیــط زیســت بــوده 
و امیدواریــم بــا برنامه ریــزی دقیــق و ایجــاد کارگروه 
مشــترک زمینه تولید فناوری های ســازگار با محیط 

زیست فراهم شود.
نــورالله مــرادی افــزود: راه انــدازی اتــاق فکــر در ایــن 
خانه با حضور کارشناسان و اســتادان حوزه محیط 
زیســت و با احصای چالش ها، می تواند به مشکلات 

موجود زیست محیطی پاسخ دهد.
وی بــا بیــان اینکــه چالش هــای محیــط زیســت بــا 
ایده هــای نوآورانــه قابــل حل اســت افــزود: تفکرات 
خلاق بــا ایده هــای نوآورانــه در کاهــش آلودگی های 
زیســت محیطی مفید خواهد بود و ایده های خلاق 
بایــد در ایــن اتــاق فکرهــا شــکل  گیــرد و تبدیــل بــه 

محصول شود.

در ادامــه رییس پارک علــم و فناوری اســتان اردبیل 
نیز آمادگی خود را نســبت به برگزاری استارتاپ های 
درصــد   20 گفــت:  و  کــرد  اعــلام  محیطــی  زیســت 
فعالیت هــای پــارک علم و فنــاوری اســتان در ســایر 
حوزه هــا بــوده و در بحــث تولیــد ثــروت و اقتصــاد 

اقدامات خوبی انجام گرفته است.
یوســف عباســپور راه انــدازی خانــه فنــاور محیــط 
زیســت را به نفع اســتان بر شــمرد و اظهار کرد: استار 
تــاپ هــای مهمــی در حــوزه محیــط زیســت برگــزار 
خواهیم کــرد و امیدواریم به نتیجــه مطلوب در این 

حوزه دست یابیم.

لرستان

خرم آباد - فرزانه هداوند   کنگره ملی شهدا به میزبانی لرستان برگزار شد.
معاون هماهنگ کننده ســپاه گفت: کنگره ملی شهدا از ســال 7۵ آغاز شده و 

استانها می توانند هر سه سال یکبار این کنگره را جرا کند .
محمد محمودونــد معــاون هماهنگ کننده ســپاه اظهــار کرد:ایــن کنگره با 
هدف توســعه و تعمیــق فرهنــگ ایثار و  شــهادت آغاز شــده وضمن اشــاره به 
ســخنان رهبر معظم انقلاب اســلامی  نهادینه کردن فرهنگ خدمت رســانی 

به مردم هدف اصلی اجرای کنگره در استان است.
وی افــزود :بــه منظــور چگونگــی خدمــت رســانی به صــورت  اثــر بخــش ،۱۵0 
جلسه اندیشه ورزی با حضور اساتید دانشــگاه ها و نخبگان استانی برگزار که 
خروجی آن ۳۱4 برنامه و اقدامات بیشمار در حوزه های مختلف بوده است.

محمودونــد افــزود: این کنگــره بــا 22 کمیتــه و مجموعــا ۱4 حــوزه فعالیتی در 
طــول ســه ســال فعالیــت مســتمر داشــته کــه توســط مدیــران اجرایــی و تیم 

نظارت بازرسی رصد می شدند .
وی تصریح کرد:محصولات کنگره در اجلاســیه به نمایش گذاشــته می شــود 
کــه ۵ اجلاســیه در ســطح کلان بــه عنــوان پیــش اجلاســیه تعریف شــدهکه  ،
۳اجلاسیه شهدای طلبه وروحانی،شهدای عشایر وشهدای زن برگزار شده 

و یادواره شهدای جاوید الاثر و دانش آموز وفرهنگی نیز دردست اجراست .
محمودونــد بیــان کــرد : اجلاســیه پایانــی یادمــان شــش هــزارو ۵۵۵ شــهید  

استان در تاریخ 6 آبان ماه برگزار می شود 
معــاون هماهنــگ کننــده ســپاه حضــرت ابوالفضــل )ع(اظهــار کــرد: هــزارو 

806 یــادواره شــهدا،راه انــدازی ســایت کنگــره ،دسترســی مجــازی بــه مــزار 
شــهدا ،تولید محصولات دیجیتالی،20قســمت پویــا نمایی و بازیهــای رایانه 
ایــی،۱۵ پویــش مجازی،4هــزار دقیقــه نماهنــگ، مســتند و میــان برنامــه 
،۱۵0 دقیقــه موســیقی رادیویی،ســاخت 40 مســتند صدا وســیما وهمچنین 
شــروع به کار ســاخت فیلــم ســینمایی حــاج عمران تــا کربــلا ،ترمیم یــا نصب 
بیــش از 2000تابلوی شــهدا،24 بیلیبورد تبلیغاتــی و8 تابلوی روان در ســطح 
کاوی و نشــر چهــار هزار و  اســتان،۵4 ســردیس و المان و6۵یادمان شــهدا،وا
600 عکس منتشر نشــده از شهدا و ۱۳0 هزار ســند از دوران دفاع مقدس ،۱8۵ 
تئاتر خیابانی  وبرگزاری۱2جشــنواره عکــس و چاپ ۳۵ عنــوان کتاب کودک و 

نوجوان از جمله اقدامات اجرایی کنگره می باشند .

لرستان میزبانی  به  شهدا  ملی  برگزاری كنگره 

ح کرد؛ شهردار سنندج مطر

تقویت صنعت گردشگری در كردستان با سفرهای اربعین

فارس
استاندارفارس:

جوانان برای اشتغال تولید محور فعال شوند
 شــیراز - چراغــی    اســتاندار فارس در حاشــیه 
دهمین میز خدمت ویژه جوانان و دانشجویان 
گفــت: زمینــه اشــتغال جوانــان در محیــط های 
تولیــدی و صنعتــی فراهم اســت لــذا جوانــان به 

اشتغال در این واحدها ورود کنند. 
محمــد هــادی ایمانیــه بــا حضــور در مســجد 
دانشــگاه شــیراز در قالــب دهمین میــز خدمت 
تخصصی ویژه جوانان و دانشــجویان، پای حل 

مشکلات جوانان استان فارسی نشست.
اســتاندار فــارس در حاشــیه ایــن میزخدمــت 
گفت: بنــا را بر این گذاشــته ام که با دانشــجویان 
و جوانــان زیــر چهــل ســال در آخریــن هفتــه 
کنــم  ملاقــات  خدمــت  میــز  قالــب  در  هرمــاه 
آنهــا   تــا نســبت بــه حــل مســائل و مشــکلات 

اقدام شود.
ایمانیه با بیان اینکه اشتغال بیشترین تقاضای 
جوانان اســت، اظهار کــرد: در صــورت تمایل به 
کار در واحدهــای تولیــدی و اقتصــادی، زمینــه 
فراهــم اســت؛ از جوانــان مــی خواهــم بــه عرصه 

اشتغال در محیط های تولیدی وارد شوند.
هــای  بنــگاه  و  صنایــع  صاحبــان  افــزود:  وی 

تولیــدی نیــز زمینــه پیشــرفت و ارتقــاء ســطح 
جوانان را در محیط کار فراهم می کنند.

بــر ضــرورت  نماینــده عالــی دولــت در فــارس 
کــرد  کیــد  آمــوزش متناســب بــا نیــاز جامعــه تا
اســتان،  نخبــگان  بنیــاد  باهمــکاری  گفــت:  و 
فکــر  اتــاق  و  بازرگانــی  اتــاق  دانشــگاه ها، 
دانــش بنیــان اســتانداری، جوانــان نخبــه و بــا 
اســتعداد، در زمان تحصیل بورســیه می شــوند 
تا عــلاوه بــر حمایــت از آن هــا در زمــان تحصیل، 
نیــز  عالــی  آمــوزش  از  فراغــت  از  پــس   شــغل 

مشخص باشد.
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بخشنامه بانک مرکزی به شبکه بانکی
افتتاح حساب برای داوطلبان انتخابات مجلس 

الزامی است 
 بانک مرکزی با ابلاغ بخشنامه ای به شبکه بانکی تاکید کرد: داوطلبان 
انتخابات مجلس موظفند حسابی را برای واریز، برداشت و هرگونه نقل 

و انتقال وجوه و منابع نقدی مربوط به هزینه انتخاباتی افتتاح کنند.
 بانک مرکزی در بخشــنامه ای به شــبکه بانکی اعلام کرد: با استناد به 
ماده هفت قانون شفافیت و نظارت بر تامین مالی فعالیت های انتخاباتی 
در انتخابات مجلس شورای اســلامی، داوطلبان موظفند حسابی را به 
منظور واریز، برداشت و هرگونه نقل و انتقال وجوه و منابع نقدی مربوط 
به هزینه های انتخاباتی، نــزد یکی از بانک هــای دارای مجوز از بانک 

مرکزی، تعیین یا افتتاح کنند.
در ادامــه این بخشــنامه آمده اســت: داوطلبــان هنگام ثبــت نام یا 
درخواســت مجوز توسط احزاب، شــماره حساب و مشــخصات آن و 

گواهی بانک مربوطه را باید ارائه دهند.
براساس این بخشــنامه، بانک های افتتاح کننده حســاب داوطلبان 
نیز مکلف هســتند در حین برگزاری انتخابــات و همچنین پس از آن 
اطلاعات مربوط به حســاب های یاد شــده را بنا به درخواست رسمی 
وزارت کشور و هیات مرکزی و نظارت به منظور اقدامات قانونی لازم در 

اختیار مراجعه ذیصلاح قرار دهند.

  نحوه محاسبه کارمزد وام قرض الحسنه
 تغییر کرد

براســاس بخشــنامه جدید بانک مرکزی، بانک ها مجازند در خصوص 
نرخ و نحوه محاسبه کارمزد وام قرض الحسنه از روش محاسبه متفاوت 
از مصوبات قبلی شــورای پول و اعتبار با شــرط رعایت ســقف نرخ ۴ 

درصدی پس از تایید بانک مرکزی اقدام کنند.
با ابلاغ بخشــنامه جدید بانک مرکزی که برگرفته از مصوبه شهریورماه 
شــورای پول و اعتبار اســت، بانک ها مجازند در خصوص نرخ و نحوه 
محاسبه اخذ کارمزد قرض الحســنه اعطایی از روش محاسبه متفاوت 
از مصوبات قبلی شورای پول و اعتبار با شرط رعایت سقف نرخ ۴ درصد 
کارمزد، پس از تصویب در هیات مدیره بانک منــوط به اخذ تاییدیه از 

بانک مرکزی اقدام کنند.
گفتنی است، شــورای پول و اعتبار در یکصد و شصت و هفتمین جلسه 
خود به بررســی نحوه اعطای اختیار به بانک ها و موسســات اعتباری 
غیربانکی برای تعیین نرخ و نحوه محاســبه کارمزد تســهیلات قرض 

الحسنه پرداخت .

براساس مصوبه شورای پول و اعتبار؛ برای کاهش میزان کارمزد قرض 
الحسنه اعطایی و کمک به اقشــار مختلف جامعه به ویژه اقشار آسیب 
پذیر و جوانان در اخذ تســهیلات قرض الحســنه نظیر ازدواج و فرزند 
آوری ... بانک ها و موسســات اعتبــاری غیر بانکی مجاز شــدند نحوه 
محاســبه کارمزد قرض الحســنه اعطایی را با تصویب در هیئت مدیره 
و منوط به اخذ تاییدیــه از بانک مرکزی و با رعایت ســقف نرخ کارمزد 

قرض الحسنه ابلاغی توسط بانک مرکزی تعیین کند.

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد
۱۰۵ هزار واحد مسکن مهر تکمیل شد

وزیر راه و شهرســازی از تدارک ۵۰۰ هزار قطعه زمین در روســتاهای 
سراســر کشــور تا پایان ســال خبر داد و گفت: ۱۰۵ هزار مسکن مهر 

تاکنون تکمیل شده است و تعیین تکلیف بقیه آنها در دستور کار است.
بــه نقــل از وزارت راه و شهرســازی، »مهرداد بذرپاش« در نشســت 
تخصصی نهضت ملی مسکن با حضور مدیران ملی و استانی و مسؤولان 
مرتبط که در استان های سراسر کشــور در حوزه مسکن تصمیم گیری 
و ایفای نقش می کنند، افــزود: امروز درباره تصمیمات اتخاذ شــده و 
عملکردها در بخش های مختلف مســکن و ظرفیت هایی که در حوزه 
آماده ســازی و کمک به پروژه نهضت ملی وزارت راه و شهرســازی را 
یاری می کند، بحث و تبادل نظر شــد که همــه پروژه ها در چند بخش 

مرور می شود.
وی ادامه داد: یک بخش، تأمین زمین است که با رصد وضعیت آن، رشد 
خوبی محرز است و امروز با بیش از ۵۱ هزار هکتار که ۱۵ هزار هکتار در 
قالب شهرک های جدید و بقیه در حوزه الحاق به محدوده است، جهش 

قابل توجهی انجام شده است.
وی ادامه داد: ۹۲ شهرک جدید نیز در دستور کار است و برخی از آن ها 
در اســتان به تأیید رسیده است که البته مســیر تصویب با رعایت همه 
جوانب و ملاحظات انجام می شــود و این مســیر تا آخر سال با سرعت 

ادامه می یابد.
وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: در بخش های مسکن حمایتی، بافت 
فرسوده، خود مالکی و غیره در فازهای مختلف با پیشرفت های مختلف 
تا پایان سال به سرانجام می رسد.بذرپاش، اصلی ترین شاخص هایی که 
ساخت را شدت می بخشــد را آورده متقاضی و تسهیلات بانکی عنوان 
کرد و گفت: بانک ها تاکنون رشــد ۲۱ درصدی در تعهد داشته اند، اما 

کافی نیست و نمی تواند ما را به نقطه قابل قبول برساند.
وی یادآور شد: جلسات شورای عالی مسکن با حضور رئیس جمهور به 
صورت مرتب برگزار می شود و مصوبه های خوبی نیز به تصویب رسیده 
است. همچنین با همراهی تیم های مختلف بازرسی، جلسات مشترک 
زیادی با بانک مرکزی داشــته ایم تا در پنج تا 6 مــاه باقی مانده تا پایان 

سال عملیات ساخت شتاب بگیرد.
وزیر راه و شهرســازی بیان داشــت: از طریق روش های مختلف تهاتر 
زمین سعی شد خلأها پوشــش داده شــود. همچنین تلاش می شود 
تعهدات مســکن مهر تعیین تکلیف شــوند که در این راستا از تکمیل 
۱۰۵ هزار واحد مسکونی عبور کردیم و ســعی می شود آنان که درصد 

پیشرفت بالاتر دارند، هرچه سریع تر انجام شوند.
وی با اشاره به پیگیری مصوبات شورای عالی مسکن و تعاملات مربوط 
به حوزه راه و شهرسازی درباره زمین های مناطق آزاد مثل جزایر کیش 
و قشــم، گفت: مناطق آزاد قوانین خاص دارند اما قانــون مادر، قانون 

جهش تولید مسکن است که همه جا جاری و ساری است.
وزیر راه و شهرســازی عنوان کرد: در برخی از اســتان ها مشکل تأمین 
زمین داریــم، مثل مناطق کوهســتانی یــا اراضی کشــاورزی مثل 
کردستان، ایلام و لرســتان که مقرر شــده است بخشــی را از طریق 
شــهرک های جدید که در مجــاورت شهرهاســت و همچنین نقاط 

روستایی پوشش دهیم.
وی با اشــاره به ساخت شــهرک ها و روســتاهایی که در حریم شهرها 
هستند، تصریح کرد: تا پایان سال ۵۰۰ هزار قطعه زمین در روستاهای 

سراسر کشور تدارک می بینیم و این خط تلاش جدید ماست.

 چه کسانی بیشترین یارانه را می گیرند
وم اصلاح سهمیه تخصیص بنزین لز

عضو کمیسیون آموزش تحقیقات و فناوری مجلس شورای اسلامی به 
بیان توضیحاتی درباره تخصیص بنزین به هر کد ملی در کشور پرداخت 

و شیوه فعلی اعطای یارانه بنزین را ناعادلانه دانست.
محمد وحیدی عضو کمیســیون آموزش تحقیقات و فناوری مجلس 
شورای اســلامی درباره طرح تخصیص بنزین به هر کد ملی در کشور 
گفت: موافق این امر هســتیم که تخصیص سهمیه بنزین بر هر کد ملی 
باشــد.وی ادامه داد: در حال حاضر موضوع پرداخت یارانه ها در کشور 
عدالت میدانی ندارد، یعنی اگر کسانی که صاحبان خودرو هستند عملًا 

بهره برداری بیشتری از یارانه بنزین دارند.
این نماینده مجلس یازدهم افزود: با این شیوه تخصیص عملًا بین افراد 
برخوردار که دارای خودرو هســتند و افراد کم تر برخوردار که وســیله 

نقلیه ندارند شکافی معنادار به وجود آمده است.
وی در ادامه بیان کرد: ولی اگر سهمیه بنزین هر کدام یک از افراد جامعه 
به خود آنها تخصیص یابد که البته میــزان آن را باید دولت تعیین کند، 
یک عدالت نسبی برقرار می شود ولی در حال حاضر کسانی یک خودرو 

و یا چند خودرو دارند از این سهمیه بیشتر بهره مند می شوند.
وی در ادامه بیان کرد: در این شــرایط وقتی افزایش قیمتی در هزینه 
حمل و نقل به وجود می آید باعث می شود آنها هزینه بیشتری بپردازند. 
وحیدی در ادامه بیان کــرد: در حال حاضر هنــوز رویکرد دولت برای 
تغییر قیمت سوخت مشــخص نیســت ولی اثر مصرفی ناشی از یارانه 
که هم اکنون وجود دارد این است که اگر ســازمان هدفمندی یارانه ها 
مبلغی را برای این پرداخت می کند نســبت به خانوار این هزینه تبدیل 
شــود.این نماینده مجلس یازدهم ادامــه داد: یعنی اگــر ما خودمان 
خودمان را مالک یک چیز بدانیم مدیریتمان بــر مصرف خیلی بهتر از 
این است که دیگران آن را مدیریت کنند. ولی در حال حاضر در جامعه 
یک مصرف تعادلی وجود ندارد یعنی فرد در اســتفاده از وســیله نقلیه 
هیچ اســتفاده بهینه ای نمی کند و اثر آلایندگی آن هم در شــهرهای 
بزرگ و حتی کوچک دیده می شود و این مصرف بی رویه باعث شده در 

شهرهای کوچک هم این اثر آلایندگی را مشاهده کنیم.
این نماینده مجلس یازدهم توضیح داد: به عنوان مثال وقتی ســازمان 
محیط زیســت می خواهد نظر بدهد و یا هزینه هایــی را برای کاهش 
آلودگــی انجام دهد به جــای آن مدیریت کاهش آلودگــی را به مردم 

بدهیم شرایط خیلی بهتر می شود.
این عضو کمیســیون آموزش مجلــس ادامه داد: نــگاه دولت قبل به 
پالایشگاه سازی های بزرگ بود و اعتقادی به پالایشگاه سازی کوچک 

نداشتند و معتقد بودند فقط باید پالایشگاه کوچک ساخته شود.
وحیدی در ادامه بیان کرد: اگر رویکرد توزیع حوزه ســرزمینی بشــود 
فرصــت دادن برای ســاخت پالایشــگاه های کوچک هــم می تواند 
فرصت های اشــتغال را در کشــور توزیــع کند و هم می توانــد بر رفع 

نیازمندی های کشور و کشورهای همسایه مؤثر باشد.
این نماینده مجلس یازدهم ادامه داد: اگر پالایشــگاه های کوچک را در 
استان های مرزی داشته باشیم می توانیم برای صادرات انرژی هم از آن 

استفاده کنیم و قابلیت فروش را هم دارا است.

متخصصان ایران آماده پایدار کردن آب و برق 
نوار غزه

مشاور امور مردمی ســازی وزیر نیرو گفت: آن روزی که فرمان حضور 
در جبهه مقاومت صادر شود، همانطور که متخصصان صنعت آب و برق 
برگه های زرینی در دفاع مقدس ، حوادث ســیل و زلزله را رقم زدند، با 

تمام ظرفیت  در جبهه مقاومت حضور خواهند داشت.
میثم جعفرزاده با اشاره به تحولات منطقه اظهار داشت: آنچه امروز در 
نوار غزه شاهد هستیم، نسل کشی بی سابقه جنایتکاران است، عملیات 
طوفان القصی، ضربه ســنگینی به هیمنه رژیم نامشروع صهیونیستی 
وارد کرده است.مشــاور امور مردمی ســازی وزیر نیرو با اشاره به این 
مسئله که صهیونیست ها از تقابل مســتقیم با محور مقاومت درمانده 
هســتند، گفت: صهیونیســت ها پس از ناتوانی در جنگ مقابل محور 
مقاومت، مردم بی دفاع و زنان و کودکان را هــدف قراردادند و بدترین 
فجایع بشــری را به وجود آورند و به دنبال آن مهمترین زیرساخت های 

زندگی از جمله آب و برق را به روی مردم غزه بستند.

وی افزود: در پی این جنایات بی سابقه بشــری از همان ابتدا جمعی از 
متحصصان و مهندسان صنعت آب و برق اعلام آمادگی کردند با حضور 
در نوار غزه در قالب تیم های عملیاتی نســبت به تامین آب و روشنایی 

مردم این منطقه اقدام کنند و آب و برق این مناطق را پوشش دهند.
جعفرزاده تاکید کرد: مهندسان صنعت آب و برق که همواره در تمامی 
مواقع حساس از جمله بحران های طبیعی به یاری مردم شتافته بودند، 
با دیدن جنایــات غزه نیز برای کمــک به مردم نوار غــزه ابراز آمادگی 

کردند و منتظر فرمان برای شرکت در این جهاد است.
مشــاور امور مردمی ســازی وزیر گفت: آن روزی که فرمان حضور در 
این جبهه مقاومت صادر شــود ، همانطور که متخصصان صنعت آب و 
برق برگه های زرینی در ســال های دفاع مقدس ، حوادث های متعدد 
همچون ســیل و زلزله را رقم زدنــد، امروز هم با تمــام ظرفیت  در این 
جبهه مقاومت حضور جدی خواهند داشت.جعفرزاده بیان کرد: اجماع 
جهانی علیه رژیم نامشروع فلسطین در حال شکل گیری است و محور 
مقاومت در فلسطین نیز در قوی ترین شرایط خود قراردارند و با توجه به 

این دو مسئله نابودی غده سرطانی دور از انتظار نیست.
کانون متخصصان صنعت آب و برق با انتشــار بیانیــه ای، ضمن اعلام 
آمادگی برای حضور در غزه به منظور حمایت از مردم مظلوم فلسطین 
و پایدار کردن شــرایط آب و برق این منطقــه، از جنایات رژیم غاصب 

صهیونیستی در روزهای اخیر اعلام انزجار کردند.

تا پایان شهریور محقق شد
 انتقال بیش از ۶۸ میلیارد لیتر مواد نفتی

 از شبکه خطوط لوله
 معاون عملیات خطوط لوله شــرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران 
از انتقال بیش از 6۸ میلیــارد لیتر نفت خام و فــرآورده نفتی از طریق 
شبکه خطوط لوله در ســطح کشور از ابتدای امســال تا پایان شهریور 
خبر داد.به گزارش شــرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران، »سید 
مسلم مسلمی« با اشــاره به میزان انتقال مواد نفتی در 6 ماهه ابتدایی 
امسال گفت: در بازه زمانی یادشــده، بیش از 6۸ میلیارد لیتر نفت خام 
و فرآورده نفتی از طریق شــبکه خطوط لوله انتقــال از مبادی تولید به 
مقاصد مصرف انتقال داده شــد.وی تصریح کرد: براساس آمار موجود 
نزدیک به ۳۳ میلیارد و ۱۱۸ میلیون لیتر فرآورده نفتی و ۳۵ میلیارد و 

۲۷۵ میلیون و ۹۱۷ هزار لیتر در سطح کشور جابه جا شده است.
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 تهران نیازمند مسکن است یا هتل

هدف از ساخت مسکن ۲۵ متری چیست؟

خریدار  به نظر می رســد افرادی کــه دنبال 
ســاخت واحدهای ۲۵متری هســتند هدفشان 

کاهش قیمت مسکن در تهران نیست.
مدتــی پیش بــود که خبــر ســاخت خانه های 
۲۵ متری دهــان به دهان چرخیــد و تا اندازه ای 
انتقادات را برانگیخت که وزارت راه و شهرسازی 
و شــهرداری تهران از آن اعلام نارضایتی کردند. 
ماجرا تا آنجا ادامه پیدا کرد کــه در نهایت، طرح 
ساخت این واحدها با عنوان »مسکن اقتصادی« 
از سوی اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران دوباره 
روی کار آمــد. طرحی کــه انتقــادات و ابهامات 
زیادی به ویژه در مــورد اخذ مجوز ســاخت آن 

وجود دارد.
ســاخت خانه های ۲۵ متری یکی از چالش های 
تازه بازار مسکن اســت که طی چند ماه گذشته 
انتقادات بسیاری را به ســوی خود کشانده است. 
از مهم ترین ابهاماتی که در مورد این طرح مسکن 
وجود دارد، روش اخذ مجــوز و در نهایت گرفتن 
ســند تفکیکی برای خریداران آنهاست. خشایار 
باقرپور، مدیر عامــل اتحادیه تعاونی های عمرانی 
تهران می گوید این خانه ها ســند مشــاع دارند و 

متقاضیان باید در نهایت با یکدیگر توافق کنند.

مخالفت دولت با ساخت خانه های 2۵ متری
امــا بعــد از ایــن اظهارنظرهــا و پخــش خبر 
پشــت بام خوابی در بسیاری از رســانه ها، معاون 
وزیر راه و شهرســازی ضمن رد این خبر گفت که 
دولت با ســاخت واحدهای ۲۵ متری هم مخالف 
است و نظر دولت نســبت به این پیشنهاد منفی 

است.
محمود محمودزاده معاون مســکن و ساختمان 
وزارت راه و شهرســازی در مــورد مخالفــت 
دولت با خانه هــای ۲۵ و ۳۰ متــری، اظهار کرد: 
ســاخت خانه های ۲۵ متری پیشــنهادی است 
که شــهرداری تهران ارائه کرده اســت. فلسفه 
اعلام این پیشنهاد از سوی شــهرداری بر اساس 
برداشت آنها از موضوعی به نام خانه های کوچک 
در دنیا بوده اســت. وی ادامه داد: پیشنهاد وزارت 
راه و شهرســازی در این خصوص راه اندازی نظام 
اجاره داری حرفه ای اســت که به زودی بســته 
مربوط به آن تدوین خواهد شــد. در این سازوکار 
ســطح دوم اجاره داری تهیه شــده کــه چیزی 
شبیه راه اندازی پانســیون های خصوصی است و 
افرادی که برای اشــتغال یا تحصیــل و درمان به 
صورت مجردی یا بدون خانواده به پایتخت کوچ 

می کنند در آن مستقر می شوند.
وی ادامــه داد: افــرادی که توانایــی مالی اجاره 
کردن واحدهای ۷۵ متــری که متراژ الگو مصرف 
مسکن در پایتخت محسوب می شــود را ندارند، 
بنابراین مجبور به ســکونت در چنین واحدهایی 
خواهند بود و به نظر می رســد آنچه شــهرداری 
مطرح کــرده برگرفته از این تفکر بوده اســت. ما 
از نظر اجتماعی بــا این ایده شــهرداری موافق 
نیســتیم و دربــاره آن نظراتی داریم. بر اســاس 
تجربیاتــی که از ســاخت واحدهای مســکونی 
کوچکی در تهران داشــته ایم، نظر ما با ســاخت 
خانه های ۲۵ متــری منفی اســت. ضمن اینکه 
مسائلی که در شهردار در این خصوص اعلام شده 

بر اساس مفاهیم اقتصادی است.
یکــی از معضلات کلیدی شــهر تهران مشــکل 
کمبــود مســکن و گرانی اســت. بســیاری از 
شــهروندان با این مشــکل دســت و پنجه نرم 

می کنند.

مسکن 2۵ متری نیاز بازار را پاسخ نمی دهد
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی با تکذیب 
خبــر ســاخت واحدهــای ۲۵، گفت: مســکن 
۲۵ متری اصلًا در دســتور کار ما نبوده و نیست. 
ضرورتی هم فعلًا ندارد. البته باید توجه داشت که 
مســکن ۲۵ متری در بازار نیازهای مردم را پاسخ 

نمی دهد.
وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه واحدهای ۲۵ 
متری برای مسکن استیجاری هم مناسب نیست، 
تاکید کرد: شــاید متراژ کوچک برای سوییت ها و 
خوابگاه های دانشــجویی مناسب باشد اما عرضه 
مســکن اســتیجاری را می توان با مدل نهضت 
ملی مســکن انجام داد. ما در حــال عرضه زمین 
برای ســاخت خانه های ویلایی هستیم. چگونه 
ممکن است برنامه ای مثل مســکن ۲۵ متری را 
در دســتور کار قرار دهیم. همانطور که قبلًا اعلام 
کردیم عرضه این نوع واحدها توســط وزارت راه و 

شهرسازی تکذیب می شود.

تکذیب ساخت خانه های 2۵ متری کار 
به جایی نبرد

واقعیت این اســت که بازار خرید و فروش مسکن 
در چند سال گذشته تورم بی سابقه ای را پشت سر 
گذاشــته و اکنون مردم دیگر نه تنها قدرتی برای 
خرید خانه ندارند بلکه تأمین هزینه های مربوط 
به اجاره بها نیز هر روز برای آنها سخت تر می شود. 
در ســمت دیگر نیز سازندگان مســکن گرفتار 
تورم مصالح ســاختمانی، رشــد قیمت زمین و 

بروکراسی پیچیده دولت هستند.
در چنین آشــفته بازاری و در حالی که دولت در 
حال ســاخت چهار میلیون واحد مسکونی طرح 
نهضت ملی مسکن اســت، ایده ساخت خانه های 
۲۵ متری نیــز مطرح شــد. البته ایده ســاخت 
میکرو آپارتمان های ۲۵ متری از ســوی اتحادیه 
تعاونی های عمرانی، راه به جایــی نبرد و نظرات 
مخالف این طــرح تا آنجــا ادامه پیــدا کرد که 
سرانجام وزارت راه و شهرسازی از اساس این خبر 

و اجرای این طرح را تکذیب کرد!
با این حال به نظر می رسد این تکذیبیه به معنای 
پایان طرح ســاخت خانه هــای ۲۵ متری نبوده 
است. خشایار باقرپور، رئیس اتحادیه تعاونی های 
عمرانی تهران می گوید این اتحادیه چند ســالی 
است به دنبال کسب مجوز برای ساخت خانه های 
۲۵ متری است؛ طرحی که به گفته او حالا مجوز و 

موافقت های لازم را هم پشت سر دارد.

مسکن اقتصادی مدلی برای خانه دار شدن 
زوجین است

خشــایار باقرپور در نشســت خبری که در )۱۷ 
مهرمــاه( برگزاری نســبت به موضــوع »طرح 
مســکن اقتصادی« نظرات خود را گفت: طی یک 
ماه گذشته پس از رســانه ای شدن بحث مسکن 
اقتصادی نقطه نظرات مختلفــی در بخش های 
مرتبــط و غیرمرتبــط مطرح شــد که نشــان 
می دهد این بحث دایره عامی پیدا کرده اســت. 
ما نه به دنبال پروپاگاندای رســانه ای هســتیم 
و نه بازاریابی. اما تا این لحظه بــه اندازه ۱۰ هزار 
واحد برای مســکن اقتصادی صــف خرید ایجاد 
شده اســت.باقرپور با بیان اینکه میانگین ازدواج 
در پسرهای ایرانی به ۳۰ سال رسیده است گفت: 
کسانی که به سن ازدواج رسیده اند به طور ویژه با 
مسأله ی مسکن مواجه هستند. شما خبرنگاران 
مطلعید که خبرهای مربوط به بی مســکنی و بد 

مسکنی شنیده می شــود. تورم مسکن به حدی 
رســیده که اگر جوانان حتی اگر شــاغل باشند، 
تأمین مســکن و حتی حفظ مسکن برای آنها کار 
ساده ای نیســت.مدیرعامل اتحادیه تعاونی های 
عمرانی شــهر تهران تاکید کرد: حدود دو سال بر 
روی مدل های مختلف مسکن کار کردیم که زوج 

جوان بتوانند در یک فضای مالکانه زندگی کنند.
مدیرعامل اتحادیــه تعاونی های عمرانی شــهر 
تهران یادآور شــد: ســرانه مســکن برای هر نفر 
۱۷.۵ متر است که برای دو نفر به ۳۵ مترمی رسد 
بنابراین به مســکن ۲۵ متری مجوز ساخت داده 
نمی شود. ولی ما از ابتکار مفهوم اقامت و سکونت 
اســتفاده کردیــم. در قالب هتــل آپارتمان یک 
مجموعه اقامتی برای ســکونت احداث می کنیم. 
بر اساس مدل های جهانی و واقعیت ها امیدواریم 
ضوابط اصلاح شوند تا بتوانیم با پروانه واحدهای 

مسکونی، مسکن اقتصادی بسازیم.

واکنش وزیر تعاون به ساخت مسکن
 2۵ متری

صولت مرتضوی در حاشــیه جلسه هیأت دولت 
در جمع خبرنگاران با اشــاره به موضوع ساخت 
مسکن ۲۵ متری، گفت: آقای موسوی لارگانی از 
من وقت گرفته بود و همراه او یک متقاضی بود که 
ایده ساخت واحدهای مسکونی را داشت و از من 
تقاضا کرد که می خواهم مســکن بسازم و پیگیر 

توسعه تعاونی ها و نیازمند حمایت هستم.
وی افزود: او در این جلســه تاکید کــرد که نه از 
دولت پــول می خواهم، نه زمین، نه تســهیلات؛ 
من هم گفتم چه چیزی بالاتر از این؟ شما تعاونی 
می خواهید ما هم به تعاونی شما کمک می کنیم. 
پیگیر هم هســتیم به تعاونی ها کمــک کنیم. نه 
ایشان بلکه هرکس بخواهد تعاونی مسکن ایجاد 
کند ما حمایت می کنیم. تحت هیچ شــرایطی در 
این گفت وگو از متراژ مسکن صحبت نشد. وزارت 
کار که متولی مســکن نیســت ما متولی اشتغال 

هستیم.

مسکن 2۵ متری منجر به کاهش قیمت 
مسکن نمی شود

فرهاد بیضایی کارشــناس حوزه مسکن با اشاره 
به اینکه این طرح ســبب کاهش قیمت مســکن 
نمی شــود، گفت: چرا که متقاضیان این مسکن، 
قشــر اندک و غیرقابل اثرگذار در حوزه مســکن 
هســتند. آنچه قیمت مســکن را تعیین می کند 
میزان تقاضا برای مســکن های با متراژ متوسط و 
بالا و عمدتاً در گروه های متوسط و بالای درآمدی 
اســت و همچنین دلالی هایی که در بازار مربوط 
بــه متقاضیان دهک هــای بالا انجام می شــود، 
قیمت ها را متأثر می کند.کارش حوزه مسکن در 
ادامه تاکید کرد: قیمت زمین بــه عاملی مهم در 
قیمت مسکن تبدیل شده است اما این یک عاملی 
است که توسط دلالان ایجاد شده چرا که در ایران 
کمبود زمین برای ساخت مسکن وجود ندارد.وی 
گفت: اگر ســاخت واحدهای ۲۵ متری از تأمین 
مالــی بخش خصوصی اســتفاده شــود معضلی 
در بازار مســکن رخ نخواهد داد و به نظر می رسد 
اجرای این طرح بیشتر به عنوان بازاریابی مطرح 
شده اســت.ضیایی خاطرنشــان کرد: با توجه به 
تکذیبیه هایی که توســط افراد مقام دار کشــور 
در راســتای عدم اجرای طرح ۲۵ متری صورت 
گرفته علاوه بر بازاریابی افراد پشت پرده به دنبال 

برندسازی نیز هستند.

مسکن

مرکز آمار ایــران از کاهش تورم 
ماهانه و نقطه بــه نقطه و افزایش 
تورم ســالانه مســکن در شهر 
تهران طی شــهریور ۱۴۰۲ خبر 

داد.
در شهریور ماه ۱۴۰۲ تورم نقطه 
به نقطــه قیمــت آپارتمان های 
مســکونی شــهر تهران به عدد 

۷۵,۲ درصد رســیده است. تورم 
نقطه به نقطه این ماه در مقایسه با 
ماه قبل )۸۴.۱ درصد( ۸.۹ واحد 

درصد کاهش داشته است.
منظــور از تورم ماهانــه، درصد 
تغییــر عــدد شــاخص قیمت 
ماه جاری، نســبت به مــاه قبل 
می باشد. در شــهریور ماه ۱۴۰۲ 

تورم ماهانه قیمت آپارتمان های 
مسکونی شهر تهران ۱,۷- درصد 
بوده است که در مقایسه با همین 
اطلاع در ماه قبل )۰,۷- درصد(، 
۱ واحــد درصد کاهش داشــته 
اســت.منظور از تــورم نقطه به 
نقطه، درصد تغییر عدد شاخص 
قیمت نســبت به ماه مشابه سال 

قبل می باشــد. در شــهریور ماه 
۱۴۰۲ تــورم نقطــه بــه نقطه 
قیمــت آپارتمان های مســکونی 
شــهر تهران به عدد ۷۵,۲ درصد 
رسیده است. تورم نقطه به نقطه 
این ماه در مقایســه بــا ماه قبل 
)۸۴.۱ درصــد( ۸.۹ واحد درصد 

کاهش داشته است.

تورم ماهانه مسکن در شهر تهران منفی ۱.۷ درصد شد
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